
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه اباغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی اباغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر اباغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه اباغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی اباغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

در فاصله اندکی تا اهدای نودوسومین دوره جوایز سینمایی 
اسکار در شهر لس آنجلس امریکا، رایزنی ها و پیش بینی ها در 
این زمینه بیشــتر از هر زمانی شــده و این در حالی است که 
یک هنرپیشه مرد سیاهپوست که دیگر در قید حیات نیست، 
به عقیده برخی کارشناسان شانس زیادی برای تصاحب اسکار 

برترین بازیگر نقش اول دارد.
بازیگــر مورد بحث چادویک بوســمن اســت که به خاطر 
درخشــش اش در فیلــم »Ma Rainys Black Bottom« نامزد 
عنوان فوق شده است او سال پیش در 43 سالگی براثر بیماری 
سرطان درگذشت و با اینکه عمده شهرتش هنوز هم به خاطر 
ایفای نقش اصلی در فیلم کمیک استریپی و پرفروش »پلنگ 
سیاه« محصول 2018 است. اما باید اذعان داشت که بهترین 
 Ma« بــازی را طی عمر نه چنــدان طوانی اش در همین فیلم
Rainys« عرضه داشته است. ویوا دیویس که به خاطر بازی در 

همین فیلم و ایفای نقش یک خواننده زن جوان در دهه 1920 
نامزد اســکار نقش اول زن شده و مانند بوسمن سیاهپوست 
اســت با حمایت از همبازی و »هم نژاد« از دست رفته اش وی 
را هنرمندی واقعی نامیده که جای خالی اش در جامعه هنری 
کاماً محســوس نشــان می دهد و او را سزاوار بااترین جوایز 
ممکن توصیف کرده اســت. پیشتر هم در تاریخ اهدای جوایز 
اسکار روی داده که جایزه بهترین بازیگران را به افرادی بدهند 
کــه در زمان اهدا دیگر در قید حیات نبوده اند و بارزترین آنها 
پیتر فینچ در سال 1976 و هیت لجر در سال 2008 هستند. 
فینچ بریتانیایی اسکار نقش اول سال مذکور را به خاطر بازی 
فوق العاده اش در فیلم دراماتیک و افشــاگر »شبکه« به دست 
آورد ولی چون در زمان اهدای اسکار مرده بود، مجسمه طایی 
وی به وابستگانش اهدا شد. هیت لجر استرالیایی هم در سال 
2008 با فرو رفتن شــگفت انگیزش در قالب ژوکر دشمن اول 
بت من در فیلم »شوالیه تاریکی« به اسکار برترین بازیگر مرد 
نقش دوم نایل آمد و چون او هم چند ماه قبل از اهدای جوایز 
جان باخته بود، جایزه او را به اعضای خانواده اش تحویل دادند. 
برخی معتقدند پایه و دلیل اصلی اهدای اسکارها به هنرمندان 
مرده مسائل عاطفی و رویکردهای انسان دوستانه نزد اعضای 8 
هزار نفری آکادمی علوم سینمایی و هنرهای تصویری است که 
می خواهند از این طریق به احساســات خود بها بدهند و وداع 
رفتگان را پرشورتر سازند. اما وقتی بازی های قوی فینچ و لجر 
را در ســال های پیروزی شان به یاد می آوریم، در می یابیم که 
اینها نه اسکارهایی فقط از سراحساس و دلسوزی بلکه محصول 
توانایی های هنری شگفت انگیز مردان فوق بوده و آنها چه زنده 
و چه مرده، در آن سال های بخصوص، اسکار را صید می کردند 

و شایسته آن بوده اند.
چلو ژائو کارگردان زن چینی که 38 سال سن دارد و مقیم 
امریکا اســت، به هیچ وجه مشکل فوق را ندارد و زنده تراز هر 
زمانی است و فیلم اخیرش به نام »نومادلند« که »بی سرزمین« 
یا »کولی« هم ترجمه شده است به قدری موفق بوده که وی 
را کاندیدای چهار اسکار کرده است. یکی از آنها اسکار برترین 
فیلم سال است که ژائو به عنوان یکی از تهیه کنندگان اصلی فیلم 
و براســاس قوانین آکادمی اسکار حق دریافت اسکار آن را در 
صورت پیروزی فیلمش دارد. دیگری اسکار بهترین کارگردانی 
است و سومی جایزه بهترین سناریوی اقتباس شده و چهارمی 
برتریــن تدوین که در این زمینه ها هم خود ژائو انجام دهنده 

اصلی این وظایف بوده  است. 
حتــی فتح یکی از این جوایز هم بــرای ژائو یک پیروزی 
بــزرگ خواهد بود اما اگر او در یک شــاهکار بزرگ و واقعی 
به مجســمه های طایی هرچهار رده فوق دســت  یابد، با کار 
تاریخی والت دیسنی کارتون ساز افسانه ای هالیود و مالک فقید 
استودیویی با همین نام که تنها فرد برنده چهار اسکار در یک 
ســال و در شب توزیع این جوایز اســت، برابری خواهد کرد. 
والت دیسنی در سال های بعدی استودیویی را بر جای نهاد که 
اینک نیز همراه با زیر مجموعه و شــریک معروف و توانایش 
به نام پیکســار کارتون ساز اول دنیا به حساب می آید و دستی 
در ساخت فیلم های خانوادگی و اجتماعی و رمانس ها و حتی 
آثــار حادثه ای هم دارد و همکاری های مؤثری با کمپانی های 
جدید تــری مثل مارول در تولید برخی کارهای کمیک بوکی 

هم داشته است.
چلو ژائو یکی از دو زنی است که نامش در میان نامزدهای 
اسکار برترین کارگردان امسال آمده و دیگری امرالد فنل است 
که فیلم »زن جوان امیدبخش« را ساخته است. فنل با کسب 
این توفیق به اولین کارگردان زن بریتانیایی تبدیل شده که به 
نامزدی اســکار نایل آمده و تصور می شد که نام یک زن سوم 
هم در میان کارگردانان برتر سال بیاید و او رجینا کینگ است 
که فیلم »یک شب در میامی« را ساخته است، اما چنین نشد. 
البته کینگ سابقه فتح یک اسکار را در مقام بازیگر نقش دوم زن 
برای یک فیلم اجتماعی و مبتنی بر مسائل بتعیض نژادی به نام 
»اگر خیابان بیل قادر به حرف زدن بود« در سال 2019 دارد.
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روز سیاه کرونا و فوت 405 بیمار کرونایی!
بر اساس اعام روابط عمومی وزارت بهداشت:

روزهای سیاه کرونا در بهار امسال همچنان ادامه دارد. دیروز با عبور شمار جانباختگان 
از مرز 400 فوتی ســیاه ترین قاب هفتگی کرونا در 24 ســاعت منتهی به روز گذشته 
ثبت شــد؛ 405 بیمار کرونایی راهی قبرستان ها شدند و گفته می شود راه سختی در 
جدال نفسگیر با کرونا در پیش داریم. آمارها درباره تعداد موارد ابتا، بستری و بیماران 
بدحال بسیار تکان دهنده و نگران کننده است با وجود این و علی رغم هشدارهای پیاپی 
مسئوان، اعمال محدودیت های شدید و تعطیلی های گسترده هنوزآمار افراد قانون گریز با 
افرادی که پروتکل ها را رعایت می کنند50 درصد گزارش می شود. همچنین دورهمی های 
خانوادگی هم سر جایشان باقی است و ایستگاه های حمل ونقل عمومی نیز شلوغ و پر 
ازدحام هســتند و همه اینها فرصت تاخت و تاز را برای ویروس انگلیسی فراهم کرده 
اســت. از سوی دیگر گزارش ها و آمارهای رو به رشد مبتایان و فوتی ها در شهرها ی 
قرمز و نارنجی آژیر خطر را به صدا درآورده است تا جایی که سیر نزولی کاهش میزان 
مشــارکت مردمی در رعایت پروتکل ها با درنظر گرفتن افزایش قدرت سرایت ویروس 
جهش یافته کانون های بحرانی تازه ای را در کشور ایجاد کرده است و می تواند مشکات 
بســیار شــدیدی برای کادر درمان به همراه داشته باشد چون بررسی های تخصصی و 
کارشناسان به این نکته اشاره دارد که قدرت سرایت نوع جهش یافته ویروس منحوس 

نسبت به ابتدای همه گیری در سال 1398 به میزان 10 تا 30 برابر است.
بر اســاس اعام روابط عمومی وزارت بهداشت در 24 ساعت منتهی روز گذشته با 
فــوت 405 بیمار مجموع جانباختگان کرونا به 66 هزار و 732 نفر رســید. همچنین 
دیروز 21 هزار و 644 بیمار جدید شناســایی شــد که نکته قابل توجه آن بستری 3 
هزار و 92 نفر در بیمارستان ها است. مجموع بیماران کرونا نیز در کشور به دو میلیون 
و 237 هزار و 89 نفر رسید. حال 4هزار و 766 نفر نیز وخیم گزارش می شود. در این 
میان اوضاع تهران به عنوان مرکز اپیدمیولوژی کشور وخیم تر است و بیش از یک سوم 
مرگ و میرها در پایتخت اتفاق می افتد و این مسأله نگرانی رئیس شورای شهر تهران 

را هم در پی داشته است. 
به گفته محســن هاشــمی؛ آمار فوتی های کرونایی در تهران از 130 نفر گذشته و 
روند افزایشــی آن، از بازگشت شرایط وخیم پاییز گذشته خبر می دهد. وضعیت کرونا 
در 20 استان کشور نیز با وجود اعمال تعطیلی ها همچنان صعودی است. او می گوید 
محدودیت های دیرهنگام ایجاد شده نیز تاکنون تأثیرگذار نبوده است و باید بخش عمده ای 
از فعالیت ها قرنطینه شود. هاشمی در ادامه می افزاید از مسئوان مدیریت شهری انتظار 
داریم مسأله واکسیناسیون پرسنل صف مقدم شهرداری تهران را که بدون تعطیلی و 
وقفه در حال خدمت رسانی و در معرض ابتا به بیماری کرونا هستند پیگیری کنند؛ 
پاکبانان زحمتکش، کارگران میادین میوه وتره بار، کارکنان شــهروند و پرسنل بخش 

سامت شهرداری به صورت جدی در معرض ابتا به کرونا هستند.
در شهرســتان های قرمز کرونایی 71 درصد و در شهرستان های نارنجی 73 درصد 
نقض محدودیت ها اتفاق افتاده است. رؤسای دانشگاه های علوم پزشکی استان ها از اشغال 

کامل تخت های بستری ابراز نگرانی می کنند و در عین حال هشدار می دهند به دلیل 
گسترش ویروس جهش یافته انگلیسی بزودی شاهد رکوردهای تازه ای از تعداد افزایش 
مرگ و میر در اســتان های قرمز کرونایی خواهیم بود... وضعیت کرونا در استان هایی 
همچون ایام، همدان، خراسان جنوبی و کردستان بسیار فاجعه آمیز گزارش می شود 
و در استان های گیان و اصفهان و بوشهر نیز آمارها روبه افزایش است. تعداد بیماران 
در استان گلستان و کرمانشاه نیز چند برابر افزایش یافته در این میان اوضاع سمنان و 

کاشان نیز وخیم اعام می شود. 
بحران کرونا همچنین در استان های آذربایجان شرقی، سیستان و بلوچستان و لرستان 
نیز همچنان ادامه دارد. در آمارهایی که اعام شــد ســهم نگران کننده بی توجهی به 
ترددهای شبانه یعنی از ساعت 22 الی 3 بامداد واقعیتی تلخ را نشان می دهد که میزان 
66 درصد را به خود اختصاص داده و جالب اینجاست که پایتخت با وجود شرایط بحرانی 
از نظر وضعیت همه گیری کرونا در موج چهارم، صدرنشین تخلف تردد شبانه است و نام 

اصفهان هم به عنوان دیگر شهر در وضعیت بحرانی کرونا دیده می شود.
بررسی ها نشان می دهد که اولین بار 7 آبان سال 99 بود که آمار روزانه مرگ بر اثر 
کرونا برای نخســتین بار به بیش از 400 نفر رســید. آن روز و در میانه های موج سوم 
کرونا 415 نفر جان باختند و تعداد 6 هزار و 824 بیمار جدید شناسایی شدند. همان 
زمان نیز مسئوان وزارت بهداشت درباره پر شدن ظرفیت بیمارستان ها هشدار دادند. 
یک هفته پس از نزدیک شدن مرگ و میرها به عدد 500 محدودیت های کرونایی در 
فاز یک اجرا شد و سپس بعد از اعمال فاز دوم محدودیت های شدید کرونایی از اول آذر 
در نهایت 16 دی بعد از ماه ها مبارزه نفسگیربا کرونا شمار فوتی ها با مرگ 98 بیمار دو 
رقمی شد. ارقام دو رقمی مرگ بر اثر کرونا تا 13 فروردین ماه ادامه داشت تا اینکه یک 
مرتبه عواقب خریدهای شب عید و شلوغی بازار در آخر سال سر از عدد مرگ کرونا در 

آورد و به نحسی سیزده بدر گره خورد. 
آن روز 117 نفر فوت کردند. بعد از 13 فروردین نگرانی ها از عواقب سفرهای نوروزی 
و رفتار پروتکل شکنان شدت گرفت به طوریکه از نیمه دوم فروردین ماه دوباره مرگ های 
سه رقمی تکرار شد. کم کم آمار ابتا، بیماران بدحال و نیازمند به  آی سی یو و فوتی ها 
با جهشــی فزاینده پیشــروی کرد و درست یک روز مانده به پایان اولین ماه بهار قرمز 

کرونایی، مرگ ومیر کرونا با مرگ 405 بیمار رکورد جدیدی زد.
 تحلیل داده های مرتبط با روند موارد مثبت بیماری در کل کشور از ابتدای اپیدمی 
تا انتهای هفته ســوم فروردین نشان می دهد در موج چهارم کرونا افزایش بی سابقه ای 
در تعداد موارد بیماری رخ داده و این روند با شدت ادامه دارد. سرعت متوسط افزایش 
آمار روزانه در تعداد موارد بستری در موج چهارم نسبت به موج سوم 6.1 برابر افزایش 
داشــته و این رقم در مورد تعداد مرگ و میرها 4.1 برابر زیاد شده است. این وضعیت 
اکنون با شــتابی جهش وار ادامه دارد و شدت آن در همه زمینه ها به نسبت سه موج 

قبلی بی سابقه و نگران کننده ارزیابی می شود.

خیز یک زن چینی به سوی 
چهار اسکار

 کووید 19 به مثابه یک ویروس در حوزه مطالعاتی اپیدمیولوژیست 
ها  است و من در باب ساختار این ویروس »عصر پسا-جدید« سخنی 
ندارم ولی کووید 19 به مثابه امر اجتماعی یک »برساخت اجتماعی« 
هم هســت که از حیطه فهم جامعه پزشــکی خارج اســت. البته جا 
انداختن این مســأله در ایران کار ســاده ای نخواهد بود و نیاز به کند 
و کاو جدی دارد. هنگامیکه می گوییم کرونا یک برســاخت اجتماعی 

است دقیقاً منظورمان چیست؟
برســاخت اجتماعی، مفهوم یا معنایی است که توسط یک جامعه 
به یک شــیء یا »رخداد« داده می شود و توسط نوعی تلقی افراد آن 
جامعه نسبت به نحوه مشاهده یا برخورد با آن »رخداد« اتخاذ می شود.

بــه عبــارت دیگر، کووید 19 بــه مثابه یک ویــروس یک معنای 
اپیدمیولوژیــک دارد ولی »نحوه مواجهه« جامعه ایرانی با این ویروس 
دیگر مسأله ای نیســت که ویروس و ساختار ویروس تعیین و تحدید 
می کند بلکه این عامل انســانی است که این ویروس را تبدیل به یک 
»رخــداد اجتماعی« می کند تا مردم نوع مواجهه شــان با این ویروس 
شکل و ریخت و فرم متفاوتی بگیرد و تمامی توجه شان معطوف به آن 
بشــود،  که وقتی توجه جامعه معطوف به آن شد »آن« دیگر ویروس 
نیست که ما درباره آن سخن می گوییم بل »رخداد« و واقعه ای است 
که عامل یا عوامل انسانی آن را به دال مرکزی جامعه تبدیل کرده اند 
و بــه نوعــی ضمیر ناخودآگاه جمعی جامعه را، تو گویی، به تســخیر 

خود درآورده اند.
از نظر من، نحوه مدیریت کرونا در ایران برساختی است که نیاز به 
فهم انتقادی دارد نه دســتورالعمل های پزشکی. واقع امر این است که 
ایران جزو 10 کشور نخست مبتایان به کرونا نیست ولی در 15 ماه 
اخیر تریبون ها شــدیدترین تبلیغات ترس آور را به جان جامعه تزریق 
کــرده و این همان ویروس به مثابه رخداد اســت نه ویروس به مثابه 
امر اپیدمیولوژیک. ســخن اینجاست که دست اندرکاران چرا ویروس 
را تبدیل به رخدادی در جامعه کرده اند و جامعه را به حالت »تعلیق« 
درآورده اند؟ مشاهدات نشان می دهد که راه جلوگیری انتشار ویروس 
»تعلیق جامعه« و تزریق »جنون تنهایی« به مردم نیست و تداوم این 

کژ-سیاستگذاری معنایی جز انهدام جامعه ندارد.
راهکار عملی چیســت؟ اولین گام اینکه »پمپاژ تبلیغاتی« را قطع 
کنیم و روان جامعه را مدیریت علمی کنیم. ســپس ببینیم کشورهای 
دیگــر در مواجهه با کوویــد 19 عماً چه روش هایــی اتخاذ کردند 
)به عنــوان مثال، گام اول قرنطینــه و گام دوم ایمنی همگانی و گام 
سوم بازگشایی تدریجی و گام چهارم واکسن و گام کنونی عادی سازی 
فضای انســانی( و سومین گام مهم پرهیز از سوء استفاده سیاسی برای 

ماندن در کورس قدرت.
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 خبر
 یادداشت وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی به مناسبت روز عطار 

نیشابوری
25 فروردین در گاهشــمار ایران، روز عطار نیشابوری نامیده شده است. 
به همین مناسبت، وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی، پیامی منتشر کرده است. 
در پیام عباس صالحی آمده است: »نکوداشت مفاخر و سرمایه های ارزشمند 
فرهنگی سرزمین ایران اسامی، یادآوری توجه به داشته ها و ذخایر معرفتی 
و هویتی این مرز و بوم اســت. شــیخ فریدالدین محمد عطار نیشابوری از 
جمله این مفاخر بلندآوازه در وادی شــعر و ادب و عرفان اســت که نام و 
یادش ورد زبان و رشحات قریحه و قلمش جای جان و صفای روح و روان 
صاحبدان و اهالی عرفان، معرفت و معنویت در سراســر گیتی است. او که 
با آثار گرانســنگ و ماندگار، از غزلیات پرشــورش گرفته تا تذکرةااولیای 
منثورش و از مختارنامه نغزش گرفته تا مثنوی های بدیع و پرمغزش همچون 
منطق الطیر و الهی نامه و اسرارنامه و مصیبت نامه، نام خود را به شایستگی و 
نیکویی بر جریده عالم معنا و معرفت انســانی به جاودانی و مانایی رقم زده 
و در این وادی عارف و عامی را وامدار و منت پذیر خویش ســاخته است.«

در ادامه این یادداشــت می خوانیم: »آنچه در این مجال اندک پیرامون 
شــخصیت و آثار عطار گفتنی است، توجه به جامعیت نگاه، ژرفای اندیشه 
و گســتردگی مفاهیم و آموزه هایی اســت که او را در مرز آسمان و زمین، 
میان شــور و وجد عارفانه و هنرمندانه و درک و دریافت و تعهد انســانی و 

اجتماعی، در تعادلی شــگفت انگیز نگاه داشته است.
 نکته ای که می تواند سرمشــق اصحاب فکــر و فرهنگ و هنر در زمانه 

حاضر قرار گیرد.
اینــک ماییــم و گنجینــه گرانقــدری که از عطــار بــزرگ بر جای 
مانــده تــا در وانفســای روزگاری کــه در آنیــم، جــان و دلمــان را به 
 عطــر و بویش خــوش ســازیم و جهان درمانــده و پرتاطــم را به دارو 

و درمانش التیام بخشیم.«
در بخــش پایانــی وزیــر فرهنــگ و ارشــاد اســامی از تاش هــا و 
کوشــش پژوهشــگران بخصوص استاد محمدرضا شــفیعی کدکنی تشکر 
کرده اســت: »بــا قدردانی از کوشــش های علمــی و ادبی دانشــمندان 
و پژوهشــگرانی که شــناخت احــوال و آثــار این شــخصیت بی بدیل را 
وجهه همــت و تاش عالمانه و عاشــقانه خویش ســاخته اند، تاش های 
 عرفان پژوه و عطارشــناس بزرگ، اســتاد دکتر محمدرضا شفیعی کدکنی

 که عمر گرانمایه خود را بر سر تصحیح و تنقیح و انتشار آثار آن عارف بزرگ 
گذاشته و راه را بر جویندگان مشتاق ظرایف و دقایق ادبی و طالبان تشنه 
اسرار و حقایق ناب انسانی و آسمانی مندرج در شاهکارهای ادبیات عرفانی 

هموار ســاخته است، ارج نهاده و بر همت واای ایشان درود می فرستم.
همچنین ازم می دانم از مســاعی برگزارکنندگان آیین های بزرگداشت 
عطار در جای جای میهن اسامی و خارج از کشور، سپاسگزاری و قدردانی 
نماییم. روز بزرگداشــت عطار نیشابوری را به همه دوستداران آثار و مفاخر 
فرهنگی ایران بزرگ بویژه اصحاب و اهالی شــعر و ادب و معرفت ایرانی و 

اسامی در سراسر جهان تبریک می گویم.«

3 طرح تولید کاتالیســت پلی پروپیلن، 
پلی اتیلن ســنگین و طرح استحصال اتان 
با دانش فنی ایرانی برای نخســتین بار در 

کشور به بهره برداری رسید.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی وزارت 
نفت، 3 طرح تولید کاتالیست پلی پروپیلن، 
پلی اتیلن سنگین )CX( و طرح استحصال 
اتان که برای نخستین بار در کشور با دانش 
فنی ایرانی اجرا شده اند، روز پنجشنبه )26 
فروردین ماه( با دســتور رئیس جمهوری از 
طریق ویدئوکنفرانس به بهره برداری رسید.

کاتالیســت های  تولیــد  واحدهــای 
برای  پلی اتیلن ســنگین  و  پلی پروپیلــن 
نخستین بار در کشور از سوی پژوهشگران 
پتروشــیمی  فناوری  و  پژوهش  شــرکت 
در شهرستان شازند اســتان مرکزی اجرا 
شــده اند و 100 درصــد تجهیــزات این 
واحدها در داخل کشور ساخته شده است 
که اجــرای این واحدها ســبب بی نیازی 
صنعت پتروشــیمی از واردات این دو نوع 

کاتالیست می شود.
کاتالیســت  تولیــد  واحــد  ظرفیــت 
پلی پروپیلن که با سرمایه گذاری 7 میلیون 
داری احداث شده است، 12 تن در سال 
معادل 30 درصد نیاز صنعت پتروشیمی و 
قابل توسعه تا تأمین کامل نیاز کشور است. 
طرح تولید کاتالیســت پلی اتیلن سنگین 
نیز با فناوری CX و حجم ســرمایه گذاری 
3 میلیون دار اجرا شــده و ظرفیت تولید 
ساانه 20 تن معادل 25 درصد نیاز صنعت 
پتروشیمی را داراســت که قابل توسعه تا 

تأمین کامل نیاز کشور است.
کاتالیســت ها به عنوان قلب واحدهای 
فرآیندی پتروشــیمی اســتفاده می شوند. 
ارزش کاتالیســت های مصرفی در صنعت 
پتروشــیمی 270 میلیون دار در ســال 
اســت که از 40 نوع کاتالیست مهم مورد 
استفاده در صنعت پتروشیمی، تاکنون 19 
نوع بومی ســازی شده و براساس برنامه، 9 
نوع دیگر نیز تا پایان امســال بومی سازی 

می شوند.

صنعــت  رئیس جمهــوری:   
پتروشیمی؛ تامین کننده ۹۰ درصد ارز 

نیمایی کشور در سال ۹۹
اینکه صنعت  بیــان  با  رئیس جمهوری 
پتروشــیمی توانست 90 درصد ارز نیمایی 
کشور را در سال 99 تامین کند، گفت: این 
صنعت همواره در خط مقدم مقابله با جنگ 

اقتصادی با دشمن قرار داشته است.
دکتر حسن روحانی، در آیین بهره برداری 
از طرح های ملی وزارت نفت با بیان اینکه 
مانع زدایی ها برای ما بســیار اهمیت دارد 
و دولــت تا آخرین روز و آخرین ســاعت 
همه تــاش خــود را برای به ســرانجام 
رســاندن طرح ها به کار می بندد، گفت: در 
این سه ســال جنگ اقتصادی که دشمن 
می خواســت ما را از ارزآوری محروم کند، 
صــادرات غیرنفتی به میدان آمد و یکی از 
وجوه صادرات غیرنفتی که به واســطه آن 
90 درصد ارز نیمایی ما تامین شد، صنعت 

پتروشیمی بود.
وی بــا بیان اینکه پتروشــیمی یکی از 
صنایع خط مقدم برای جنگ اقتصادی بوده 
اســت، عنوان کرد: فقط یکی از طرح هایی 
که امروز افتتاح شــد و اجــرای آن چهار 
سال به طول انجامید، با صرف حدود یک 
میلیــارد دار هزینه، ســاانه یک میلیارد 
دار درآمدزایی می کند که این امر نشانگر 

سودآوری این صنعت است.
روحانی گفــت: چهار هدف را همچنان 
تــا پایان دولت دنبــال می کنیم؛ مقابله با 
ویروس کرونا، شکست تحریم، پایان بخشی 

طرح های نیمه تمام و رســیدگی بیشــتر 
به معیشــت مردم که هر چهــار مورد از 
اولویت هــای ما در ماه هــای پایانی دولت 

خواهد بود.
وی بــا بیان اینکه هم اکنون ســربازان 
دیپلماسی کشور در وین در تاش هستند، 
افزود: برای ما مهم نیست دشمن چه زمانی 
به ســر عقل می آید و چــه زمانی در برابر 
قانون تواضع می کند، اما یقین داریم برای 
آمریکا و بقیه کشورهایی که در داخل برجام 
بودند، راهی جز این وجود ندارد و تنها راه 
موجود این است که به توافق برجام به طور 

کامل بازگردند.

 نقش آفرینــی درآمدهای نفتی 
پسابرجام در ثمربخشی امروز طرح ها

رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه بسیاری 
از سرمایه گذاری های بزرگی که در سال های 
اخیر انجام شــده، از محل ســرمایه های 
صندوق توسعه ملی تامین مالی شده است، 
تصریــح کرد: این موضــوع را باید حاصل 
برجام بدانیم. هر زمانی که توانستیم نفت 
بیشــتری صادر کنیم پول بیشــتری وارد 
صندوق توسعه ملی شــد و زمانی هم که 
در صادرات نفت مشــکل به وجــود آمد، 
پول واریــزی در صندوق کاهش یافت. در 
ســال های 95، 96 و حتی اوایل سال 97 
توانســتیم میزان مناســبی صادرات نفت 
داشــته باشیم، اما بعد از آن چون صادرات 
نفت کمتر شــد، منابع صندوق هم کاهش 

یافت.
روحانــی ادامه داد: هرچنــد از دولت 
قبل پولــی در صندوق توســعه ملی بود، 
اما باید عنوان کرد کــه تقریبا همه منابع 
صندوق به دولت هــای یازدهم و دوازدهم 
مربوط می شود و این صندوق هم به خوبی 
بــرای حمایت از اجــرای طرح های بزرگ 

سرمایه گذاری کرده است.
صنعت نفــت همــواره در تاریخ ایران 

درخشیده است
وی گفــت: اینکه ما در این یکســال و 
چندمــاه، 25 میلیون تن به ظرفیت تولید 
محصوات پتروشیمی خود اضافه کرده ایم 
افتخاری برای تاریخ ایران است. صنعت نفت 
همواره در تاریخ کشــور درخشیده است، 
به ویژه در دهه 90 که اگر بگوییم این دهه، 
دهه پیشرفت، پیروزی و جهش در تولید و 

توسعه بوده است، بی راه نگفته ایم.
افزود: کارهای بســیار  رئیس جمهوری 
بزرگی در صنعــت نفت در طول این دهه 
)دهه 90( انجام شــده است، از اکتشافات 
بزرگ نفت و گاز تا پایان دادن به پروژه های 

بــزرگ در عســلویه، از کارهــای عظیم 
در طــرح انتقال نفت گوره - جاســک تا 
تکمیل پروژه های پتروشیمی مانند بیدبلند 
خلیج فارس و طرح های دیگر، از فعالیت های 
تحقیق و توســعه تا ساخت کمپرسورهای 
نفتی، از جمع آوری فلرها تا گازرســانی به 
روســتاهای کشــور از جمله گازرسانی به 
اســتان سیستان و بلوچســتان که در این 

دولت انجام شد.

 زنگنه: 2۱.۵ میلیون تن از تعهد 
پتروشــیمی  تولید  ظرفیت  افزایش 

محقق شد
وزیر نفت افتتاح طرح های پتروشــیمی 
را مصــداق اقتصــاد مقاومتــی، مقابله با 
خام فروشی و تکمیل زنجیره ارزش دانست 
و گفت: بــا افتتاح طرح اســتحصال اتان 
پاایشــگاه پارســیان ســپهر، در مجموع 
21.5 میلیون تن از تعهد افزایش ظرفیت 
تولید پتروشیمی )25 میلیون تن( عملیاتی 

شده است.
بیژن زنگنه در آیین افتتاح ســه طرح 
پتروشــیمی به صورت ویدئوکنفرانس و با 
فرمان رئیس جمهوری، ضمن تبریک حلول 
مــاه مبارک رمضان اظهار کرد: تعهد ما در 
ابتدای ســال 1399 این بود که طرح های 
پتروشــیمی با ظرفیت 25 میلیون تن به 
بهره برداری برسد که خوشبختانه با تاش 
شــبانه روزی جمعی از مدیران و کارکنان 
شاغل در این طرح ها و با وجود فشار بیماری 
کرونا و تحریم های شدید علیه صنعت نفت، 
بزرگترین جهش تاریخ پتروشــیمی کشور 
در سال 1399 رقم خورد و تا کنون 21.5 
میلیون تن از تعهد 25 میلیون تنی افزایش 
ظرفیت تولید محصوات پتروشیمی محقق 

شده است.
وی با بیان اینکه جهش دوم پتروشیمی 
آخرین گام های مســتحکم خــود را برای 
رسیدن به مقصد برمی دارد و جهش سوم با 
قدرت در حال وقوع و طرح های آن در حال 
اجراســت، ادامه داد: بر اساس برنامه ریزی 
صورت گرفته، با افزودن ســه ابرپروژه به 
طرح های جهش ســوم، ارزش محصوات 
پتروشــیمی از 34 میلیارد دار در ســال 
1404 به 40 میلیارد دار در سال 1406 

افزایش خواهد یافت.
وزیر نفــت با تاکید بــر اینکه خوراک 
همــه ابرپروژه های پتروشــیمی تعیین و 
ســرمایه گذاران آن مشخص شده است و 
در همین دولت هــم کار آنها آغاز خواهد 
شــد، افزود: با یاری خداوند متعال، نه تنها 
طرح های جهش دوم را به سرانجام و اکثر 

آنها را به پایان رســاندیم، بلکه ریل گذاری 
و پایه گذاری مســتحکمی برای دولت بعد 
انجام دادیم. تولید خوراک به اندازه کافی از 
اهداف ما بوده است و عمده طرح های تامین 
خوراک پتروشیمی اجرا و بخش کمی هم 
در دست اجراست و خوراک برای طرح های 

جهش دوم و سوم هم تامین شده است.

در  و  سپهر  پارسیان  پاایشگاه   
آمد یک میلیارد داری

زنگنــه با بیان اینکه طرح اســتحصال 
اتان پاایشــگاه پارسیان سپهر و دو طرح 
مهم تولید کاتالیســت صنعت پتروشیمی 
امروز به بهره برداری می رسد، اظهار کرد: 
با افتتاح طرح اســتحصال اتان پاایشگاه 
پارسیان ســپهر، چهاردهمین طرح از 17 
طرح پتروشــیمی که تعهد شــده بود به 
بهره برداری می رسد و سه طرح پتروشیمی 
اکسیر  و  متانول ســبان  مسجدسلیمان، 
حال نیز ظــرف هفته های آتــی افتتاح 

خواهد شد.
وی با اشــاره به اینکه طرح استحصال 
اتان پاایشگاه پارسیان سپهر سال 1393 
در جریان نخســتین سفر رئیس جمهوری 
به اســتان فارس به صورت ویدئوکنفرانس 
در جوار پاایشــگاه پارسیان و منطقه مُهر 
آغاز شــد، ادامه داد: هــدف از اجرای این 
سنگین  هیدروکربن های  جداسازی  طرح، 
از گازهای تولید میدان های تابناک، شانول، 
وراوی و همــا بوده اســت کــه در منطقه 

عمومی مُهر و امرد واقع شده اند.
وزیر نفت با یادآوری اینکه این میدان ها 
)میدان تابناک، شــانول، وراوی و هما( در 
دوران ریاست جمهوری آقای خاتمی توسعه 
یافته بود و پاایشگاه پارسیان هم در همان 
مقطع اجرا شد، گفت: این طرح در مرحله 
نخســت قرار بود تنها در شهرســتان مُهر 
اجرا شــود اما ســرمایه گذار به دلیل فنی 
و اقتصــادی محکم این طرح را دو منطقه 
پارسیان )بخش نخست( و عسلویه )بخش 

دوم( اجرا کرده است.
زنگنه میزان ســرمایه گذاری در طرح 
پاایش پارسیان سپهر را 1.3 میلیارد دار 
و درآمد ساانه آن را بیش از یک میلیارد 
دار عنوان کرد و گفت: این طرح از سوی 
ستاد اجرایی فرمان امام انجام شده است 
و ساانه 3.3 میلیون تن به ظرفیت تولید 

محصوات پتروشیمی می افزاید.
وی بــا بیــان اینکــه با افتتــاح طرح 
اتان پاایشگاه پارسیان سپهر،  استحصال 
در مجمــوع 21.5 میلیون تــن از تعهد 
افزایــش ظرفیت تولید پتروشــیمی )25 

میلیون تن( کشــور عملیاتی شده است، 
تصریح کرد: ظرفیت تولید پتروشــیمی با 
افتتاح ســه طرح باقیمانده از مجموع 17 
طرح برنامه ریزی شــده، به بیش از 24.5 

میلیون تن می رسد.
وزیر نفت با تاکید بر اینکه این طرح ها 
از مصادیــق اقتصــاد مقاومتــی، مقابله 
با خام فروشــی، تکمیــل زنجیره ارزش 
افــزوده و جهش تولید اســت، خطاب به 
پتروشیمی  صنعت  گفت:  رئیس جمهوری 
در دوران تحریم ها یکــی از ارکان اصلی 
مقاومت کشــور بوده اســت به نحوی که 
نزدیــک 90 درصــد ارزی که در ســال 
گذشــته در سامانه نیما عرضه شده، بنابر 
گزارش بانک مرکزی از سوی شرکت های 

پتروشیمی بوده است.
زنگنه گفــت: تنوع بخشــی به مقاصد 
صــادرات محصوات پتروشــیمی هم از 
کارهایــی بوده که اگرچه ســخت، اما در 

این سال ها اجرایی شده است.
وی بــه امضای قــرارداد 300 میلیون 
داری با شــرکت توسعه انرژی تدبیر)زیر 
مجموعه ســتاد اجرایی فرمان امام( برای 
فشــارافزایی میدان ها )تابناک، شــانول، 
وراوی و هما( هم اشــاره کــرد و افزود: 
خوراک آینده این مجموعه با اجرای اینکار 

تضمین خواهد شد.
وزیر نفت با بیان اینکه از ابتدای ســال 
1399 تاکنون واحد بازیابی فاز نخســت 
پتروشیمی بوشهر با ظرفیت یک میلیون 
تن، بیدبلنــد خلیج فارس با ظرفیت 3.4 
میلیون تن، پتروپاایش کنگان با ظرفیت 
3.5 میلیون تن و پاایشــگاه پارســیان 
ســپهر با ظرفیت 3.3 میلیــون تن برای 
تامین خوراک به بهره برداری رسیده است، 
تصریح کرد: تا پایان امســال فازنخســت 
واحد ان جــی ال 3200 بــا ظرفیت یک 
میلیون تن و ســال آینــده هم ان جی ال 
3100 بــا ظرفیت یــک میلیون تن برای 
تامین خوراک به بهره برداری می رسد که 
در پایین دســت آن یک پتروشیمی قرار 
دارد.زنگنــه از کاتالیســت های فرآیندی 
پتروشــیمی  به عنوان دیگر طرح هایی که 
امروز به بهره برداری می رســد نام برد و 
گفت: اگرچه وزن و مقدار کاتالیست ها در 
صنعت پتروشیمی کم است اما در صورت 
عدم تامین کیفی آنها واحدها و مجتمع ها 
از مدار خارج می شــوند.وی با اشــاره به 
اینکه در صنعت پتروشیمی کشور 40 نوع 
کاتالیست به ارزش 270 میلیون دار در 
ســال مصرف می شود، افزود: تا امروز 19 
نوع از این کاتالیست ها داخلی سازی شده 
اســت و با اقدام های انجام شــده تا پایان 
امســال 9 کاتالیســت دیگر داخلی سازی 
می شــود و به 28 کاتالیســت می رسیم. 
شــرکت دولتی پژوهــش و فناوری نقش 

مهمی در این زمینه داشته است.  
وزیر نفــت میزان ســرمایه گذاری در 
دو طرح کاتالیســت شازند اراک را 270 
میلیــارد تومــان عنــوان کــرد و گفت: 
امیدواریــم بتوانیم بــا کارهایی که انجام 
داده ایم رضایت مردم را به دست بیاوریم و 
تعهدی که دولت در جهت سربلندی کشور 
داشــته به خوبی به انجام رسانده باشیم. 
پتروشــیمی  صنعت  امیدواریم  همچنین 
با ریل گذاری که برای آینده شده است با 

همین قدرت پیش برود.
زنگنه در پایان در پاســخ به پرســش 
رئیس جمهوری دربــاره اینکه آیا تا پایان 
دولت، ظرفیت تولید محصوات پتروشیمی 
به 100 میلیون تن می رسد، گفت: نزدیک 
شده ایم و با اغماض چند ماهه به این رقم 

خواهیم رسید.

 افتتاح ۳ طرح ایرانی تولید کاتالیست پلی پروپیلن، پلی اتیلن سنگین 
و طرح استحصال اتان

الزامات چابکی در مانع زدایی 
مروری بر مصوبات و گزارش های عملکرد »هیأت مقرات زدایی و تسهیل 
مجوزهای کسب وکار« نشان می دهد برای ایجاد چابکی در مانع زدایی از 

کســب و کار باید تغییراتی در جایگاه این هیات ایجاد شود.
با نامگذاری ســال 1400 حول محور تولید، پشتیبانی و مانع زدایی از 
آن، بسیاری از فعاان اقتصادی و تولیدی کشور، اثر گایه ها و دغدغه های 
ســالهای متمادی خود را در محتوای نامگذاری سال یافتند. این دغدغه ها 
که مدتهای بســیاری است از موانع تولید در فرآیندهای اجرایی تولید دم 
می زند و از مســئوان تقاضای رسیدگی به آن را دارد، بهانه ای شد تا این 
نوشتار به یکی از نقاط محرک مانع زدایی و به عبارت دقیق تر مجوززدایی، 
که با تشــخیص نسبتاً درستی خال سالهای 87 تا 98 مصوباتی را مرتبط 
با خود داشــته است -که البته تحلیل سیر قوانین و مصوبات مربوط به آن 
در جای خود قابلیــت بحث دیگری را دارد- بعنوان »هیأت مقرات زدایی 

و تســهیل مجوزهای کسب وکار« تأسیس گردید، پرداخته شود.
بنابــر مصوبه مجلس در آن زمان، به منظور توســعه فعالیت بخش های 
غیردولتی در اقتصاد ملی، توانمندســازی و رفع محدودیت از فعالیت این 
بخش ها در عرصه های اقتصادی و تســهیل سرمایه گذاری در کشور، هیأت 
مقررات زدایــی و بهبود محیط کســب و کار در وزارت امــور اقتصادی و 
دارایی و با ریاســت وزیر مربوطه و عضویــت برخی دیگر از اعضای کابینه 
و دیگــر قوا تشــکیل گردید. با مرور مصوبــات و گزارش های عملکرد این 
هیأت، توجه به نکات زیر برای ایجاد چابکی در مانع زدایی از امر کســب 

و کار ضروری به نظر می رسد:
1- جایگاه حاکمیتی هیأت فوق و اســتقرار آن در وزارت امور اقتصاد و 
دارایی نتوانسته است، انگیزه مناسبی در همه دستگاه ها برای مشارکت در 
فرآیند مقررات زدایی و تســهیل را فراهم بیاورد. عدم همکاری کامل همه 
دســتگاه های صادرکننده مجور و عدم اجرای کامــل مصوبات و همچنین 
اثربخش نبودن مصوبات نشــاندهنده ضرورت ارتقــای این هیأت و توجه 
در ســطح بااتری از حاکمیت به منظور حمایت از بخش تولید و کســب 

و کار است.
2- ازمــه تســهیل در فرآیندهای تولیدی، بهــره مندی از نظام جامع 
آماری است که متأسفانه این مهم علیرغم تاکید در سیاستهای کلی برنامه 
ششــم برای تأسیس سامانه جامع آماری در کشــور، در این هیأت نیز به 

انجام پذیرفته است. طور ناقص 
3- آنچــه این هیأت را در وظایف مصــرح قانونی خود موفق تر می کند، 
پیگیــری مصوبــات پس از اباغ آنهاســت. به نظر می رســد صرف اتکا به 
شــاخص های بهبود فضای کســب و کار و عدم پیگیری میزان اثربخشــی 
واقعی مصوبات، نکته ای است که می بایست در آن تجدیدنظر صورت پذیرد.

4- درگاه ملی مجوزهای کشــور، بعنوان پایگاه جامع اطاع رســانی از 
فرآیند صدور مجوزهای مربوط به کســب و کار در کشــور همچنان دچار 

نقص های جدی و فاحشی است.
5- همپوشــانی وظایف این هیأت با وظایف کارگروه های دیگر همچون 
کارگروه رفع موانع جهش تولید به ریاســت معاون اول رئیس جمهور، نیز 
خود نمایان کننده بخشــی از عدم یکپارچگی و بی نظمی در امر تســهیل 

فرآیندهای کسب و کار و تولید است.
پیشــنهاد عملیاتی برای موفقیــت در مانع زدایی در صدور مجوزها در 
امر تولید و کسب و کار این است که جایگاه این هیأت در سطح حاکمیت 
در سیاســت های کلی و برنامه هفتم توسعه ارتقا یابد و دیگر کارگروههای 
مرتبط در آن ادغام گردند؛ ضمن اینکه ازم اســت از ظرفیت اصل 127 
قانون اساســی برای تعیین نماینده ویــژه رئیس جمهوری در این موضوع 

شود. استفاده 

 
مدیرعامل شرکت سهامی نمایشگاههای بین المللی ایران با کاردار سفارت کشورمان دیدار کردند 

مشاور وزیر صنعت، معدن و تجارت، رئیس هیات 
مدیره و مدیرعامل شرکت سهامی نمایشگاههای بین 
المللی جمهوری اسامی ایران که در راس هیات فنی 
و کارشناسی جهت نظارت و بازدید از پاویون کشورمان 
در اکسپو 2020 دوبی - امارات و ماقات با مسئولین 
اکســپو دبی به کشور امارات سفر نموده است در روز 
چهارشنبه 25 فروردین ماه 1400 با حسینی کاردار 
سفارت کشــورمان در امارات و اعضای هیات رئیسه 

شورای بازرگانان مقیم امارات دیدار نمودند .
به گزارش پایگاه اطاع رسانی دولت به نقل از  شاتا 
، کاردار سفارت کشورمان در امارات با اشاره به حجم 
باای تجارت اقتصادی و بازرگانی دو کشــور ایران و 
امارات که در حدود 13 تا 14 میلیارد دار می باشد 
افزود: مذاکرات خوب و سازنده ای با مسئولین کشور 
امارات با هدف بسط و گسترش تعامات اقتصادی و 
بازرگانی و به تبع آن تاش در جهت رفع مشــکات 
بانکــی و اقامتی تجار و بازرگانان ایران صورت گرفته 

است .
حســینی در امارات با اعــام آمادگی کامل برای 
هرگونه همکاری، حمایت همه جانبه و پیگیری جهت 
حضور باشکوه و هدفمند در اکسپو دوبی که مهمترین 
و بزرگترین فرصت برای کشور جمهوری اسامی ایران 
می باشد، در سال 1400 اولویت اول سفارت ج.ا.ایران 

در امارات را این مهم دانست.
مدیرعامل شرکت سهامی نمایشگاههای بین المللی 

جمهوری اســامی ایران نیز ضمن تشکر از برگزاری 
جلسه مذکور، اکسپوی 2020 دوبی - امارات را یک 
فرصت بی نظیر برای کشورمان توصیف نمود و ضمن 
اعام کرد: اهمیت حضــور در این رویداد بین المللی 
که در همســایگی ایران برگزار خواهد شد خواستار 
حمایت همه جانبه سفارت کشــورمان در امارات از 

این مهم گردید.
زمانی همچنیــن با توجه به درخواســت کاردار 
ســفارت کشــورمان در امارات مبنی بر عدم وجود 
نیروی کارشناس و رایزن بازرگانی در کنسولگری های 
کشــورمان در ابوظبی و دوبی، اظهار نمود: موضوع را 

به طور جدی از وزیر صنعت، معدن و تجارت پیگیری 
خواهد نمود تا انشااه کارشناسان اقتصادی و بازرگانی 
جهت تسهیل و تسریع و پیگیری روابط اقتصادی دو 
کشور در کنســولگری های امارات و ابوظبی مستقر 
شوند .مشاور وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین 
ضمن اشــاره به نمایش توانمندی ها و ظرفیت های 
تولیدی و صنعتی کشورمان، اشاره کرد و به برنامه های 
فرهنگی، اقتصادی، اجتماعی و هنری که در بازه زمانی 
6 ماهه حضــور در این رویداد بین المللی در پاویون 

کشورمان به نمایش گذاشته خواهد شد نمود.
اهــم درخواســت های صورت گرفته از ســفارت 

کشــورمان در امارات که در این جلسه مطرح شد به 
شرح زیر هستند:

1- پیگیــری و ارســال مکاتبات ازم در خصوص 
تخصیص بودجه و اعتبار ازم برای ســاخت و ســاز 
پاویون کشورمان از ریاست جمهوری و سایر نهادهای 

حاکمیتی.
2 - کمــک و همراهــی در برگــزاری روز ملــی 
جمهوری اسامی ایران در اکسپو و دعوت از مقامات 

و دیپلمات های کشور های خارجی.
3 - حمایــت و همــکاری در خصــوص برگزاری 
همایش بین المللی جذب ســرمایه گذاران خارجی 
بــرای اقتصاد ایران و همچنیــن پیگیری و تاکیدات 
ازم به وزارت امور اقتصادی و دارایی، بویژه سازمان 
ســرمایه گذاری و کمک های اقتصادی جهت تسریع 
در تهیه بسته های ویژه جذب سرمایه گذاری مختص 

بازه زمانی 6 ماهه اکسپو.
4 - درخواست از شــورای بازرگانان ایرانی مقیم 
دوبی جهــت بهره مندی از ظرفیت هــا و توانمندی 
های بازرگانان ایرانی مقیم جهت مشــارکت در این 

رویداد بین المللی.
5 - طرح موضوع جذب گردشــگر و بازدید کننده 
خارجی جهت بازدید از مناطق آزاد کشــورمان بویژه 
کیش و قشــم در زمان برگزاری اکســپو با مقامات و 
مسولین مرتبط کشور امارات و درخواست همکاری و 

همراهی جهت انجام فرایندهای قانونی.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1400/01/30

شماره : 1070

افتتاح اتان گیری پاایشگاه پارسیان مُهر
 واحد اتان گیری پاایشــگاه پارســیان 
سپهر مُهر پنجشنبه با دستور ویدئوکنفرانس 
رســید،  بهره برداری  بــه  رئیس جمهوری 
طرحی که توانمندی داخلی در آن متبلور 

است.
اجرای این طرح در بخش پتروشیمی که 
ســود سرشاری را به دنبال دارد در شرایط 
جنگ اقتصادی و تحریم های ظالمانه علیه 
کشورمان دستاوردی بزرگ به شمار می رود 
که نتیجه تاش دولت و تمامی کارگران و 

مهندسان داخلی است.
عملیات اجرایی این طرح ســال 1394 
روحانی  ویدیوکنفرانســی دکتر  با دستور 
رئیس جمهوری در زمینی به مساحت 30 
هکتار در مجاورت پاایشگاه گازی پارسیان 

مهر آغاز شده بود.
اتان گیری  بیشــتر تجهیــزات واحــد 
پاایشگاه پارسیان سپهر مُهر توسط 250 
سازنده داخلی در 18 استان کشور ساخته 
شده است؛ این موضوع را رییس هیات مدیره 

این شرکت بیان کرد.  
غامحســین نوذری  با اشاره به کیفیت 
کار و توانمندی کشور در افتتاح طرح ها در 
دوران تحریم اشاره و از وزیر نفت برای ارائه 
پیشنهاد اجرای این طرح به ستاد اجرایی 

فرمان حضرت امام )ره( قدردانی کرد.
وی گفــت: باید بــه این اندیشــه ها و 
اجرایی  احترام گذاشــت. ستاد  تصمیم ها 
فرمان امام قدردان همکاری چهار شرکت 
اصلی وزارت نفت، پیمانکاران، سازندگان و 

همه دست اندرکاران این طرح است.
وی با اشاره به اینکه 660 میلیون دار 
از منابــع طرح یک میلیارد داری پاایش 
پارسیان سپهر از محل منابع صندوق توسعه 

ملی تأمین شــده است، به سختی های کار 
اشاره کرد و افزود: در اجرای خط لوله این 
طــرح، 64 کیلومتر عملیات حفاری و لوله 
گذاری صورت گرفت که 34 کیلومتر آن از 
بین دو رشته کوه می گذشت که به صورت 

HDD )حفاری عمودی( انجام شده است.

تر  آبی  گاز در خانه ها،   شــعله 
خواهد سوخت

نوذری تصریح کرد: هدف اصلی اجرای 
این طرح تکمیل زنجیره ارزش اســت و با 
افتتاح این دو واحد میان دســتی و پایین 
دســتی، به بهبود محیط زیست نیز کمک 
می شــود به طوری که 500 هزار مترمکعب 
گاز دی اکسیدکربن گرفته می شود و شعله 

گاز در خانه مردم آبی تر خواهد سوخت.

وی افزود: محرومیت زدایی و اشتغالزایی 
از دیگر اهداف اجرای این طرح بوده است 
که در راستای عملیاتی کردن اهداف بیانات 
مقام معظم رهبری در بخش پتروشــیمی 

اجرا شده است.

 فرآوری گاز به اندازه ســه فاز 
پارس جنوبی

مدیرعامل شرکت پاایش پارسیان سپهر 
نیــز گفت: روزانه 74 میلیــون مترمکعب 
گازغنــی چهار میــدان تابناک، شــانول، 
وراوی و هما از طریق پاایشــگاه پارسیان 
وارد واحد استحصال اتان پارسیان سپهر در 
سایت مُهر می شود )نزدیک به سه فاز پارس 
جنوبــی( که این مجموعه، با توان بازیافت 
95 درصدی اتان، بااترین توان خلوص در 

کشور را دارد.
محمــود زیرکچیــان زاده با اشــاره به 
اینکه ساانه 16 میلیون تن متان تولیدی 
به عنــوان یکــی از بزرگ تریــن ثمره های 
زیســت محیطی این طرح از سایت مُهر به 
گاز شــهری اختصاص می یابد، اظهار کرد: 
اتان تولیدی در این ســایت برای تفکیک 
نهایی و تولید ساانه 3.3 میلیون تن اتان، 
پروپــان، بوتان و میعانــات گازی به عنوان 
محصول اصلی به وسیله خط لوله 18 اینچ 
به طول حدود 63 کیلومتر به سایت عسلویه 

منتقل می شود.

 گام بعدی برای توسعه طرح
وی ادامه داد؛ طرح توسعه این پاایشگاه 
بــا هدف تولید 450 هــزار تن PDH برای 

ارزشــمند  بــه محصول  پروپان  تبدیــل 
پلی پروپیلــن و تکمیل زنجیره محصوات 
تعریف شده اســت که امیدواریم با صدور 
مجوز تخصیص زمین از وزارت نفت و اعطای 
تســهیات صندوق توسعه ملی شاهد آغاز 

عملیات اجرایی این طرح باشیم.
طرح پاایش پارســیان ســپهر که به 
عنوان یکی از طرح های جهش دوم صنعت 
پتروشیمی در دو بخش واحد بازیابی اتان 
در ســایت مُهر در اســتان فارس و واحد 
تفکیک اتان در ســایت عســلویه اســتان 
بوشهر که با مشــارکت شرکت های همپا، 
انرژی گستر نصیر، دریاساحل، هیربد نیرو، 
شــرکت مهندسی پرآور و شــانول فرآیند 
احداث شــده است، پنج شــنبه با دستور 
ویدئوکنفرانس حجت ااســام والمسلمین 
دکتر حســن روحانی رئیس جمهوری به 

بهره برداری رسید.
عنایت اه رحیمی اســتاندار فارس در 
ســخنانی در این آیین با اشــاره به افتتاح 
مجتمــع بزرگ آلومینیوم جنوب اســتان 
در ســال گذشته گفت: با افتتاح طرح اتان 
گیری پاایشگاه پارسیان سپهر شهرستان 
مُهر، منطقه جنوب فارس از توسعه صنعتی 

بهره مند می شود.
محمد مخبر رئیس ستاد اجرایی فرمان 
امــام)ره( 29 بهمن ماه 1399 در بازدید از 
این طرح گفته بود: میزان خوراک ورودی 
این مجموعه روزانه 75 میلیون مترمکعب 
یعنــی معادل تولید گاز در ســه فاز پارس 
جنوبی و تولیدات آن ســاانه 3.3 میلیون 
تن انواع LPG و میعانات است که با صادرات 
محصوات، ســاانه یک میلیــارد دار ارز 

آوری برای کشور خواهد داشت. 
شهرستان مُهر در فاصله 330 کیلومتری 

جنوب شیراز قرار دارد.

 بازدید مدیران عامل شرکت های آب منطقه ای و آبفای استان 
از محل طرح آبرسانی کرمانشاه

به گزارش روابط عمومی شرکت آب منطقه ای کرمانشاه، درویشی مدیرعامل 
شرکت آب منطقه ای به اتفاق کاکاوند مدیرعامل شرکت آبفای استان از محل 

طرح آبرسانی کرمانشاه از سد گاوشان بازدید نمودند .
در این بازدید یک ساعته که از بخش های مختلف این طرح صورت پذیرفت 
فرخی مجری طرح، کارشناسان دستگاه نظارت، پیمانکار طرح )قرارگاه خاتم 

اانبیاء( و جمعی از مدیران شرکت های یاد شده  نیز حضور داشتند .
فرخــی مجری طرح، ضمن ارائه آخریــن جزئیات مراحل اجرائی، مواردی 
را در خصوص اقدامات و تاش های بی وقفه دســت اندکاران اجرائی برای در 
مدار قرار گرفتن پروژه به اســتماع حاضرین رساند .ازم به توضیح است: این 
پروژه با هدف انتقال ، تصفیه و ذخیره ســازی آب تصفیه شــده به مقدار 63 
میلیون متر مکعب در ســال برای تامین بخشــی از نیاز آبی شهر کرمانشاه تا 

افق 1415 به اجراء در آمده است .
درویشــی مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای، در حاشیه این بازدید ضمن 
تقدیر از همه عوامل اجرائی و با اشــاره به شــرایط نامناسب مالی و اعتباری 
پروژه و همچنین  شــرایط تحریمی در خریــد برخی تجهیزات این طرح که 
در انحصار کشــورهای خارجی می باشد گفت : با توجه به اهمیت استراتژیک 
تامین آب شرب سالم و بهداشتی در شهرهای بزرگ تکمیل این طرح توسط 
وزارت نیرو، عاوه بر اینکه به یکی از دغدغه های اصلی اســتان خاتمه خواهد 

داد، به عنوان یک خدمت ماندگار نظام به ثبت خواهد رسید.
وی در پایان افزودند:کلیه عوامل دســت اندرکار)کارشناســان شرکت آب 
منطقه ای، پیمانکار ودستگاه نظارت متبوع( در تاش شبانه روزی می باشند 

تا هر چه سریعتر نسبت به وارد مدار نمودن این پروژه اقدام نمایند . 

 بالغ بر ۹۰ هزار نفر ســاعت آموزش در شرکت گاز استان گیان 
انجام شده است

 حســین اکبر مدیرعامل شرکت گاز استان گیان با اعام انجام بیش 90 
هزار نفرســاعت آموزش در سال گذشته شرکت اظهار داشت: با برنامه ریزی 
های بعمل آمده علیرغم شیوع ویروس کرونا، کلیه دوره های آموزشی در زمان 

مقرر و از طریق ارتباط ویدئویی برگزار گردید.
وی با بیان این موضوع اظهار داشــت: میزان کاس های آموزشــی برگزار 
شده در سال 99 نسبت به مدت مشابه سال قبل از آن 21 درصد رشد داشته 
که این مهم نشان از توجه ویژه شرکت ملی گاز به امر دانش افزایی کارکنان 

و افزایش بهره وری سازمان دارد.
حسین اکبر با بیان اینکه دوره های آموزشی برگزار شده در سال 99 برای 
بیش از 11 هزار و 600 نفر به ثبت رسیده است، اظهار داشت: این آمار تاکنون 
بااترین میزان نفرآموزش ثبت شده در سطح شرکت گاز استان گیان می باشد.

مدیرعامل گاز گیان دوره های اســتاندارد 10002 و 10004، 10015، 
14001، 45001 و 50001، قانون رســیدگی به تخلفات اداری، اصول انتشار 
امواج و شبکه های رادیویی، حقوق شهروندی، حفاظت کاتدی پیشرفته، ایمنی 
کار در فضای بسته، مدیریت واکنش در شرایط اضطراری و اصول به کارگیری 
دستگاه های اندازه گیری و کالیبراتور را از مهم ترین دوره های آموزشی برگزار 

شده در سال 99 عنوان نمود.
مدیرعامل شرکت گاز استان گیان در خاتمه با ضروری برشمردن مبحث 
دانش افزایی کارکنان بیان نمود: هدف اصلی برگزاری این دوره های آموزشی، 
افزایش توانمندی و سطح بهره وری کارکنان و به تبع آن بهبود خدمات رسانی 

و افزایش میزان رضایتمندی مشترکین محترم می باشد.

 اجرای 8۵4 کیلومتر شبکه گذاری دراستان کرمانشاه در سال 
۱3۹۹

به منظور توسعه گازرسانی در استان کرمانشاه، سال گذشته، 854 کیلومتر 
شبکه گذاری در این استان انجام شده است.

به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان کرمانشاه: سیروس شهبازی با 
بیان این مطلب، گفت: درراستای گازرسانی به روستاها و افزایش نفوذ گازرسانی 
در استان در سال 99، با اجرای این مقدار از شبکه گذاری، زمینه نصب 84 هزار 
و 733  انشــعاب در استان شامل 64 هزار و 814 انشعاب در بخش روستایی 

و 19 هزار و 919 انشعاب در بخش شهری فراهم شد.
وی ادامه داد: در مجموع، از ابتدای گازرسانی در استان تاکنون، مقدار 10 
هزار و 473 کیلومتر شبکه گذاری انجام شده که زمینه برخورداری 624 هزار 

و 451 مشترک در استان از نعمت گازطبیعی را فراهم آورده است.
شهبازی در پایان، یادآور شد: در حال حاضر، در استان کرمانشاه 99 درصد 
جمعیت شــهری با گازرسانی به 29 شهر و 82 درصد خانوارهای روستایی با 

گازرسانی به یکهزار و 680 روستا از نعمت گاز طبیعی برخوردار می باشند.

 تاش برای مانع زدایی از فعالیت استخراج رمزارزها
ســخنگوی صنعت برق گفــت: صنعت برق در تاش بــرای مانع زدایی و 

پشتیبانی از مراکز استخراج رمزارزها در کشور است.
، انتقال و توزیع نیروی برق ایران )توانیر(، »مصطفی رجبی مشهدی« افزود: 
عاوه بر گشــایش هایی که در مصوبه جدید برای صنعت اســتخراج رمزارزها 
لحاظ شده، وزارت نیرو به دنبال این است که مناطق اولویت دار با ظرفیت های 
خالی را نیز مشــخص کند که در آنها به دلیل سرمایه گذاری های انجام شده 
محدودیتهای تامین برق بسیار کمتر از سایر مناطق باشد.وی ادامه داد: مراکز 
استخراج رمزارز نیز مانند سایر مشترکان که باید موانع پیش روی آنها برداشته 

شود، مورد حمایت قرار می گیرند.

 معاون مدیریت بحران کرمانشــاه: مدیریت منابع آب باتوجه به 
کاهش بارندگی ها ضروری است

معاون مدیریت بحران اســتانداری کرمانشاه با اشاره به کاهش بارندگی و 
ســطح پایین منابع آبی در اســتان گفت: مدیریت منابع آب تنها راه عبور از 

بحران آب و دوری از مشکات جدی در این زمینه است.
 »امیر ظهرابی در خصوص وضعیت بارش در سطح استان و احتمال وقوع 
خشکســالی با اشاره به کاهش نزوات جوی افزود: میانگین بارش ها در سطح 

استان نسبت به بازه بلند مدت 27 درصد کاهش داشته است.
وی با اشــاره به اینکه با مدیریت مصرف دچار مشکل جدی در تامین آب 
شــرب نخواهیم شــد، گفت: هدف ما افزایش تاب آوری سیستم های آبرسانی 
اســت به گونه ای که اگر خشکســالی باشد مردم با مشکل کمتری با توجه به 

وضعیت بیماری کرونا مواجه شوند.
وی این تدابیر را شــامل اصاح و توسعه شبکه های آب و فاضاب، احداث 

مخازن آب شرب و سایر اقدامات پیشگیرانه دانست.
ظهرابي تاکید کرد: در ســایر مناطق اســتان به ویژه در مناطق شرقی در 
صورت اصاح نشدن نوع کشت محصوات کشاورزی مشکات جدی در کاهش 

سطح آب های زیرزمینی خواهیم داشت.

کمبود آب در کرمانشاه جدی است
مدیرعامل شــرکت آب و فاضاب استان کرمانشاه با اشاره به خشک 
ســالی و کاهش نزوات آسمانی در سال زراعی جاری گفت: کمبود آب 

شرب در استان جدی است.
»علیرضا کاکاوند« افزود: ســفره های آب زیر زمینی در معرض خطر 
نابودی اســت و این مســاله صرفه جویی در مصــرف آب را صدچندان 

ضروری تر از قبل می کند.
وی با اشــاره به ضرورت مدیریت منابع آبی و همچنین ترویج مصرف 
بهینه آب شرب گفت: در راستای بهینه سازی و تغییر الگوی مصرف باید 
درست مصرف کردن آب در بخش خانگی، بازیافت و استفاده مجدد از آب 
مصرفی در بخش صنعت و باا بردن بازدهی آبیاری در بخش کشاورزی 

با فوریت زیاد در دستور کار قرار گیرد.
کاکاوند با بیان اینکه روزانه 350 هزار و 426 متر مکعب آب شرب در 
شــهر کرمانشاه مصرف می شود، تاکید کرد: این مقدار آب از 143 حلقه 

چاه آب تامین می شود.
او با بیان اینکه در سال جاری حفاری 10 حلقه چاه جدید  برای شهر 

کرمانانشاه در دستورکار قرار گرفته است یادآور شد: اگر امسال شهروندان 
در بخش مصرف روزانه آب شرب صرفه جویی را رعایت نکنند با کمبود 

جدی و قطعی آب در طول روز مواجه خواهیم شد ...
مدیرعامل شــرکت آب و فاضاب استان کرمانشــاه بر صرفه جویی 
شــهروندان تاکید کرد و افزود: هر شــهروند می تواند با آگاهی از میزان 
تاثیر خود در مدیریت مصرف آب، در حل بحران کم آبی نقش به سزایی 

داشته باشد.
کاکاوند از جمله راهکارهای مناسب در مصرف صحیح آب شرب خانگی 
را کنترل لوله ها، اتصاات و شیرهای آب به طور مرتب جهت جلوگیری از 
هر گونه هدر رفت آب، کاهش زمان استحمام و استفاده از سردوش کم 
مصرف، جلوگیری از باز نگه داشــتن شیر آب در زمان استحمام، اصاح 
صورت و مســواک زدن، استفاده از ظرفیت کامل ماشین ظرف شویی و 
لباسشــویی، جلوگیری از مصارف غیر ضروری همچون شســتن حیاط، 
ماشین، کوچه و معابر، عدم آبیاری فضای سبز با آب شرب، عدم استفاده 
از آب جهت یخ زدایی گوشــت و مواد غذایی منجمد،  نگهداری آب در 
یخچال جهت جلوگیری از باز گذاشتن طوانی مدت شیر آب اعام کرد.

وی همچنین از شــهروندان خواست در راســتای کاهش تنش آبی 
و جلوگیــری از بحران آبی در اســتان، هر گونه اتاف آب، شکســتگی 
لوله و هدر رفت آن در هر نقطه از شــهر و روســتا را با شــماره 122 
 )ســامانه حوادث و اتفاقات شــرکت آب و فاضاب اســتان کرمانشاه(

 اطاع رسانی کنند.

مدیرعامل توزیع برق گیان:
مشترکین پرمصرف درقالب طرح برق امید می توانند برای احداث سامانه های 

خورشیدی کوچك مقیاس وام دریافت کنند
دکتر محمد اسماعیل هنرمند ضمن ارائه برنامه های 
شرکت توزیع برق گیان برای گذر از پیک تابستان، به 
ارائه راهکارهایی بمنظور مدیریت مصرف برق پرداخت.

وی خاطرنشان کرد : سال گذشته با همراهی مردم 
شریف استان و با اقداماتی از سوی اینشرکت از جمله راه 
اندازی پویش مردمی مدیریت کولرها، انعقاد تفاهم نامه 
با صنایع استان برای تعدیل بار، آگاه سازی مشترکین 
تجاری، خانگی و... موفق شــدیم با کمترین مشکل از 

پیک بار تابستان عبور کنیم .
هنرمند اظهار داشت: ساانه با شهرک های صنعتی 
و مشترکین صنعتی تفاهم نامه هایی جهت همکاری در 
تعدیل بار مصرفی آنان منعقد می گردد که در صورت 
همکاری پاداش خوش حسابی به این مشترکین تعلق 
خواهد گرفت و سال جاری نیز همانند سال های گذشته 
این تفاهم نامه ها مابین توزیع برق گیان و مشترکین 

مذکور برقرار خواهد.
مدیرعامل توزیع برق گیان به طرح برق امید اشاره 
کرد و افزود: طرح مذکور یک برنامه مدون ملی مختص 
مشترکین خانگی است که از آبان سال گذشته توسط 
وزارت نیرو مطرح شد و طی آن مشترکین برق به سه 
دســته کم مصرف ، خوش مصرف ، پرمصرف دســته 
بنــدی می شــوند وما  با هدف گذاری مشــترکین پر 
مصرف  به دنبال این هســتیم که با راهکارهای ساده 
مصرف بهینه ، ضمن کاهش 10 درصدی مصرف برق، 
مشترکین پرمصرف به دسته مشترکین خوش مصرف 

و کم مصرف انتقال یابند.
هنرمند اضافه کرد: قریب به 78 درصد مشترکین در 
گیــان در بخش خانگی قرار دارند و در ماههای عادی 
سال حدود 29درصد مشترکین پر مصرف هستند ولی 
در ماههای گرم ســال حدود 19درصد مشــترکین پر 

مصرف می باشند .
وی تاکیــد کــرد: مدیریت مصرف برق از ســوی 
مشترکین تاثیر بسزایی در گذر موفق از پیک بار تابستان 
دارد و مردم شریف استان می توانند با اعمال راهکارهای 
ساده  ضمن یاری رساندن به پایداری شبکه های برق 
، هزینه برق مصرفی خــود را به میزان قابل توجه ای 
کاهــش دهند که از جمله می تــوان به این راهکارها 

اشاره کرد: تنظیم درجه ترموستات کولر بین 24 تا 26 
درجه سانتیگراد،سرویس به موقع تجهیزات سرمایشی، 
روشنایی و سایر تجهیزات برقی جهت استفاده بهینه، 
نصب سایبان روی کولرها به منظور جلوگیری از تابش 
مستقیم نور آفتاب، عدم استفاده از ماشین لباسشویی، 
جاروبرقی، اتو و ســایر وسایل پرمصرف در ساعات اوج 
مصرف و بکارگیری آن در ساعات اولیه صبح ) 6 صبح 
الــی 11( ، اســتفاده بهینه و حداکثری از روشــنایی 

طبیعی در روز.
مدیرعامل توزیع بــرق گیان افزود: از دیگر برنامه 
هــای مهم بــرای کاهش مصــرف برق می تــوان به 
برنامه ریزی انجام شده توسط وزارت نیرو برای ترغیب 

مشارکت مشترکین پرمصرف بخش خانگی اشاره کرد 
که طی آن 

احداث ســامانه های خورشــیدی کوچک مقیاس 
)بــا ظرفیت اســمی حــدود 600 تــا 700 وات( در 
قالــب بــرق امید بــرای متقاضیان بــا حمایت دولت 
در نظــر گرفتــه شــده اســت و مطابــق برآوردهای 
 روز بــازار، هزینــه احداث یک ســامانه خورشــیدی 
خانگــی کوچــک مقیاس بــا ظرفیت عملــی 600 
وات در حــدود 150 میلیــون ریــال ارزیابی شــده 
 اســت و در صورت عــدم تمایل متقاضی بــه اجرا با 
ســرمایه شــخصی خــود، مــدل تامین مالــی این 
بانکــی  سیســتم  از  وام  اخــذ  طریــق  از  طــرح 
توســط  وام  ســود  تقبــل  و  متقاضــی(   )توســط 
دولت انجام می شــود و بدیهی است معرفی ضامن )یا 
ضامنین وام( و همچنین باز پرداخت اقســاط اصل وام 
باید توسط متقاضی انجام پذیرد که متقاضیان محترم 
می توانند با مراجعه به ســایت ساتبا، پنجره برق امید 

درخواست خود را ثبت نمایند.
وی در خاتمه گفت: شرکت توزیع برق گیان بیش 
از یک میلیون و پانصد هزار مشــترک در کل اســتان 
دارد و حداکثر نیاز مصرف استان در سال 99 در تاریخ 
8 مرداد ســاعت 14 به میزان 1810.7 مگاوات اتفاق 
افتاد و مشــترکین محترم با مصرف بهینه انرژی برق 
می توانند یاری رســان خدمتگــزاران خود در صنعت 

برق استان باشند .

شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه تندیس برتر طرح کشوری »سنم« را کسب کرد
شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه در سال 1399 از بین شرکت 
های توزیع نیروی برق سراســر کشور و در محور توسعه سامانه نظارت 

مکانیزه طرح ها )طرح سنم( تندیس برتر را دریافت کرد.
بــه گــزارش روابــط عمومی شــرکت توزیــع نیروی برق اســتان 
کرمانشــاه، همزمان با برگزاری مراســم افتتاحیه نخســتین پویش هر 
هفته_الف_ب_ایــران و بهره برداری از پروژه های صنعت برق در بخش 
توزیع که با حضور وزیر نیرو، مدیرعامل شــرکت توانیر و مدیران ارشــد 
صنعت برق کشــور برگزار شد، شــرکت های برتر در اجرای طرح های 
 ســاز و کاری تحول دیجیتال و هوشــمند ســازی صنعت برق در قالب

 باشگاه 10 تایی ها معرفی شدند.
مهنــدس امیدعلــی مرآتی مدیرعامل شــرکت توزیــع نیروی برق 
اســتان کرمانشــاه با بیان اینکه هرســاله شــرکت هــای توزیع برق 

ارزیابــی عملکردهــای خــود را به شــرکت توانیــر ارائه مــی دهند، 
گفت:بررســیو بهبود حاکمیت شــرکتی و ارتقای ســامت اداری، تاب 
آوری و افزایش قابلیت اطمینان شــبکه بــرق، مدیریت انرژی، مدیریت 

 هوشــمند ارتبــاط با مشــتریان و اصاح اقتصاد صنعــت توزیع برق از
جمله اهداف این ارزیابی ها است.

مهنــدس مرآتی بــا بیان اینکه شــرکت توزیع نیروی برق اســتان 
کرمانشــاه در محور توسعه ســامانه نظارت مکانیزه طرح ها )طرح سنم( 
توانست تندیس برتر را دریافت کند، بیان داشت: سامانه نظارت مکانیزه 
)ســنم( با هدف ایجاد شــفافیت، ارتقاء ســامت اداری، پایش فرآیند 
و مانیتورینــگ مکان محور عوامل اجرایی بصــورت برخط، پایه گذاری 
 شــده اســت تا همه عوامل اجرایی شــرکت های توزیع نیــروی برق از

 مدیرعامل و هیئت مدیره تا پرسنل سایت و پیمانکاران، با توجه به نقش 
هر کدام در فرآیند اجرا به اطاعات و پنجره های مورد نیاز خود دسترسی 
داشــته و متعاقب آن، فرایند مکانیزه و ســازمان آگاه تر، تطبیق پذیرتر، 

پاسخگوتر و ایمن تر گردد.
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آیا آب و انــرژی می توانند محور ایجاد 
یک اجماع ملی و گفت و گوی بین بخشــی 
باشــند؟ پاسخ رضا اردکانیان، وزیر نیرو به 
این پرســش مثبت اما با چند پیش شرط 
اســت. رضا اردکانیان پیش از این بارها در 
صحبت هایش به ضرورت تفکر میان بخشی 
اشــاره کرده و به ساختار بخشی نگر حاکم 
بر ساز و کارهای دولتی انتقاد کرده است. 
او در حالی آخرین ماه های تصدی خود را 
بر وزارت نیــرو می گذراند که تاش کرده 
تا این بخشــی نگری را اقاً در وزارت نیرو 
سامان بدهد، با این حال او معتقد است که 
هنوز کارهای نکرده بسیاری در حوزه نیروی 
انسانی باقی مانده است و در این گفت و گو 
وزیر نیروی دولت بعد را دعوت می کند تا 
شایسته گزینی را پیشه قرار دهد و بیش از 
پیش در انتخاب نیروهای انســانی دقت و 
ابتــکار عمل به خرج بدهد. رضا اردکانیان 
در این گفت و گو نگاهی دارد به گفت و گوی 
بین بخشــی در عرصه های آب و انرژی، به 
زعم او، مدیریت منابع آب کشور کار هیچ 
تک وزارتخانه ای نیست، امنیت غذایی کار 
هیچ تــک وزارتخانه ای نیســت، مدیریت 
مصرف انرژی کار هیــچ تک وزارتخانه ای  
نیست و این واقعیت ها هم لزوماً به معنای 

تجمیع وزارتخانه ها نیست.
 وزیــر نیرو معتقد اســت کــه دولت 
بعد، بایــد بداند که دولــت، جمع  جبری 
تعــدادی وزارتخانه در کنار هم نیســت، 
بلکه دولت به تعــداد عرصه ها و طرح ها و 
پروژه های بین دستگاهی یا بین بخشی اش 
تعریــف می شــود و هویت پیــدا می کند. 
اردکانیان می گویــد: »اگر عرصه مدیریت 
آب به درســتی و آنگونه که واقعیت دارد 
به رســمیت شناخته بشــود، مرزهای این 
عرصه محدود و منحصر به ســازمان دولت 
نخواهــد بــود و بخش هــای مختلفی در 
جامعه را در داخل این مرزها خواهیم دید 
 که دولت هم یک بخش از آن هســت و به

 نوعی آن دســتگاه و سازمان دولتی نقش 
دبیرخانه ای و هماهنگ  کننده ای را عهده دار 

خواهند شد.«

 یکی از اقداماتی که شما در طول 
مدیریتتان در وزارت نیرو اعمال کردید 
مدیریت وقت بود. به این موضوع هم 
می کردید  تأکید  داشتید.  حساسیت 
نفرات  و  باشد  که جلســه ها محدود 
شرکت کننده در جلسه ها هم محدود 
باشد. این دغدغه و تأکید شما از کجا 

ریشه می گیرد؟
دغدغه اصلی من مدیریت وقت اســت 
و بــا وجود همــه منابع مورد نیــاز برای 
پیشــرفت و توسعه کشــور از جمله منابع 
مالی، تجهیزاتی، نیروهای شایســته و هر 
چیز دیگری که مورد نیاز اســت، نیازمند 
وقت و فرصت برای فکر کردن، برنامه ریزی 
طراحی، اجرا و بهره برداری هســتیم. وقت 
یک منبع تجدیدناپذیر است. مانند خورشید 
و آفتاب و باد نیست. خداوند در قرآن قسم 
یاد می کنــد و با تأکیــد می فرماید:»مگر 
کســانی که اعمــال صالح انجــام دهند و 
صبوری و راه حق پیشه کنند، بقیه در حال 
زیان هستند.« زیان زمانی مشخص می شود 
که چیزی را از دســت داده باشیم و ارزش 
واقعی آن بعداً برای ما مشخص شود و عمر 

و وقت اینگونه است.
برایم مهم است تا ببینم آیا به آن میزانی 
که وقت را مصرف کردم و به آن میزانی که 
اختیار و اجازه داشتم در چگونگی مصرف 
وقــت دیگران تصمیم بگیــرم، حاصل آن 
رضایت نســبی به همراه دارد یا با احساس 
خسران و زیان همراه است؟ باید به آینده 
هــم توجه کرد و مردم باید از گردش امور 
و تغییر و جابه جایــی دولت ها و افراد نفع 
ببرند به این معنی که کارهای درست ادامه 
یابد و کارهای غلط متوقف شــود. همواره 
باید گذشــته را شفاف به آینده و آیندگان 
منتقــل کرد و آینده ما باید پای خود را بر 
شانه های امروز بگذارد. تا از نادیده گرفتن 
هزاران نفر - ســال فرصت مصرف شده ، 

مردم زیان ببییند.

 اگر بخواهید دستاوردهای وزارت 
نیرو در دوره ای که سکاندار آن بودید 
را مرور کنید آن را چگونه دسته بندی 

می کنید و چه گزارشی می دهید؟
در بخــش آب، تهیــه و تصویب برنامه 
ســازگاری با کم آبی برای همه استان های 
کشــور مهم ترین دســتاورد در این حوزه 
است. در اسفند ماه 96 این تصمیم در قالب 
مصوبه هیأت دولت اباغ و در اسفندماه 99 
اعام می کنیم با مشارکت همه دستگاه ها 
در قالب کارگروه ملی سازگاری با کم آبی 
این اسناد تهیه و به تصویب رسیده و آماده 
اجراســت. بیشترین دســتاورد این اسناد 
ترویج تفکر بین بخشــی بــودن مدیریت 
آب است. فرایند تهیه و تصویب این اسناد 
حتی قبــل از اجرای تصمیمات، خود یک 
دســتاورد اســت و در پی آن دستگاه های 
مرتبط بــا آب در دولت و بویژه بخش آب 
وزارت نیرو در ستاد و شرکت ها و در همه 
استان ها این مسأله را که مدیریت آب یک 
مقوله چند انضباطی و بین بخشی است به 

رسمیت شناختند.
دســتاورد دوم حوزه آب در وزارت نیرو 

تهیه، تصویب و شــروع به اجرای ساختار 
جدید مدیریت آب کشــور است که در پی 
آن معاونت آب و آبفای وزارت نیرو و همه 
دفاتر در ستاد با شرکت مدیریت منابع آب 
ایران یکی شدند و از این طریق اختیارات 
وسیعی از ستاد وزارت نیرو به شرکت منابع 
آب منتقل شد و به همین نسبت اختیارات 
وســیعی به شرکت های استانی آب منتقل 
شــد و گام بلندی در جهــت تمرکززدایی 

برداشته شد.
در ســاختار جدید آب اســاس کار بر 
مدیریت حوضه های آبریز است و امیدوارم 
این تکلیف قانونی که از اوایل دهه هشتاد 
برای وزارت نیرو تعریف و تعیین شده بود 
از این به بعد به شکل مؤثری عملیاتی شود 
و حوضه های آبریز به اندازه ای پررنگ شود 
که مدیریت این حوزه ها نقش اصلی را در 
مقایسه با تقسیمات کشوری در برنامه ریزی 

منابع آب داشته باشند.
دســتاورد ســوم در بخــش آب بــه 
یکپارچه ســازی شرکت های آب و فاضاب 
شهری و روســتایی است. با این اقدام و با 
تجمیع منابع انسانی، تجهیزاتی، سازمانی 
و مالی، چابکی بیشتری در خدمت رسانی 
بویژه برای روســتاها ایجاد شــد و امروز 
بــدون صرف یک ریال هزینه، تعداد مراکز 
خدمات رسانی به روستاییان که در گذشته 
تنها در شهرستان ها وجود داشت سه برابر 
شده است و در تمامی شهرهای کشور این 
مراکز که تنها به شــهرها خدمات رســانی 
می کردند، امروز به روستاها نیز ارائه خدمت 
می کنند و بدین ترتیب طرح های آبرسانی 
روستایی سرعت بیشتری پیدا کرده است.

دســتاورد چهارم در بخش آب تدوین 
ایحــه قانــون جدیــد آب اســت که با 
مشــارکت جویی از ســمت وزارت نیرو و 
مشــارکت پذیری خوب ذینفعان در حال 
ویرایش نهایی جهت ارائه به دولت است. در 
ابتدای سال جدید، پس از حدود 40 سال از 
قانون قبلی، قانون جدید را با بهره برداری از 
آموخته های این 4 دهه و نگاه به موضوعات 
جدیــدی مانند تغییر اقلیم و ضرورت های 
پررنگی همچــون حفاظــت از منابع آب 
و رعایــت ماحظات زیســت محیطی به 
دولت دوازدهم تقدیم و بررســی در دولت 
و تقدیم ایحه به مجلس شــورای اسامی 

انجام خواهد شد.
پنجمین دســتاورد مهم در بخش آب، 
تأســیس مرکز مطالعات آب های مرزی و 
منابع اســت. با توجه به گســتردگی این 
عرصه در کشــور این مرکز برای توســعه 
ظرفیت ســازی نیروی انسانی و تقویت کار 
بین بخشی و بین دستگاهی در حوضه های 

آبریزِ مشترک تأثیرگذار خواهد بود.
دســتاورد ششــم یک اقــدام مؤثر در 
توسعه گردشگری است و صفحه جدیدی 
در اســتفاده از امکانــات ایجاد شــده در 
تعــداد قابل توجهی از ســدهای کشــور 
تحت عنوان گردشگری آبی ایجاد شد که 
تاکنون به دلیــل دغدغه های کنترل کمی 
و کیفــی آب ورود بــه ایــن مجموعه ها و 
بهره برداری برنامه ریزی شده از آنها ممنوع 
بود و در این دوره با همکاری وزارت میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی با 
رعایت همه ماحظات زیســت محیطی و 
کنترل کیفی امکان ســرمایه گذاری بخش 
خصوصی را برای توســعه گردشگری آبی 
 در کشور فراهم کردیم تا هم اوقات فراغت 
مردم در کنــار دریاچه های ایجاد شــده 
فراهم شــود و نیز اشــتغال زایی مناسبی 

را ایجاد کند.
دســتاورد هفتم در بخش آب موضوع 
تقویت مدیریت مصرف اســت که با طرح 
»آب امید« که ناظر بر کاهش مصرف آب 
در بخش خانگی و تشویق کم مصرف ها به 
ادامه مصرف کم و صفر کردن پرداخت آب 
بها برای این گروه است شروع شده است.

 برای ســاخت و سازهای حوزه 
آب چه اقداماتی انجام شــد و به چه 

کارنامه ای دست یافتید؟
این دولت در ســاخت و ســازهای آبی 
نیــز دســتاوردهای قابل توجهی داشــته 
اســت؛ تا پایان این دولت 57 سد مخزنی 
از اعتبــارات ملی و 56 تصفیه خانه بزرگ 

آب و 101 تصفیــه خانــه فاضــاب  که 
موجــب بهره مندی 9 میلیون و 300 هزار 
هموطن روســتایی از آب ســالم و پایدار 
شده است در شــبکه خدمات رسانی قرار 
گرفته انــد. در این دولت به طور متوســط 
هر 50 روز یک سد مخزنی، هر دوماه یک 
تصفیه خانه آب، هــر یک ماه یک تصفیه 
خانه فاضــاب و هر هفته 33 روســتای 
بهره منــد از آب ســالم و پایــدار در مدار 
بهره بــرداری قرار گرفتند. البته باید اضافه 
کرد مدیریت ســال های حدی »سال های 
خیلی خشک« و »سال های خیلی پرآب و 
تر« از تجربه های منحصر به فرد این دوره 
بود. ســال آبی 96، 97 خشکســال ترین 
سال ها در 5 دهه اخیر بود و در اواخر سال 
97 و اوایل ســال 98 نیز به عنوان یکی از 
ترســال ترین ها در 5 دهه اخیر ثبت شد 
کــه مدیریت این دو واقعــه حدی، تجربه 
منحصر به فردی برای مدیریت کشور رقم 
زد که از جمله عواید آن گزارش هیأت ویژه 
 ملی ســیاب ها بود که با درخواست وزیر

 نیرو و موافقت رئیس جمهوری این هیأت 
تشکیل شد.

این گــزارش 7 هزار صفحه ای منجر به 
14 دستور رئیس جمهوری به دستگاه های 
اجرایی شــد کــه در حــال پیگیری اند و 
بیشــترین عایدی آن به رسمیت شناختن 
عرصه مدیریت ســیاب در کشور به عنوان 
یک عرصه بین بخشی و چند انضباطه بود 
که این دستاورد قطعاً در شرایط تغییر اقلیم 

بسیار به کار کشور خواهد آمد.

 چه اقداماتی در حوزه انرژی برق 
انجام دادید؟

بخش دوم دســتاوردهای مــا عاوه بر 
ساخت و سازها که منجر به ایجاد ظرفیت 
بیش از 20هزار مگاوات برق نیروگاهی در 
کشــور بود، در عرصه مدیریت مصرف نیز 
کارهای مؤثری انجام شد که سه مورد آن 
یکی تقلیل و تثبیت رشد اوج بار ساانه از 
5 درصد بــه یک درصد، دومی تک رقمی 
شدن تلفات انرژی در شبکه توزیع و سومی 
طرح برق امید برای کاهش مصرف خانگی 
از طریق تخفیف صدرصدی برق برای کم 

مصرف ها بود.
دســتاورد دیگر؛ تقویت و توسعه بورس 
انرژی، توسعه تبادات انرژی با کشورهای 
همسایه از جمله سنکرون سازی برق ایران و 
عراق و عملیاتی کردن استفاده از وام دولتی 
فدراسیون روسیه برای احداث یک نیروگاه 

1400مگاواتی در ایران.
بخش سوم دستاوردها در عرصه عمومی 
وزارت نیرو است که هر دو بخش آب و برق 
از آن بهره مند می شود. دستاورد اول؛ تدوین 
و بــه کارگیری فرایند فراخوان عمومی در 
انتخاب مدیران ارشــد و میانی صنعت آب 
و برق اســت که از سطح معاون وزیر نیرو 
تا مدیران کل، مدیران عامل در اســتان ها 
و مدیران در شهرستان ها را در برمی گیرد 
وامــروزه حدود 200 مدیــر صنعت آب و 
برق از این طریق انتخاب و منصوب به کار 
شــدند که اثر مهمی در شایسته گزینی و 
به کارگیری نیروی انسانی ارزنده به عنوان 

اصلی ترین سرمایه کشور دارد.
دســتاورد دوم؛حرکت تعریف شده در 
جهــت جوان گرایی و همچنین اســتفاده 
از امکان بازنشســته نمودن تعــداد قابل 
ماحظه ای از مدیران وزارت نیرو با اختیار 
دستگاه اجرایی اســت که تاکنون در این 
دولــت در بخش دولتــی 3200نفر و در 
بخش غیر دولتــی وزارت نیرو 3هزار نفر 
بازنشســته شــده اند و این مسیر براساس 
دستورالعمل های اباغی ادامه خواهد یافت.

دســتاورد سوم؛تأســیس مرکــز امور 
اجتماعی آب و انرژی است که فصل نوینی 
در شناســایی عرصه علوم اجتماعی برای 
توجــه جدی تر به مقوله مصــرف و تقاضا 

خواهد بود.
دســتاورد چهارم؛ شناسایی توانمندی 
وزارت نیرو و واگذاری مسئولیت بیشتر به 
این وزارتخانه در توسعه روابط اقتصادی با 
همسایگان بود که در دولت دوازدهم منجر 
به پیشــنهاد وزارت امور خارجه و تصویب 
هیــأت وزیران برای واگذاری مســئولیت 
کمیسیون های مشترک اقتصادی با عراق، 

روسیه، افغانستان و قطر عاوه بر کشورهای 
قبلی بود.

دستاورد پنجم در عرصه عمومی؛ انجام 
وظیفه وزیر نیرو با دستور ریاست جمهوری 
برای تسریع فرایند الحاق جمهوری اسامی 
ایران به اتحادیه اقتصادی اوراســیا بود که 
مرحلــه الحاق موقت بــه تصویب دولت و 
مجلس رســید و عملیاتی شد که در طول 
یکســال منجر به افزایــش قابل ماحظه 
صــادرات غیر نفتی کشــورهای عضو این 
اتحادیه شــد و مراحل دائمی آن در حال 

انجام است.
دستاورد ششم؛ توسعه دولت الکترونیک 
در ایــن دوره بود کــه از طریق روش های 
مختلفی از جمله حــذف قبوض کاغذی، 
کاهــش مراجعــات حضــوری مــردم و 
خدمت رسان  سیستم های  هوشمندسازی 

آب و برق انجام گرفت.
دستاورد هفتم؛طراحی و اجرای پویش 
هر هفته الف ب ایران در نیمه دوم ســال 
98 و نیز سال 99 است که بویژه در شرایط 
جنگ اقتصادی نه تنها موجب عدم هرگونه 
اختال در خدمت رسانی به مردم در عرصه 
آب و برق شــد بلکه ابراز توانمندی کشور 
برای برنامه ریزی و اجرای به هنگام طرح ها 
در یک مجموعه وسیع دولتی و خصوصی 
بود و تأثیر گذاری قابل ماحظه ای در ایجاد 

امید وآرامش در جامعه داشت.
دستاورد عمومی هشــتم؛ به کارگیری 
مجموعــه ای از روش هــا در گــردش کار 
وزارتخانه و شــرکت ها در ارتباط با ســایر 
مجموعه ها بود که تحت عنوان سالم سازی 
ارتباطات ســازمانی، بین دستگاهی و بین 
قوایــی انجام گرفت که امروزه به نســبت 
گذشــته مرز شــفاف تری در صنعت آب و 
برق بین واژه تعامل و داد و ســتد رشــوه 

وجود دارد.
در عرصه به کارگیری نیروهای شایسته؛ 
بانوان زیــادی نیز در صنعــت آب و برق 
در مصادر مدیریتــی قرار گرفتند؛ به طور 
خاصــه در بخــش مدیریت های ارشــد، 
میانــی و پایه از هــزار و 74 نفر از ابتدای 
دولت یازدهم به هزار و634 نفر رســیدیم 
که از این گروه در هیأت مدیره شرکت های 
زیرمجموعــه وزارت نیرو در ابتدای دولت 
یازدهم دو نفــر، درابتدای دولت دوازدهم 
چهــار نفــر و امروز 46 نفر شــامل اولین 
بانوی شایسته در مدیریت عامل یک شرکت 
استانی شدند. نتیجه این عملکرد طبیعتاً با 
رضایت نسبی مردم مواجه بوده که نمود آن 
در ابراز رضایت و قدردانی مقامات عالیه و 
ارشــد کشور ظهور و بروز پیدا کرده است. 
بــه طور خاصه ابراز رضایت مکتوب رهبر 
معظم انقاب در شش مورد، تقدیر مکتوب 
ریاســت محترم جمهــوری در 35 مورد، 
تقدیر مکتوب رؤسای محترم مجالس دهم 
و یازدهم در پنج مورد و ســایر مقامات و 
مسئوان کشور در 75 مورد، انتخاب وزارت 
نیرو به عنوان دستگاه برگزیده درجشنواره 
شهید رجایی در سه سال پیاپی 97، 98 و 

99 قابل بیان است.

 با توجه به دســتاوردها و آنچه 
تاکنون به اجرا درآمده است دولت و 
وزیر بعدی چه موانعی پیش رو دارد و 

چه کارهایی را باید اولویت دهد؟
اما در ارتباط با آینده، با توجه به اینکه 
اصلی ترین ارزیابی عملکردها در ارتباط با 
اســتمرار کارهای مفیــد در آینده صورت 
خواهــد گرفت، من درخواســت و تأکیدم 
به همــکاران دولت آتــی در عرصه آب و 
برق استمرار توجه جدی به موضوع منابع 
انسانی و شایسته گزینی است، چرا که این 
تمام تحوات  زیرمجموعه  به عنوان  مسأله 

بعدی به شمار می رود.
 عــاوه بر ایــن، دوری از موقعیت های 
مواجه شــدن بــا تضــاد منافــع یکــی 
از ضرورت هاســت و ایــن عرصــه نیاز به 
آموزش وســیع در صنعت آب و برق دارد 
و یکی از بخش هایی اســت که به زعم من 
کارهای باقی مانده فراوانــی در آن داریم. 
تقویت تســلط مدیریتی در سلسله مراتب 
ســازمانی و کاهش مداخله پذیری توسط 
همــکاران وزارت نیــرو در شــرکت های 
مختلف ضرورتی است که طبیعتاً منجر به 

کاهش مداخات غیرسازنده در عرصه های 
مدیریتــی در ایــن صنعــت تخصصی از 
بیــرون آن خواهد شــد. به طــور خاصه 
اخاق مداری، حفظ حرمت قانون در تمام 
ابعــاد و برای تمام افراد، شایســته گزینی، 
 تمرکززدایی و بین بخشــی گرایی پنج رکن

 اصاح امور توسعه پایدار و تاب آورنمودن 
صنعــت آب و بــرق و تــا حــدود زیادی 
 ســایر عرصه هــای فعالیت در ســازمان

 دولت است.
 تاکنــون وزارت نیرو یــک وزارتخانه 
خدماتی و عمرانی محســوب شــده است 
و هیچ گاه در عرصه سیاســی نقش آفرین 
نبــود و از آن وزارتخانه نیز چنین انتظاری 
نمی رفت. با وجود این به نظر می رســد که 
ایــن وزارتخانه حداقل این ظرفیت را دارد 
که بتواند درمورد مسأله آب و انرژی نقش 
آفرینی سیاســی داشته باشد. قباً از زبان 
دکتر خانیکی شــنیده بودیم که می توان 
حــول محور آب یک گفت و گو و یک وفاق 

ملی داشته باشیم. 

 چقدر ایــن وزارتخانه می تواند 
بین  تمرین گفت و گو  آینده درباره  در 
افراد مختلف و وفاق ملی در حوزه آب 

نقش آفرینی داشته  باشد؟
قطعاً همین گونه است که شما می فرمایید 
و این امر به دلیل طبیعت موضوع مدیریت 
آب می باشــد. من جایی مصاحبه کردم و 
از میان صحبت های مــن تیتر »من برای 
آب وزیر پاره وقت هســتم« انتخاب شــد. 
اگر عرصه مدیریت آب بدرستی و آن گونه 
که واقعیت دارد به رسمیت شناخته شود، 
مرزهای این عرصه محــدود و منحصر به 
ســازمان دولت نخواهد بــود و بخش های 
مختلفــی در جامعه را در داخل این مرزها 
خواهیم دید که دولت هم یک بخش از آن 
است و به نوعی آن دستگاه و سازمان دولتی 
نقش دبیرخانــه ای و هماهنگ کننده ای را 

عهده دار خواهند شد.
 این یک کار واجب اســت و مقدمه این 
واجب این است که در داخل خود سازمان 
دولت صدای رســاتری بــرای موضوع آب 
و حفاظــت محیــط  زیســت و مدیریت 
منابع طبیعی شــنیده شــود. تفسیر این 
مطلب یک اصاح ســاختاری است که در 
ســازمان دولت دستگاه مســتقلی به این 
عرصه بپردازد و این دســتگاه ها برای سایر 
بخش هــای مرتبط بــا آب در دولت و در 
بیرون دولت در یک جایگاه دبیرخانه ای و 
 هماهنگ کننــده ای قرار بگیرد. ما گام های

 اولیه این کار را با تشــکیل هســته های 
مشــارکت جویی و مشــارکت پذیری بین 
ســازمان های دولتی در امر ســازگاری با 
کم آبی، مدیریت حوضه های آبریز و نظایر 
آن برداشته ایم و گام های بعدی را ان شاءاه 

باید در مهلت های پیش رو برداشت.

 فکر می کنید که رئیس جمهوری 
برای  باید در میان حلقه هایی که  بعد 
کابینه خــود انتخــاب می کند یک 
هماهنگی میان بخشی با محور مصرف 
آب و انرژی ببیند و این هماهنگی از 
سوی ریاست جمهوری هم لحاظ شود 
و صرفاً به انتظار خود وزارتخانه نماند؟

قطعاً همین طور اســت اما پیش از آن 
برنامه ای که منجر به تشــکیل ساختار یا 
اصاح ســاختار های موجود می شود، نباید 
یــک برنامه بخش بخش باشــد، بلکه باید 
یــک برنامه عرصه به عرصه باشــد. یعنی 
این تشــخیص باید در قــوه مجریه فراهم 
باشد که مدیریت منابع آب کشور کار هیچ 
تک وزارتخانه ای نیست، امنیت غذایی کار 
هیچ تــک وزارتخانه ای نیســت، مدیریت 
مصرف انرژی کار هیــچ تک وزارتخانه ای  
نیست و این واقعیت ها هم لزوماً به معنای 
تجمیع وزارتخانه ها نیســت، عاوه بر آن 
باید بدانیم که دولت جمع جبری تعدادی 
وزارتخانه در کنار همدیگر نیســت و قبول 
داشته باشیم که دولت به تعداد عرصه ها و 
طرح ها و پروژه های بین دستگاهی یا بین 
بخشی اش است که تعریف می شود و هویت 

پیدا می کند.
 اگر چنین تشــخیصی منجر به تدوین 
برنامه ها بشود، آن برنامه ها برای عملیاتی 
شدن منجر به اصاح ساختارها خواهند شد. 
ما در یک آسیب شناسی فرادولتی به معنای 
دولت حاضر و دولت قبل و دولت های قبل 
و حتی فرارژیمی به معنای نظام جمهوری 
اسامی متوجه خواهیم شد که بسیاری از 
گره ها و ناکارآمدی ها ریشه در ساختارهای 
شــدیداً متمرکز و شدیداً بخشی نگر دارند. 
این تشــخیص به معنای نفی نقش منابع 
انســانی و مدیران نیســت، اما به این معنا 
هست که اگر سازوکارها و ساختارها اصاح 
نشــوند، به مثابه ظروف نامناسبی خواهند 
بود که شایســته ترین نیروها و مدیران نیز 
نهایتاً و به میزان زیادی در این ســاختارها 
مظروفی هســتند که پس از مدتی شکل 
ظــرف را به خــود خواهنــد گرفت و این 
دور باطل دانســتن تمام اشــکاات از این 
مظروف هــا و ندیدن نقش ظــروف ادامه 
می یابــد و فرصت کــم باقی مانده به پایان 

می رسد.

مدیریت منابع آبی کار یك وزارتخانه تنها نیست

 بی تدبیری به جوجه تخم گذار یک روزه رسید
رئیس اتحادیه مرغ تخم گذار اســتان تهران با بیان اینکه بی برنامگی وزارت 
جهاد منجر به کاهش تولید جوجه یک روزه تخم گذار شده است، قاچاق جوجه 

یک روزه از کشور را رد کرد.
ناصر نبی پور با اشاره به اینکه نیاز کشور به جوجه یک روزه تخم گذار ماهانه 
حدود 4 میلیون قطعه است، گفت: وقتی بازار مرغ بحرانی و همه توجهات روی 
این بازار متمرکز شــد، بی برنامگی های وزارت جهاد کشاورزی منجر به کاهش 
تولید جوجه تخم گذار شد و در ماه های دی، بهمن، اسفند و فروردین تولید جوجه 
تخم گذار میانگین ماهانه به 2 میلیون قطعه رسید که نسبت به 4 میلیون قطعه 

مورد نیاز، به نصف کاهش یافته است.
وی ادامــه داد: بــا توجــه بــه اینکه کاهــش تولیــد منجر بــه افزایش 
 شــدید قیمت شــده، پیــش بینی می شــود کــه در ماه های خــرداد و تیر،

 تولید آن به حدود 7 میلیون قطعه برسد و ما با مازاد وحشتناکی در این حوزه 
مواجه شویم.

وی با بیان اینکه ساانه به حدود 42 میلیون قطعه جوجه یک روزه تخم گذار نیاز 
داریم، افزود: کاهش تولید جوجه یک روزه موجب شده که قیمت هر یک جوجه تخم 
گذار به 15 تا 17 هزار تومان برسد، عرضه کنندگان، جوجه را 8 هزار تومان فاکتور 
می کنند و بین 15 تا 17 هزار تومان به مرغداران می فروشند.این فعال بخش خصوصی 
درباره اینکه وقتی قیمت تخم مرغ باا بود، مرغداران را جریمه میلیاردی کردند، 
 گفت: ولی اان که قیمت تخم مرغ افت کرده و تولیدکنندگان در حال زیان هستند 

کسی اهمیت نمی دهد.
وی درباره اینکه دولت برای صادرات تخم مرغ نیز آنچنان شرایط سختی در نظر 
گرفته که صادرات عماً امکان پذیر نیست، افزود: بر اساس شرایط جدید، صادر 
کننده تخم مرغ باید خودش مرغدار باشد و کارت بازرگانی داشته باشد؛ مبلغ 2 
میلیارد و 800 میلیون تومان هم ضمانت بانکی بگیرد و در صورتی که قیمت در بازار 
داخل افزایش یابد، باید 2 برابر میزان صادرات را در بازار داخل عرضه کند؛ ضمن 
اینکه قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ درب مرغداری هم اکنون 12 هزار تومان )دو هزار 
 تومان زیر نرخ مصوب( و در بازارهای صادراتی 17 تا 18 هزار تومان است بنابراین برای

 مرغــدار صرف ندارد این همه خرج کند تا حدود 5 هزار تومان در هر کیلوگرم 
تخم مرغ سود کند.

 هر کیلوگرم تخم مرغ درب مرغداری چند؟
بــه نقل از مدیرعامل اتحادیه مرکزی مرغــداران میهن: قیمت تخم مرغ 
درب مرغــداری به 10 هزار تومان کاهش یافته که 4 هزار تومان زیر قیمت 

مصوب خود است، برای تنظیم بازار مجبور به صادرات مازاد تولید هستیم.
صدرا علی اکبرخانی مدیرعامل اتحادیه مرکزی مرغداران میهن اظهار کرد: 
با توجه به اینکه ســال جاری به نام تولید پشــتیبانی ها و مانع زادیی ها نام 
گذاری شده همگی مکلف به اطاعت  از منویات رهبر فرزانه انقاب هستیم؛ 
تولید مهم ترین چالش کشور است که اتحادیه ها می توانند مشکات و موانع 

موجود در این ارتباط را برای رفع به دولت منعکس کنند. 
وی با اشــاره به اینکه امسال تولید تخم مرغ در کشور افزایش یافته است 
افزود: در سال جاری حدود 10 هزار تن در مقایسه با مدت مشابه در فروردین 

ماه سال گذشته افزایش تولید داریم.
مدیرعامل اتحادیه مرکزی مرغداران میهن ادامه داد: هرساله در شش ماه 
ابتدای ســال  با کاهش تقاضا رو به رو هســتیم؛ ضمن اینکه مرغ بومی مرغ 
تخمگذار که در زمستان فاقد تخم گذاری هستند در این ایام شروع به تخم 
گذاری می کنند و ظرفیت تولید را در این مقطع از ســال افزایش می یابد.

وی با بیان اینکه با افزایش قیمت مرغ، نرخ تخم مرغ افزایش نیافت  تصریح 
کــرد:  قیمت تخم مرغ درب مرغــداری حتی در روزهای اخیر کاهش یافته 
اســت و از نرخ مصوب خود که در دی ماه سال قبل در کارگروه تنظیم بازار 

مصوب شد کمتر است.
این مقام مسئول گفت: در حال حاضر قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ درب 
مرغداری به 10 هزار تومان رســیده و 4 هزار تومان زیر قیمت تمام شــده و 

نرخ مصوب خود به فروش می رسد.
علی اکبرخانی ادامه داد: ادامه این شرایط تولید را با مشکل رو به رو می 
کند؛ زیرا وجود تولید مازاد در بازار، قیمت تمام شده را به زیر قیمت مصوب 

برای تولید کننده رسانده است.
وی اظهار داشــت: در این شــرایط اتحادیه مرغداران میهن برای رفع این 
موانع، به عنوان پشتیبان مرغداران وارد عمل شده است تا بتوانیم بخشی از 

مازاد تولید را به خارج از کشور صادر شود.
وی یاد آور شد: با وجود اینکه از روز گذشته صادرات کلید خورده است و 
اولین مجوز صادراتی داده شده است اما شاهد ادامه روند کاهشی قیمت تخم 
مرغ در بازار هستیم و هنوز تغییری برای تعادل قیمت صورت نگرفته است.

 رفــع بحران بازار مرغ با توزیع گســترده/ قیمت مرغ در ماه 
رمضان متعادل می شود

 مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی ایران گفت: اکنون بحران 
بازار گوشت مرغ با توزیع گسترده این محصول، توسط دولت برطرف شده و 

برای ماه مبارک رمضان قیمت ها متعادل می شود.
محمدعلی کمالی اظهار کرد: در ابتدای سال 1400 به دلیل کاهش عرضه 
گوشــت مرغ توسط برخی استان های تولیدکننده عمده همانند استان های 
شــمالی کشور به استان تهران با بحران کاهش عرضه و افزایش قیمت روبرو 
شدیم که این مشکل با استقرار معاونین وزیر جهاد کشاورزی در این استان 

ها برطرف شد.
وی نیاز روزانه بازار تهران به گوشــت مرغ را یک هزار و 100 تن دانست 
و اظهار داشــت: اکنون با اقدامات وزارت جهاد کشاورزی روزانه نزدیک یک 
هزار و 400 تن گوشت مرغ وارد استان تهران می شود که بخشی از آن حتی 

مازاد بر نیاز استان است.
مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی کشور تصریح کرد: همچنین 
به منظور تامین گوشــت مرغ مورد نیاز کشــور، مقداری نهاده اضافه در نظر 

گرفته شد تا دوره پرورش به 50 روز برسد و کمبود بازار رفع شود.
کمالــی اضافه کرد: اکنون 125 میلیون قطعه جوجه ریزی انجام شــده، 

بنابراین بعد از این، شاهد صف در میادین میوه و تره بار نخواهیم بود.
وی بازار گوشــت مرغ را رو به آرامش دانست و گفت: برخی از هموطنان 
به دلیل نگرانی هایی که داشتند اقدام به خرید و ذخیره سازی گوشت مرغ 
مــی کردند که اکنون این ولع وجود ندارد، بنابراین برای ماه مبارک رمضان، 

بازار متعادلی خواهیم داشت.
مدیرعامل اتحادیه سراســری مرغداران گوشــتی کشور، افزود: اکنون در 
برخی استان های کشور قیمت مرغ طبق نرخ جدید قرارگاه ساماندهی مرغ 

و حتی در برخی استان ها زیر این قمیت است.
وی با تاکید بر تامین بودن گوشــت مرغ کشــور، از شهروندان خواست تا 

مرغ را با قیمت های باا خریداری نکنند.
طبق آمار وزارت جهاد کشاورزی سال 99 بیش از دو میلیون و 500 هزار 

تن گوشت مرغ در کشور تولید و به بازار عرضه شد.
پیــش از این به دلیل کمبود نهاده های طیــور، مدت زمان پرورش مرغ 

گوشتی 40 روز تعیین شده بود.
طبق تصمیم اخیر قرارگاه ســاماندهی بازار مرغ، قیمت هر کیلوگرم مرغ 
زنده 17 هزارو 100 تومان و گوشــت مرغ گرم 24 هزارو 900 تومان تعیین 

شده است.
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فعاان اقتصــادی با اظهار نگرانی از قطع 
ارتباط ســامانه جامع تجــارت و قوه قضائیه 
، معتقدنــد عدم حل این مســاله، یک مانع 
بزرگ پیش روی فعالیتهای تولیدی و تجاری 

کشور است.
 در طی سال های گذشته شیوع استفاده 
از کارت های بازرگانی موســوم به یکســال 
مصرف توسط افراد سودجو، به بستری برای 
وقوع مفاسد اقتصادی نظیر قاچاق کاا و فرار 
مالیاتی تبدیل شده بود. به همین دلیل، طبق 
بند 3 ماده 6 قانون مبارزه با قاچاق کاا و ارز 
مصوب ســال 1392، دولت موظف شد تا با 
راه اندازی »ســامانه یکپارچه اعتبارسنجی و 
رتبه بندی اعتباری«، اصاحــات ازم را در 
راستای ســاماندهی فرآیند صدور و تمدید 
کارت های بازرگانی انجام دهد. سرانجام پس 
از 7 سال انتظار در تاریخ 1 مرداد 1399، این 
سامانه توســط وزارت صمت تکمیل و مورد 

بهره برداری قرار گرفت.
بر اســاس اظهار نظر کارشناســان حوزه 
تجارت، یکی از موانع اصلی در جهت توسعه 
دولت الکترونیک و بهبود وضعیت سامانه های 
نظارتی در این حوزه به عدم اشتراک گذاری 
اطاعــات و داده ها توســط دســتگاه های 
حاکمیتی مربوط می شود. به عنوان مثال با 
وجود اینکه سال گذشته با رایزنی میان وزارت 
صمت و مرکز فناوری قوه قضائیه، وب سرویس 
استعام احراز عدم ورشکستگی به تقصیر یا 
تقلب و نداشتن محکومیت مؤثر کیفری در 
ســامانه جامع تجارت مهیا شد و در اختیار 
وزارت صمت قرار گرفت؛ اما پس از گذشــت 
مدت کوتاهی، این اشتراک گذاری اطاعات از 

سوی قوه قضائیه قطع شد.
پیش از این حمیدرضا دهقانی  نیا، سخنگوی 
ســتاد مبارزه با قاچاق کاا و ارز در گفتگو با 
مهر با اشاره به تبعات قطع وب سرویس قوه 
قضائیه در سامانه جامع تجارت اظهار داشت: 
»با توجه به اهمیت این وب سرویس در حوزه 
تجارت خارجی از منظر صدور کارت بازرگانی، 
قطع این وب سرویس به رویه واردات و تأمین 

مواد اولیه آسیب جدی وارد می کند؛ خصوصاً 
که این اتفاق مصادف با آغاز ماه رمضان شده 
اســت. به همین دلیل ستاد مبارزه با قاچاق 
کاا و ارز و وزارت صمــت مصرانه پیگیر حل 

این مسئله هستند.«

 نگرانی در مورد توقف فرآیند صدور 
و تمدید کارت بازرگانی

اعظم رضایی، معاون توسعه عضویت اتاق 
بازرگانی تهران در گفت وگو با خبرنگار مهر با 
اشاره به اینکه وزارت صمت جهت ساماندهی 
فرآیند صدور و تمدیــد کارت های بازرگانی 
اقدام به راه اندازی »ســامانه اعتبار سنجی و 
رتبه بندی اعتباری« کرده است، گفت: صدور 
کارت هــای بازرگانی نیاز به 14 اســتعام از 
نهادهای گوناگون دارد که این سامانه می تواند 
به صورت وب سرویس این خدمات را ارائه دهد.

وی افــزود: اکثر اســتعامات ضروری در 
ســامانه جامع تجارت به صورت برخط ارائه 
می شد و در آخرین مرحله نیز مرکز فناوری 
قوه قضائیه، وب سرویس استعام احراز عدم 
ورشکستگی و نداشتن محکومیت مؤثر کیفری 

را در اختیار سامانه جامع تجارت قرار داد.
لزوم استعام برخط احراز عدم ورشکستگی 

و نداشتن محکومیت مؤثر کیفری
این مقام مســئول در اتاق تهران با اظهار 
نگرانی در مورد توقف فرآیند صدور و تمدید 
کارت بازرگانی، ادامه داد: ارتباط قوه قضائیه 
و ســامانه اعتبار سنجی و رتبه بندی از اول 
اسفندماه سال 1399 ایجاد شد؛ اما به دلیل 
قطع اشتراک اطاعات، بازرگانان تنها توانستند 
یک ماه از وب سرویس استعام برخط سامانه 

قوه قضائیه استفاده کنند.
رضایی ادامه داد: متأســفانه پس از مدتی 
این وب سرویس قطع شده و تجار و متقاضیان 
کارت بازرگانی می بایســت به مانند گذشته 
فرآیند دریافت سو پیشینه خود را به صورت 
دستی انجام دهند که این فرآیند بیش از 15 
الی 20 روز زمان می  برد و در طول این مدت، 
مشکات زیادی برای تجار و فعالیت اقتصادی 

آن ها ایجاد می شود.

از  فعاان بخش خصوصی  انتظار   
دستگاه قضاء چیست؟

این مقــام مســئول در اتــاق بازرگانی 
 تهــران بــا تأکیــد بــر اهمیــت احیــای

 وب  ســرویس استعام سوء پیشــینه از قوه 
قضائیه گفت: انتظار فعاان بخش خصوصی 
از قوه قضائیه این است که مسئله ارتباط بین 
ســامانه وزارت صمت و قوه قضائیه به زودی 
برطرف شــود؛ چرا که عدم حل و فصل این 
موضوع، خود یک مانع بزرگ در برابر تجارت 
و تولید کشور است و همانطور که مقام معظم 
 رهبری فرمودند در ســال جاری بهتر است

 به سمت مانع زدایی   از مسیر تولید و تجارت 
حرکت شود.

وی افزود: به طور کلی پیشــنهاد بخش 
خصوصی این اســت کــه در فرآیند تمدید 
کارت های بازرگانی شــرایط تسهیل شود و 
استعامات کمتری نسبت به روند صدور کارت 
برای بازرگانان جدید انجام شــود. همچنین 
ضروری است که تمامی سازمان های ذی ربط 
همکاری خود را با سامانه جامع تجارت افزایش 
دهند چرا که این مسئله، تأثیر مستقیمی بر 
فعالیت مؤثر بخش خصوصی و به تبع آن بهبود 

وضعیت اقتصادی کشور دارد.

 معطلــی طوانی مــدت فعاان 
اقتصادی برای تمدید کارت بازرگانی

همچنین مجیدرضا حریری، رئیس اتاق 
بازرگانی ایران و چین درباره انتقاد از وضعیت 
فعلی فرآیند استعام سوءپیشینه برای تمدید 
کارت بازرگانی گفت: متأسفانه با وجود توسعه 
سامانه های سیســتمی، در حال حاضر این 
فرآیند کاماً به صورت دستی انجام می شود؛ 
به طوریکه هر فرد برای تمدید کارت بازرگانی 

خود باید بیش از یک هفته معطل بماند.
وی ادامه داد: این در حالی است که اکثر 
مردم و بازرگانان نیازی به استعام سوءپیشینه 
ندارند و شاید تنها 1 یا 2 درصد از کل جمعیت 
کشور، ســابقه محکومیت مؤثر کیفری و یا 

کاهبرداری داشته باشند.

 ضرورت همکاری وزارت صمت و 
قوه قضائیه در مسیر مانع زدایی 

رئیــس اتــاق بازرگانی ایــران و چین با 
اشــاره به اینکه بهتر اســت قــوه قضائیه به 
صورت برخط و سیســتمی استعام افراد را 
بــه ارگان های دولتی ارائه دهــد، افزود: این 
اطاعات می تواند به راحتی در اختیار وزارت 
صمت وسامانه اعتبار سنجی این وزارت خانه 
قرار گیــرد؛ به طور معمول در کشــورهای 
توسعه یافته این فرآیندها به صورت سیستمی 
انجــام می پذیرد و افراد معدودی که اقدام به 
 تخلف کرده و دارای سوءپیشــینه هستند به 
نهادهــا و دســتگاه های ذی صــاح معرفی 

می  شوند.
با توجه به اهمیت حرکت در مسیر تحقق 
شعار سال 1400 مبنی بر »تولید، پشتیبانی ها 
و مانع زدایی ها« و همچنین لزوم تسهیل فرآیند 
کســب وکار و تولید، می توان با مانع زدایی در 
مسیر فرآیندهای تجاری، چشم انداز روشنی 
پیش روی فعاان اقتصادی کشــور قرار داد. 
همچنین می بایســت با تکمیل سامانه های 
نظارتی مانند سامانه جامع تجارت، فعالیت های 
تولیدی و تجاری کشور را از گزند وقوع تخلفات 

و مفاسد اقتصادی مصون داشت.

معاون وزیر صنعت، معدن، تجارت گفت: در سال گذشته با وجود بیماری 
کرونا، تحریم  و فشارهایی که از سوی برخی از کشورها وجود داشت تا اقتصاد 
کشور با مشکل روبه رو شود، جواز تأسیس و پروانه بهره برداری واحدهای صنعتی 

در سطح کشور از رشد مناسبی برخوردار بود.
به گزارش شاتا، علی رسولیان با بیان این مطلب در آیین رونمایی از طرح 
مانع زدایی و حمایت یکپارچه از تولید بانک صادرات ایران )محیا(، به رشــد 
30 درصدی اشــتغال ناشی از صدور پروانه های بهره برداری در بخش صنعت 
و معدن کشــور نیز اشاره کرد و افزود: این امر نشان می دهد که سال گذشته 

وضعیت صنعت و معدن با رشد در همه ابعاد همراه بوده است.
وی افزایش نرخ ارز، محدودیت واردات کاا و سیاست های اتخاذ شده در این 
زمینه را از جمله دایل رشد صدور پروانه های بهره برداری و اشتغال صنعتی 

در کشور اعام کرد.
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران اضافه کرد: همچنین سال گذشته با بیش از 83 درصد رشد، شاهد انعقاد 
بیش از 10 هزار و 600 قرارداد واگذاری زمین در گستره ای بالغ بر 4 هزار و 500 
هکتار در شهرک ها و نواحی صنعتی کشور بوده ایم که این امر نیز از استقبال 
سرمایه گذاران و کارآفرینان برای حضور در عرصه صنعت و تولید حکایت دارد.

رسولیان ادامه داد: امسال وزارت صنعت، معدن و تجارت با توجه به تعیین 
شعار سال از سوی مقام معظم رهبری، از همان ابتدا و درپی اقدامات سال گذشته 
نسبت به شناسایی موانع تولید در بخش های درون سازمانی و فراسازمانی اقدام 
نموده  است که امیدواریم با کمک و پشتیبانی های تمامی ارکان دولت و مجلس 

شورای اسامی، مصوبات ازم برای رفع موانع تولید در کشور صورت بگیرد.
وی یکی از مهم ترین اولویت  های ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های 
صنعتی ایــران را تعیین تکلیف وضعیت واحدهای صنعتی راکد اعام کرد و 
اظهار داشت: سال گذشته احیاء یک هزار و 500 واحد تولیدی راکد در دستور 
کار این ســازمان قرار گرفت. از این رو 900 مشــاور از بخش های خصوصی و 

دانشگاهی در 28 کلینیک عارضه یابی کسب و کار مستقر شدند که با رصد 
و ارزیابی آن ها مشخص شد 59 درصد از واحدها مشکل نقدینگی دارند که با 
کمک بانک ها یک هزار و 557 واحد راکد وارد چرخه تولید شدند و 25 هزار 

و 988 شغل جدید هم ایجاد شد.
معاون وزیر صنعت، معدن، تجارت بیان کرد: همچنین در سال گذشته 4 
هزار و 611 میلیارد تومان سرمایه گذاری جدید در شهرک ها و نواحی صنعتی 
سراســر کشور انجام شد که امیدواریم با اجرای برنامه های تهیه شده بتوانیم 
امسال یک هزار و 600 واحد راکد را در شهرک های صنعتی و 800 واحد را در 
خارج از شهرک های صنعتی با کمک بانک ها شناسایی و به مدار تولید بازگردانیم.

رســولیان در ادامه رسیدگی به وضعیت واحدهای تملیکی را نیز از جمله 
برنامه های مهم سازمان متبوع خود عنوان کرد و افزود: یک هزار و 710 واحد 
تملیک شــده بانک ها در سطح کشور شناسایی شده است که 400 واحد راه 
اندازی شده و در سال جاری نیز ازم است در این زمینه کمک های ازم به ویژه 

برای افرادی که صاحب تولید هستند انجام شود.
وی ایجاد 100 هزار شــغل جدید در شهرک ها و نواحی صنعتی کشور با 

همکاری نظام بانکی را از دیگر برنامه های این سازمان اعام و اضافه کرد: این 
برنامه امسال برای واحدهای صنعتی راکد، واحدهای تملیکی، افزایش ظرفیت 

تولید و پروانه های بهره برداری جدید پیش  بینی شده است.
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های 
صنعتــی ایران ادامه داد: بر اســاس شناســایی های صــورت گرفته 9 هزار 
طرح در دســت ســاخت و ســاز وجود دارد که باای 60 درصد ســرمایه 
آن ها متعلق به بخش خصوصی اســت که اگــر بتوانیم با کمک بانک ها این 
 تعــداد را بــه مرحله بهره برداری برســانیم، 180 هزار شــغل جدید در این 

بخش در کشور ایجاد می شود.
رسولیان همچنین تهیه بسته های تشویقی، از جمله تسهیات و مشوق های 
ویژه برای سرمایه گذارانی که تولید خود را زودتر از موعد مقرر به بهره برداری 
برســانند، تفویض اختیار بیشتر به هیأت مدیره شــرکت های استانی تابعه، 
اعطای مشوق  10 درصدی، واگذاری زمین بدون انجام فرآیند مزایده و تأمین 
مالی حداقل یک هزار ســوله کوچک برای اســتقرار شرکت های دانش بنیان 
در شــهرک های صنعتی را از جمله برنامه های مهم سازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران در سال پشتیبانی و مانع زدایی از تولید عنوان کرد.

وی در بخش دیگر سخنان خود با بیان این که در گذشته ما دو مشکل جدی 
در کشــور داشتیم که یکی مؤسسه مالی اعتباری میزان با 970 هزار سپرده 
گذار و دیگری مجموعه پدیده شاندیز با 123 هزار سرمایه گذار و سهامدار بود 
یادآور شد: این معضل با حمایت و ورود جدی بانک صادرات ایران بدون این که 

هزینه ای بر دولت تحمیل شود، مدیریت شد.
معاون وزیر صنعت، معدن، تجارت همچنین با اشاره به این که در سال های 
گذشته هم این بانک نقش مؤثری در صنعت خودروسازی و قطعه سازی در 
استان خراسان رضوی داشت، اظهار امیدواری کرد با اجرای مانع زدایی و حمایت 
یکپارچه از تولید در بانک صادرات ایران نیز شــاهد موفقیت و رفع بخشی از 

مشکات اقتصادی کشور باشیم

ضعف کانال ســوئز؛ فرصتی برای تقویت کریدور شمال-جنوب از 
خاک ایران

پژوهشگر دیپلماسی اقتصادی معتقد است با توجه به آسیب پذیر بودن کانال 
سوئز، می توانیم با تقویت زیرساخت های اقتصادی کریدور شمال-جنوب، مسیر 

جایگزین برای بخشی از بار عبوری از کانال سوئز باشیم.
انسداد اخیر کانال سوئز و عبور ساانه بیش از یک میلیارد تن کاا از مسیر این 
کانال، یافتن مسیر جایگزین و کم ریسک تری را برای حمل و نقل کاا و بار ضروری 
می کند و در این میان، کریدور شمال- جنوب با برخورداری از کاهش مدت زمان 
سفر تا 20 روز و صرفه جویی در هزینه ها تا 30 درصد یکی از بهترین گزینه ها 
است که موقعیت جغرافیایی و نقش آفرینی ایران در آن راهبردی ارزیابی می شود.

ایران به عنوان یک قدرت بالقوه اقتصادی در نقطه اتصال دو قاره آسیا و اروپا 
و در نزدیکی قاره آفریقا قرار گرفته است. 

این کشور در مسیر اصلی کریدورهای شمال- جنوب و شرق- غرب نیز واقع 
است و بهترین راه اتصال جنوب غربی آسیا، شبه قاره و حوزه خلیج فارس به آسیای 
مرکزی، قفقاز، شمال اروپا و اسکاندیناوی از طریق کریدور شمال- جنوب است. 
ایــن موقعیت ویژه جغرافیایی، بهره برداری از منافع ترانزیت منطقه ای و جهانی 
را بــا توجه به کریدورهای بین المللــی ضروری می کند. از جمله مزایای تقویت 
ترانزیت برای ایران، افزایش درآمدهای تجاری، ارتقای زیرســاختهای اقتصادی 
کشــور، کاهش اثرات تحریمی و افزایش نقش و نفوذ جمهوری اسامی ایران در 

معادات استراتژیک بین المللی است.
اصــواً کریدور به راهرو یا داانی گفته می شــود که برای حمل و نقل مورد 
بهره برداری قرار می گیرد، در هر کریدوری می توان از شیوه های مختلف حمل و 
نقل )ریلی، جاده ای و دریایی( آبراه ها و خطوط انتقال انرژی، نفت و گاز استفاده 
کرد. به طور کلی کریدورهای عبوری از ایران را می توان به دو دسته کریدورهای 

ترانزیتی شمال- جنوب و کریدورهای شرق- غرب تقسیم کرد:
1( کریدور شــمال - جنوب در شــهریور ماه 1379 توسط سه کشور ایران، 
روسیه و هند به منظور بهبود مناسبات تجاری و گسترش همکاری های حمل و 
نقلی بین اعضای تشــکیل شد و با پذیرش 11 عضو جدید از جمله: آذربایجان، 
ارمنستان، قزاقستان، قرقیزستان، تاجیکستان، ترکیه، اوکراین، باروس، عمان، 
سوریه و بلغارستان به کار خود ادامه داد. از این رو، این کریدور به منظور افزایش 
دسترســی طرف های متعهد به بازارهای جهانی، از طریق تسهیات حمل و نقل 
ریلــی، جاده ای، دریایی، رودخانه ای و هوایــی اقیانوس هند و خلیج فارس را از 
طریق ایران به دریای خزر و ســپس، از طریق روســیه به سن پترزبورگ و اروپا 

متصل می کند.
2( کریدور شرق- غرب که همان جاده باستانی ابریشم است می تواند در مبادات 
کاایی کشورهای چین و آسیای مرکزی در شرق و شمال شرقی از طریق ایران 
به کشورهای حوزه قفقاز، آسیای غربی و حوزه دریای مدیترانه نقش آفرینی کند.

وجود کریدورهای متعدد شرقی- غربی سبب شده است تا ایران برای جذب 
ســهم کاای ترانزیتی از این کریدورها با ســایر کشورها رقابت داشته باشد. این 
در حالی اســت که مزیت اصلی ایران در کریدور شــمال- جنوب نسبت به سایر 
کریدورهای عبوری از خاک ایران بیشــتر اســت؛ چراکه برای شاخه شرقی این 
کریدور مســیر رقیبی وجود ندارد و در شاخه غربی نیز زمان و هزینه عبور کاا 
از خاک ایران نســبت به مسیرهای موازی )مسیر دریایی کانال سوئز( 30 تا 40 

درصد ارزان تر است.
به واســطه فعال ســازی کریدور ترانزیتی شمال - جنوب در »شاخه غربی«، 
کشورهای جنوب و جنوب شرقی آسیا به روسیه، اروپا و کشورهای حوزه قفقاز و 
در »شاخه شرقی« کشورهای حوزه CIS به آب های آزاد، کشورهای حوزه خلیج 
فارس و قاره آفریقا اتصال پیدا می کنند. شــاخه شــرقی این کریدور که از ایران 
می گذرد، هیچ مسیر موازی ندارد و تنها راه اتصال کشورهای محصور در خشکی 
حوزه CIS به آب های آزاد، عبور از این شاخه کریدور شمال- جنوب )محور ریلی 

چابهار - سرخس( است.
شــکوفایی ظرفیت های ترانزیتی کشور عاوه بر آنکه باعث استحکام ساختار 
اقتصادی با تنوع و افزایش در منابع درآمدی کشــور، کاهش وابستگی اقتصادی 
به فروش نفت، اشــتغال آفرینی و ارتقای شبکه زیرساختی حمل ونقل می شود 
می تواند با گره زدن منافع ســایر کشورها به یکدیگر هزینه تحریم های اقتصادی 

برای تحریم کنندگان را افزایش دهد و اعتبار بین المللی ایران را ارتقا دهد.
کانال 163 کیلومتری سوئز یکی از مهمترین و پر رفت و آمدترین مسیرهای 
عبور کشــتی ها و نفتکش ها با ســهم 10 تا 12 درصدی حمل و نقل دریایی در 
جهان به شمار می رود. این کانال، دریاهای مدیترانه و سرخ را به یکدیگر متصل 
می کند و مسیر دریایی بین آسیا و اروپا را تا 15 روز کاهش داده و خطرات سفر 
دریایی را نیز پایین می آورد. این کانال روزانه مورد اســتفاده ده ها کشــتی قرار 
می گیرد که بدون دور زدن طوانی آفریقا از اروپا به آسیا و برعکس سفر می کنند.

حال، با به گل نشستن کشتی کانتینربر »اوِر گیوِن« )Ever Given( در کانال 
سوئز و بسته شدن دوباره این کانال، صحبت از جایگزینی کریدورهای مختلف و 

به طور خاص کریدور شمال- جنوب در رسانه ها مطرح شده است.
انســداد کانال سوئز که حدود 10 درصد از نفت و فرآورده های نفتی جهان از 
طریق این کانال عبور داده می شــود، سبب شد تا بیش از 400 کشتی دیگر در 
ایــن آبراهه بین المللی گیر کنند، قیمت نفت در بازارهای جهانی نیز 7.5 درصد 
افزایش یابد و روزانه 9.6 میلیارد دار به اقتصاد جهانی خسارت وارد شود. عاوه 
بر صدها کشتی که در این کانال گرفتار شده و در انتظار بازگشایی دوبارة مسیر 
بودند، ده ها کشــتی نیز تصمیم گرفته بودند قبل از ورود به این آبراهۀ کلیدی، 
مسیر خود را تغییر دهند و با عبور از دماغه امید نیک در جنوبی ترین نقطه آفریقا 
و با اضافه کردن حدود دو هفته به مدت زمان ســفر خود، محموله های خود را 

به مقصد برسانند.
یکی از ضرورت های مهم در تجارت بین الملل، اطمینان از حمل و نقل کاا در 
بستری امن، کم ریسک و با سرعت باا است. مسدود شدن کانال سوئز به عنوان 
یکی از مهمترین آبراه های دادوستد کاا و انرژی در جهان، می تواند تأثیراتی جبران 
ناپذیری بر اقتصاد جهانی وارد کند زیرا حدود 10 درصد از تجارت بین المللی شامل 
بخش قابل توجهی از نفت مورد نیاز جهان از این مسیر دریایی عبور می کند. تا 
پیش از این واقعه که در 150 سال گذشته بی سابقه است، هر روز به طور متوسط 
50 کشتی غول پیکر از کانال سوئز عبور می کردند، فقط در سال گذشته نزدیک 
به 19 هزار کشتی از آن عبور می کرد و مسدود شدن این آبراه به مدت چند روز، 
حمل و نقل دریایی و انتقال کاا در سطح جهان را با آسیب جدی مواجه نمود. 
این در حالی است که شیوع بیماری همه گیر »کووید- 19« نیز بر حمل و نقل 

دریایی در سطح جهان تأثیر منفی گذاشته است.
با اینکه پس از یک هفته کانال ســوئز در 10 فروردین باز شــد، اما این اتفاق 
بی سابقه، جدا از چالش هایی که برای تجارت جهانی ایجاد کرده و تأثیراتی که بر 
بازارهای بین المللی گذاشــته است، اهمیت فراوان فعال سازی کریدورهای بین 

المللی ایران را روشن می سازد.
همانطور که بیان شد، ایران، استراتژیک ترین موقعیت منطقه ای برای ترانزیت 
کااهــای بیــن المللی را به خود اختصاص داده اســت و از این رهگذر می تواند 

درآمدهای پایدار جایگزین فروش نفت خود را استحصال کند. 
ســواحل مکران و چابهار ازجمله نقاط مهم و استراتژیک در سواحل جنوبی 
ایران است که برای حمل کاا در کریدور شمال- جنوب ویژگی مقرون به صرفه 
بودن را داراست. این کریدور که طول آن 7200 کیلومتر است مزایای چشم گیری 
برای مشارکت کنندگان در پروژه فراهم می آورد. یکی ازمزیت های آن در مقایسه 
با دیگر مسیرهای حمل ونقل و به خصوص کانال سوئز این است که با برخورداری 

از ویژگی حمل و نقل ترکیبی، زمان انتقال کاا را به نصف کاهش می دهد.

ایجاد ۱00 هزار شغل جدید با همکاری نظام بانکی در شهرک ها و نواحی صنعتی

معطلی فعاان اقتصادی برای تمدیدوصدورکارت بازرگانی پایان می یابد؟

 
سهولت تأمین نقدینگی با احیای اعتبار چك در مبادات 

قانــون جدید چک می تواند با احیا اعتبار چک در مبادات به تأمین 
سرمایه در گردش بنگاه های اقتصادی کمک شایانی نماید و به این ترتیب 

تأمین نقدینگی در محیط کسب و کار ایران را تسهیل کند.
هر بنگاه اقتصادی در هنگام فعالیت با عواملی مواجه می شود که گرچه 
از مدیریت بنگاه خارج است اما بر فرایند تولید آن بنگاه اثر می گذارد و 
می تواند مشکاتی را بر سر فعالیت بنگاه ایجاد نماید یا بر عکس موجب 
تسهیل فعالیت های آن شود. این عوامل در ادبیات علمی محیط کسب و 
کار نام دارند که شامل موضوعات مختلفی از جمله قواعد حقوقی حاکم 
بر معامات می شــوند.چند ســال قبل نواقص قانون صدور چک موجب 
شده بود تا با افزایش میزان چک های برگشتی، مشکاتی برای بنگاه های 
اقتصادی ایجاد شــود. این مشــکات در حدی فضای کسب و کار را به 
هم ریخته بود که تشــکل های اقتصــادی در ارزیابی مرکز پژوهش های 
مجلس از مؤلفه های محیط کســب و کار در پاییز 1395، چک برگشتی 
را به عنوان پنجمین عامل نامساعد فعالیت های اقتصادی معرفی کردند.

تأثیر منفی چک های برگشــتی بر فعالیت هــای بنگاه های اقتصادی 
موجب شــد تا در سال 1397 قانون صدور چک در مجلس مورد اصاح 
قرار بگیرد تا به این ترتیب با کاهش میزان چک های برگشــتی، اعتبار 

چک بار دیگر احیا شود.

 بهبود محیط کسب و کار با اجرای قانون جدید چک
با اجرای قانون جدید چک، فرایند رسیدگی قضائی به چک برگشتی 
را به گونه ای تغییر پیدا کرد که طلبکار با صرف کمترین زمان و هزینه، 
امکان دسترســی به طلب خود را داشته باشــد. در این راستا مقرر شد 
بانک های عامل در صورت مواجه شــدن با حســاب خالی صادر کننده 
چک، در همان محل، شناسه عدم پرداخت را بر روی چک ثبت کنند تا 
دارنده چک بتواند با مراجعه به دفاتر خدمات قضائی در خواســت صدور 
اجرایی را ثبت کند.تسهیل فرایند رسیدگی به چک های برگشتی در کنار 
برخی از محدودیت ها برای صادر کنندگان چک های برگشتی موجب شد 
تا با اجرای بخش هایی از قانون جدید چک، میزان چک های برگشــتی 
کاهش پیدا کند.بررسی های آماری نشان می دهد که در سال 96 ارزش 
چک های برگشــتی نسبت به کل چک های صادره به 23 درصد رسیده 
بود اما اجرای قانون جدید چک موجب شــد تا ارزش چک های برگشتی 
نســبت به کل چک های صادره در یک سال منتهی به اول اسفند 99 به 

11.2 درصد کاهش پیدا کند که این امر قطعاً به سهم خود تأثیر مثبتی 
بر بهبود محیط کسب و کار گذاشته است.

 کاهش چک های با محل با برقراری تقارن اطاعاتی
عاوه بر این با الزامی شدن ثبت اطاعات چک های جدید در سامانه 
صیاد از ابتدا ســال 1400، بانک مرکزی گام بلندی برای برقراری تقارن 
اطاعاتی به عنوان یکی از مفاد قانون جدید چک برداشت که این موضوع 

نیز می تواند بر افزایش اعتبار چک در مبادات کمک کند.
با برقــراری کامل تقارن اطاعاتی، بنگاه ها و فعاان اقتصادی قبل از 
گرفتن چک می توانند نسبت به استعام آخرین وضعیت صادرکننده چک 
اقدام نمایند و با آگاهی از سقف اعتبار مجاز، سابقه چک برگشتی در سه 
سال اخیر و میزان تعهدات چک های تسویه نشده صادر کننده، نسبت به 
دریافت یــا رد چک تصمیم گیری کند. موضوعی که می تواند از افتادن 
بنگاه های اقتصادی کوچک و بزرگ در دام چک با محل جلوگیری کند.
قانون جدید چک به تأمین نقدینگی بنگاه های اقتصادی کمک می کند

تأثیر قانون جدید چک بر بهبود محیط کسب و کار به همین جا ختم 
نمی شــود و جواد معتمدی، حقوقدان و مدرس دانشگاه معتقد است که 
اجرای قانون جدید چک به تأمین نقدینگی واحدهای تولیدی نیز کمک 
می کنــد.وی توضیح داد: در محیط کســب و کار یک نیاز مهمی به نام 
تأمیــن اعتبار وجود دارد که فعاان اقتصادی برای رفع آن دو راه پیش 
رو دارنــد. یکی مراجعه به بانک های عامل و تأمین اعتبار مبتنی بر نظام 

بانکی و دیگری تأمین اعتبار از مسیر معامات اعتباری.
ایــن حقوقدان اضافه کرد: فعاان اقتصــادی در حال حاضر به دلیل 

بروکراســی که در بانک ها وجود دارد تمایل دارند تا از مســیر معامات 
اعتباری کار خود را پیش ببرند.

معتمدی با اشــاره به وضعیت چک های برگشتی قبل از اجرای قانون 
جدید چک گفت: قباً در بازار عرف بود که از دو یا ســه عدد چکی که 
گرفته می شد، یکی از آن ها برگشت می خورد و همین امر باعث افزایش 
ریســک فعالیت اقتصادی می شد و فعاان اقتصادی را مجبور می کرد تا 

برای جبران هزینه، قیمت کااهای خود را باا ببرند.
وی ادامــه داد: اما با اجرای قانون جدیــد چک در حال حاضر فعال 
اقتصادی می تواند تا حدی آسوده باشد و با خیال راحت معامات اعتباری 
خود را با اســتفاده از چک انجام دهد و به این ترتیب اعتبار و نقدینگی 

مورد نیاز خود را تأمین کند.

 افزایش اعتبار چک آثار مثبتی برای اقتصاد به همراه دارد
این مدرس دانشگاه ادامه داد: یک اشتباهی که در بخش هایی از نظام 
حقوقی کشور وجود دارد این است که در دعاوی از فرد ضعیف تر و بدهکار 
حمایت شــده که همین موضوع موجب می شود تا طلبکار از رسیدن به 
حق خود باز بماند و در نتیجه اگر طلبکار بانک باشد تسهیات یا خدمات 

خود را کمتر عرضه کند.
معتمدی افزود: این در حالی است که اگر از طلبکار حمایت شود هم 
طلبکار به حق خود می رســد و هم طلبکار دوباره تسهیات یا اعتبار به 
بازار عرضه می کند.وی خاطر نشــان کرد: به نظر می رســد قانون جدید 
چک یکی از گام های کشور برای حمایت از طلبکار و امنیت سرمایه آن 
اســت و از این جهت اجرای قانون جدید چک می تواند با افزایش اعتبار 

چک، آثار مثبتی بر اقتصاد کشور بر جای گذارد.

 محیط کسب و کار در انتظار نتایج اجرای مرحله جدید قانون
اجرای مراحل پیشــین قانون جدید چک موجب کاهش بیش از 50 
درصدی ارزش چک های برگشتی شد که نتیجه این امر برای بنگاه های 
اقتصادی محســوس است. با این حســاب بخش دیگری از قانون جدید 
چک از سال 1400 و همزمان با سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها 
به مرحله اجرای رســیده اســت و انتظار می رود در صورت اجرای خوب 
بانک مرکزی آثار مثبت خود را تا چند ماه آینده بر محیط کسب و کار 

نمایان کند.
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 خبر
 اخذ مصوبه پروژه ۱۰۰۰ واحدی واوان از کمیســیون ماده پنج 

طی ۱2 روز
وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه ما در این وزارتخانه در تاشــیم تا با 
به کارگیری تمامی ظرفیت ها تولید مســکن را تسریع و تسهیل کنیم، افزود: 
مصوبه این پروژه )یک هزار واحدی( طی 12 روز در کمیسیون ماده پنج انجام 
شد.به گزارش پایگاه اطاع رسانی وزارت راه و شهرسازی، محمد اسامی، وزیر 
راه و شهرســازی در مراسم کلنگ زنی و آغاز عملیات اجرایی پروژه یک هزار 
واحدی مســکونی - تجاری یاس سفید واوان به تشریح اهمیت احداث این 
پروژه در ایجاد اشتغال و صاحبخانه شدن مردم پرداخت و اظهار کرد: امروز 
شاهد یک اقدام تازه در زمینه مسکن و آن هم در آخرین روز ماه شعبان معظم 
هستیم که این موضوع نشانگر اراده مصمم مجموعه حوزه مسکن و شهرسازی 
در کشور بوده است.وی ضمن تقدیر از عملکرد بنیاد مسکن انقاب اسامی 
در ساخت مسکن و همچنین با آرزوی ریشه کن شدن ویروس کرونا در کشور 
که باعث مشکات عدیده در همه حوزه ها از جمله تولید مسکن شده است، 
عنوان کرد: ما در وزارت راه و شهرســازی در تاشیم تا با به کارگیری تمامی 
ظرفیت ها، تولید مسکن را تسریع و تسهیل کنیم و تولید و عرضه مسکن را 
به ویژه برای جامعه هدف با توجه به نرخی که مسکن دارد، استطاعت صاحب 
خانه شــدن را فراهم نماییم و شــرایطی را در نظر بگیریم تا امید به خانه دار 

شدن، زمان کوتاه تری را به خود اختصاص دهد.
اســامی تأکید کرد: امروز موضوعی که برای ما در کشور مهم است، این 
اســت که تولید مسکن باید به یک جریان تبدیل شود تا افرادی که ظرفیت 
ســاخت را دارند، شــرایطی برایشان فراهم شــود تا همه ظرفیت ها و منابع 
خودشان را در ساخت مسکن به کار گیرند و ما هم تسهیات مقررات و مانع 
زدایی را که ازمه کار اســت فراهم کنیم.وزیر راه و شهرسازی گفت: از بدو 
ورود به وزارتخانه، با اصاح سیاســت ها و تغییر رویکردهایی که انجام شــد، 
تاش کردیم تا جریان صدور مجوزها به سمت وســوی روان سازی و تسهیل 
هدایت شود و نتایج آن امروز در کشور مشهود است.ببینیدآغاز عملیات اجرایی 
احداث 2300 واحد مســکونی و خدماتی در اسامشــهر و شهریار با حضور 
وزیر راه و شهرســازیوی تصریح کرد: نکته مهم دیگر در فرایند اخذ مجوزها 
برای شــروع کار می توان به همین پروژه اشاره کرد. در این پروژه )یک هزار 
واحدی( طی 12 روز مصوبه آن در کمیســیون ماده پنج انجام شــد و این ها 
نشانگر روشــنی هستند مبنی بر اینکه سیاست ها کارکرد واقعی دارند و آن 
را در عمل مشــاهده می نماییم.اسامی اظهار کرد: هدف واقعی امروز ما در 
کشــور، آرام شدن و آرام کردن فضای پرالتهابی است که در بازارها است که 
متأســفانه فوق العاده لجام گسیخته هستند و ابعاد زندگی مردم و پروژه ها را 

تحت تأثیر قرار داده اند. 
امیدواریم که هر چه زودتر کشور از این بحران ها عبور کند تا بتوان شرایط 
را عادی تر دنبال کرد.عضو کابینه دولت دوازدهم با اشــاره به دو پروژه دیگر 
مربوط به طرح اقدام ملی مسکن؛ یکی در اسام شهر 800 واحد مسکونی و 
دیگری در شهریار 500 واحد مسکونی که مراسم کلنگ زنی و آغاز عملیات 
اجرایی آن انجام شــد، عنوان کرد: این پروژه )اسامشهر( به دلیل برداشتی 
که پیمانکار داشــت متوقف شده بود که به امید خدا با حضور ما، امروز این 
پروژه نیز فعالیتش را آغاز خواهد کرد.وی با انتقاد از زمان بندی 5 ساله ارائه 
شده به منظور ســاخت پروژه یک هزار واحدی مسکن از سوی شرکت ایجاد 
محیط، تصریح کرد: آقای مهندس تابش دســتور بدهند تا متقاضیان طرح 
اقدام ملی مسکن هم که از دهک های متفاوتی هستند، در همین پروژه حضور 
پیدا کنند و منابع مردم نیز در آن اســتفاده شــود تا با تزریق آن، راندمان 
بااتر برود و بشود کمتر از 2 سال این مکان، به یک شهرک مسکونی خوب 

و با کیفیت تبدیل شود.

منفعت تجربه بخش خصوصی برای تصمیم گیری های دولتی
اگــر دولت در تصمیمات، از نظرات فعاان اقتصادی اســتفاده کند دولت 
مقتــدری خواهد بــود. در این صورت بهبود مؤلفه هــای عملکردی در دولت 

دیده می شود.
تفــاوت بنیادی میان بخش خصوصی و دولتی دوام بین نســلی در بخش 
خصوصی است.در بخش خصوصی تجربه سینه به سینه بین نسل های مختلف 
انتقال پیدا می کند و تجربه در ســازمان های این بخش نهادینه می شــود در 
نتیجــه تصمیمات اتخاذی، به جهت مبنای تجربی و علمی که در طول زمان 

کسب شده است، می تواند تصمیمات صریح تروصحیح تری باشد.
اما بدنه دولت، با وجود اینکه نظام اداری، بوروکرات و منظم اســت اما به 
جهت تغییراتی که ذات دولت و نهادهای مدنی است و به هرحال هر دولتی 4 
ســال عمر دارد و بعد از 4 سال مدیران و شاکله دولت تغییر می کند، چرخه 
تصمیم گیری در دولت را مختل می کند. در قانون بهبود محیط کسب و کار، 
برای رفع این نقص، قانونگذار مشــورت دولت با تشکل ها، بخش خصوصی و 
اتاق ها را به عنوان یک الزام پیش بینی کرده اســت. اگر دولتمردان این قانون 
را قبول کنند و از تجربه بخش خصوصی به صورت درســتی اســتفاده کنند و 
مبنای تصمیم گیری ها نظرات انجمن ها، تشکل ها و بخش خصوصی باشد، نقص 
عدم ثبات در تصمیم گیری های دولتی کمتر می شود. به نظر می رسد با وجود 
ســاختار منســجم بدنه دولت، اما به خاطر عدم ثبات مدیریت و عدم توجه به 
تجربه بین نســلی در دولت ها، هیچ گریزی نیســت که ما به بخش خصوصی 
اتکا کنیم. بخش خصوصی چابکی دارد و دلیل این چابکی انتقال تجربه بین 
نســل ها و ثبات تجربه این بخش است.اگر از نظرات بخش خصوصی استفاده 
کنیم قطعاً به نفع اقتصاد اســت و در قانون بهبود فضای کســب و کار هم به 
این موضوع اشاره شده است. دولتمردان باید قانون را اجرا کنند. دولت ها باید 
قبول کنند به جهت نقص نهادی و برای جبران این نقص باید به سازمان هایی 
که می توانند این نقص را جبران کنند، اتکا داشته باشند. اقتصاد خصوصی به 
این خاطر نسبت به اقتصاد بخش دولتی بازدهی بیشتری دارد چون اقتصادی 
برپایه تجربه بین نسلی است. دولت ها هنگام روی کار آمدن مدعی اجرای قانون 
و استفاده از نظرات بخش خصوصی هستند، اما توفیقی در انجام واجرای این 
بند قانونی ندارند و بند قانونی که دولت را ملزم به اســتفاده از نظرات بخش 
خصوصی می کند، در عمل مغفول می ماند.بنابر شــاخص های فضای کسب و 
کار و از منظر فعاان اقتصادی بدترین مؤلفه در این فضا، تغییر مکرر قوانین 
و مقررات است.بندی که در قانون اجرا نمی شود نتیجه آن تغییر مکرر قوانین 
و مقررات است و در فضای کسب و کار خود را نشان داده است. مهم ترین مانع 
اجرای این قانون، مانع فرهنگی و مانع عدم اعتماد است. مانع ساختار و شاکله 
فرهنگی اســت. اگر قبول کنیم باید نقص را جبران کنیم و آســیب شناسی 
درستی داشته باشیم، عقل سلیم حکم می کند که نسخه قانونی را اجرا کنیم.

دولت باید بتواند از بدنه جامعه در امور بهره بگیرد. اگر دولت در تصمیمات، 
از نظرات فعاان اقتصادی استفاده کند دولت مقتدری خواهد بود. در این صورت 
بهبود مؤلفه های عملکردی در دولت دیده می شــود. بخش خصوصی همیشه 
آمادگی همکاری با دولت ها را دارد. مطمئن هستیم بهره بردن از تجربیات و 
نظرات بخش خصوصی هیچ مانعی در کار دولت نیست بلکه منفعت آن برای 

دولت و در نهایت برای کشور خواهد بود.

سَردر مدرسه چهارباغ اصفهان در معرض خطر ارتعاشات عبور مترو
برخی آگاهــان و فعاان حــوزه میراث 
فرهنگی بر این باور هستند که سر در مدرسه 
چهارباغ اصفهان پس از چهارســال از عبور 
مترو از زیر چهارباغ عباســی و سی و سه پل 
در معرض خطر تدریجی ارتعاش های حاصل 

از عبور و مرور روزانه قطار شهری قرار دارد.
  حدود چهار ســال از مرحله سوم پروژه 
عبور مترو در مرداد ماه 1396 و گذر قطار برای 
اولین بار از زیر زاینده رود و افتتاح ایســتگاه 
میدان امام حســین)ع( می گــذرد و اکنون 
ایستگاه انقاب ســیزدهمین ایستگاه  مترو 
اصفهان در مسیر اتصال شمال به جنوب خط 
به عنوان یکی از پر رفت و آمد ترین ایستگاه 
های قطار شهری محسوب می شود ؛ پروژه ای 
که ســال های سال به دلیل عبورمترو از سی 
و ســه پل موافقان و مخالفان زیادی داشت 
تا اینکه نظر برخی  مدیران شــهری بر نظر 
کارشناسان و حتی مخالفان مردمی غلبه کرد  
و مترو از زیر چهارباغ و سی و سه پل عبور کرد.

البته مخالفت با عبور مترو از زیر چهارباغ 
عباسی به سال 67 برمی گردد که بسیاری از 
کارشناســان بارها درباره  خطرهایی که برای 
چهارباغ عباسی ایجاد می کند، هشدار دادند 
و پشــت بند آن مدیران ومســووان میراث 
فرهنگی در سال های پس آن مخالفت هایی 
بــرای عبور مترو از زیر چهارباغ داشــتند تا 
اینکه مدیران میراث فرهنگی و گردشــگری 
اســتان اصفهان در ســال 96 به این قضیه 
پایان دادند و گفتندکه ارتعاشاتِ عبور قطار 
شهری در محدوده چهارباغ عباسی کمتر از 
حد متعارف اند و مسیر عبور قطار را با نماینده 

دانشگاه علم و صنعت طی کردیم، ارتعاشات، 
لرزه نگاری ها و لرزش ها توسط حسگرها پایش 
شد و آن چه که نشان داده شد اینکه ارتعاش 
و لرزه هــا کمتر از حد متعارف و مجاز بودند. 
بنابراین نشان می دهد که ابزار و تکنیک های 

به کار گرفته شده در پروژه آسیب زا نیست.
حتی این دل نگرانی در سال 96 به یونسکو 
رسید 15 تیر ماه همان سال در چهل و یکمین 
نشست کمیته میراث جهانی یونسکو که در 
کراکوف لهســتان، مســاله عبور مترو از زیر 
چهارباغ به عنوان نخستین بحث های مطرح 

شده در باره ی ایران و اصفهان مطرح شد.
اما با گذشــت 4 سال از عبور مترو از زیر 
چهارباغ عباســی و پیاده راه شدن این مسیر 

تاریخی و سنگ فرش جدید و چهره تازه آن 
بــاز نگرانی هایی از عبور مترو از زیر چهارباغ 

برای اصفهان دوستان وجود دارد.
سیدمرتضی فرشــته نژاد یکی از اعضای 
سابق شــورای فنی میراث فرهنگی اصفهان 
واستاد مرمت و معماری اصفهان در خصوص 
خطر احتمالی عبور مترو برای مدرسه چهارباغ 
گفت: من آن زمان که نماینده سازمان میراث 
فرهنگی در مترو بودم بسیار تاش کردم که 
عبور مترو از چهارباغ اتفاق نیفتد زیرا متوجه 

خطرات احتمالی بودم.
وی افــزود: پیش از راه انــدازی مترو در 
مصاحبه و جلســات مختلف خیلی مسائل و 
خطرات احتمالی را موشکافانه مطرح کردم که 

در زیر چهارباغ و تمام آثار تاریخی در این مسیر 
چه بایی می آید و چگونه تخریب می شود.

عضو ســابق شورای فنی میراث فرهنگی 
اصفهان معتقد است که  تخریب به این صورت 
نیست که فوری و با دوبار گذشتن مترو از زیر 
زمین انجام شــود؛ بلکه شبیه بمب تاخیری 
در انفجار هستند که بمب هست و عمل هم 
خواهد کرد اما در حالت فرسایش رخ می دهد.

وی ادامه داد: زمانی که نماینده ســازمان 
میراث فرهنگــی در مترو بودم عبور مترو از 
خیابان شــمس آبادی )به موازات چهارباغ( 
صورت جلسه و امضا شد اما در نهایت اتفاق 

دیگری افتاد و مترو از چهارباغ گذشت.
فرشته نژاد اضافه کرد: جبهه غربی مدرسه 

چهارباغ و سَــر در مدرسه پشت بند ندارد و 
فشارهای رانشی موجب تخریب آن می شود 
که علت آن هم مربوط می شود به نوع بنا که 

از قدیم به صورت خاص ساخته شده است.
وی با اشاره به اینکه مسووان به موفقیت 
عبــور متــرو از چهارباغ دســت یافته و در 
افتخاراتشان ثبت شده است؛بیان داشت:وقت 
آن است که واقع بینانه تر به قضیه نگاه کرد 
و باردیگــر فکری برای آینده مترو و خطرات 
آن اندیشیده شود.این استاد مرمت و معماری 
اصفهان افزود: ما نگرانیم بر اثر عبور و رفت و 
آمد مترو از زیر چهارباغ تخریب بناهای تاریخی 
به خصوص مدرسه چهارباغ با سست شدن و 
افتادن کاشی ها شروع و سپس اتفاقاتی از نوع 

اثر گذاری ارتعاشات مترو بر بنا آشکار شود.
فرشــته نژاد گفت: حتی این ارتعاشات بر 
رامپ جنوبی سی و سه پل سمت پیاده رو اثر 
گذاشته و اخیرا ترک های ریزی خورده است 
که به دلیل لرزش های عبور مترو از زیر سی 

و سه پل است که گاهی پوشانده می شود.
وی تاکید کرد: باید هر چه زودتر برای تغییر 
مسیر مترو از  شمس آبادی تصمیم گیری شود 
و و عبور مترو از مسیر چهارباغ را محدود کنند 
و از تونل فعلی را به عنوان پناهگاه مردمی برای 

حوادث و خطرات آینده استفاده کنند.
همچنین  حسین یقینی پژوهشگر تاریخ 
و معماری و اصفهان شناس  به ایرنا گفت که  
ما از ابتدا با عبور قطار شهری از مسیر چهارباغ 
مخالف بوده و هم اکنون هم مخالف هستیم 
زیرا جلوی ضرر را از هر جایی که بتوان گرفت، 

منفعت است.

موفقیت یك شرکت دانش بنیان در تولید پمپ های مکنده صنایع نفت و گاز
یک شرکت دانش بنیان در کشورمان موفق به تولید پمپ های مکنده 

الکترونیکی کاربردی در صنایع نفت، گاز و پتروشیمی شد.
به گزارش ایرنا از معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری، با توجه 
به مشــکاتی که در اثــر تحریم ها و هزینه های بــاای واردات این نوع 
پمپ ها به کشــور تحمیل می شد، یک شــرکت دانش بنیان پمپ سازی 
دست به کار شد و توانست انواع الکتروپمپ های خاص مورد نیاز صنایع 

را طراحی و تولید کند.
مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان با اشاره به تولید پمپ های مورد 
اســتفاده در صنایع نفت و پتروشــیمی مطابق با اســتانداردهای ملی و 
بین المللی گفت:  2 نوع از پمپ ها تحت استاندارد که عمدتاً در  صنایع 
نفت، گاز و پتروشــیمی پرکاربرد هســتند در این شرکت دانش بنیان به 

تولید می رسند.
میر بیوک احقاقی افزود:  این پمپ ها برای انتقال انواع سیاات نیوتونی 
مانند هیدروکربن ها، آب، شیرابه، محلول های معلق در آب، انواع لجن و 

فاضاب کاربردهای فراوانی دارند.
وی با اشــاره به رفع نیاز صنایع گوناگون نســبت به واردات و تکمیل 
چرخــه تولید و خدمات آن ها با این پمپ ها بیــان کرد: در حال حاضر 
عاوه بر صنایع نفت، گاز و پتروشیمی، نیروگاه ها، صنایع سیمان، فواد، 

رنگ ســازی، مس، صنایع غذایی همچنین معادن برداشت و پروژه های 
انتقال آب دریا، ایستگاه های پمپاژ و انتقال آب و فاضاب از این پمپ ها 

استفاده می کنند.
 این فعال فناور از توسعه محصوات یاد شده در تعامل با فناوری های 
دانشــگاهی گفت و ادامه داد: این شــرکت دانش بنیان موفق شده است 
زمینه ارتباط صنعت با دانشگاه را فراهم کند و حجم تولیدات مبتنی بر 

فناوری های روز را افزایش دهد.
احقاقی از توانمندی بهینه سازی و طراحی انواع الکتروپمپ های صنعتی 
با تکیه به دانش فنی بومی خبر داد و گفت: الکتروپمپ های لجن کش، 

الکتروپمپ های مستغرق کف کش، فوادی و پمپ های دومکشه سازگار 
با نیاز صنایع را هم تولید می کنیم.

این فعال فناور با اشاره به فروش باای 500 میلیارد ریالی این شرکت 
دانش بنیان افزود: تا 6 ماهه نخست سال گذشته، حجم سفارشات افزایش 
یافته و تحریم ها سبب شده است تا توجه به تولیدات ایران ساخت افزایش 
یابد. خوشبختانه بخش قابل توجهی از پروژه ها با موفقیت به اتمام رسیده 

است و حرکت صنایع با این تولیدات محقق شد.
وی با اشاره به ایجاد اشتغال برای متخصصان دانشگاهی عنوان کرد: 
در حال حاضر به طور میانگین حدود 100 نفر به صورت مستقیم فعالیت 
می کنند و تولیدات این شرکت دانش بنیان، زمینه را برای اشتغال تعداد 
قابل توجهی از دانش آموختگان حوزه های دانشــگاهی و صنایع مرتبط 

ایجاد کرده است.
احقاقی با اشاره به مزیت های تولیدات ایران ساخت بابیان اینکه، قیمت 
تولیدات ایران ساخت در برخی موارد تا یک دهم نمونه های مشابه خارجی 
است گفت:شرکت های دانش بنیان این توانایی را دارد که این محصوات 
متناســب با نیازهای داخلی و ســازگار با خواست صنایع تولید شود و تا 
10 سال خدمات پس از فروش دسترسی به قطعات یدکی و کارخانه، از 

دیگر مزیت های این محصوات به شمار می رود.

مصرف انرژی صنایع بزرگ کشور ۱0.۸ درصد افزایش یافت
معاون هماهنگی توزیع شرکت توانیر گفت: 
سال گذشته مصرف انرژی صنایع بزرگ نسبت 
به سال 98 حدود 10.8 درصد افزایش یافت.

غامعلی رخشــانی مهر روز سه شنبه در 
دیدار با اســتاندار آذربایجان شرقی با اشاره 
بــه ضرورت مدیریــت اوج مصرف در فصل 
تابســتان، اظهار کرد: برای ایــن کار یا باید 
نیروگاه های جدید با میزان سرمایه گذاری 5 
میلیارد یورو افتتاح کنیم که در بقیه فصول 
بدون استفاده خواهند بود و یا نیروگاه مجازی 

برای جابه جایی بار ایجاد کنیم.
وی با اشاره به روش های مدیریت عرضه 
و تقاضای برق در کشــور و اقدامات صورت 
گرفته برای گذر از پیک تابســتان 98 و 99 
و نیز مدیریت مصرف برق در زمســتان سال 
گذشــته، گفت: در سال گذشته توانستیم 5 
هزار و 600 مگاوات مدیریت بار توسط نیروگاه 

مجازی انجام دهیم.
رخشانی مهر افزود: براساس اعام دپارتمان 
مدیریــت مصرف و پاســخگویی بار آژانس 
بین المللی انرژی، کشورهای در حال توسعه 

باید 4 تا 8 درصد مصرف خود را با روش های 
پاسخگویی بار، کاهش دهند.

وی ادامه داد: در راستای مدیریت گذر از 

پیک و مدیریت تقاضا تفاهم نامه های مختلف 
منعقد شده و برای کاهش میزان مصرف نیز 

پاداش هایی در نظر گرفته شده است.

استاندار آذربایجان شرقی نیز در این دیدار 
با تأکید بر توجه ویژه به مدیریت مصرف انرژی 
و بهره وری در استفاده از منابع، گفت: الگوی 

مصرف انرژی در کشــور ما الگوی نادرستی 
اســت و با سیاست های تشــویقی می توان 
ایــن الگو را اصاح کرده و از هدررفت انرژی 

جلوگیری کرد.
اشــاره  بــا  پورمحمــدی  محمدرضــا 
به مشــوق های این شــرکت بــرای کاهش 
بــار مصرفی، گفــت: در عین حــال که از 
مصرف کننــده می خواهیم مدیریت مصرف 
داشته باشــد، باید ایرادها و نقص های فنی 

شبکه های برق را نیز اصاح کنیم.
وی با اشــاره به مشــکل کمبود برق در 
اســتان، گفت: شرایط سختی را در زمستان 
ســال گذشته پشت سر گذاشتیم و احتمال 
اینکه به دلیل افزایش مصرف، تابستان سختی 

را داشته باشیم وجود دارد.
پورمحمدی اظهار داشت: صنایع آذربایجان 
شرقی در زمستان گذشته از قطعی برق بدون 
اعام قبلی گله مند بودند و ضروری است که 
برای تأمین پایدار برق برای شبکه خانگی و 

صنعتی تدابیر جدی اندیشیده شود.
وی ادامه داد: نیروگاه تبریز باید بازتوانی 
شده و فاز دوم نیروگاه هریس نیز هرچه زودتر 

تکمیل شود.

 صیادان مازندرانی در حالی امروز چهارشنبه 25 فروردین تورهایشان را 
در پایان وقت اضافه از دریا جمع و به فصل صید ماهیان اســتخوانی پایان 
داده می شــود که آمار حاکی از کاهش حدود 28 درصدی صید نســبت به 

فصل گذشته است.
 آخرین مهلت فصل صید ماهیان استخوانی دریای خزر در مازندران 15 
فروردین ماه بود که سازمان شیات ایران در پاسخ به درخواست ماهیگیران 
آن را به مدت 10 روز در آب های ســاحلی شــرقی و پنج روز برای مناطق 
مرکزی و غربی مازندران تمدید کرده بود.طبق دستورالعمل شیات ایران ، 
تنها صیادان عضو 13 شرکت تعاونی پره در شرق مازندران از جمله منطقه 
میانکاله تا پایان امروز به صید ماهیان استخوانی ادامه می دهند و بقیه صیادان 

تورهایشان را از 20 فروردین جمع کردند.
مازندران چهار هزار و 200 صیاد رســمی دارد که در قالب 54 شــرکت 
تعاونی پره فعالیت دارند.اگر چه شیات مازندران ارائه آمار نهایی میزان صید 
را به چند روز آینده و جمع بندی آمار تمامی شرکت ها موکول کرده است 
، ولی طبق آخرین گزارش رسمی ، صیادان مازندرانی تا 20 فروردین اندکی 
بیش از 2 هزار و 500 تن ماهی صید کرده بودند و احتماا آمار نهایی صید 
از 2 هــزار و 600 تن فراتــر نخواهد رفت .صیادان مازندرانی در فصل صید 
سال 99 -98 که تا پایان روز 15 فروردین 99 ادامه داشت ، در مجموع سه 
هزار و 600 تن انواع ماهیان استخوانی را از دریای خزر صید کرده بودند که 

نســبت به فصل صید 98 -97 کاهش 48 درصدی داشــت. با این و صف ، 
بررسی آماری میزان صید دو فصل متوالی نشان می دهد که میزان صید در 
فصلی که امروز به پایان می رسد با وجود تمدید دو مرحله ای ، یکهزار تن 
معادل حدود 28 درصد نسبت به فصل صید 99 -98 کاهش دارد.در حالی 
که  صیادان مازندرانی برای جبران کاهش میزان صید درخواست تمدید دوره 
را کرده بودند ، ولی آمار نشان می دهد که روند کاهشی میزان صید اساسی 
بوده و  نسبت به فصل صید 98 -97 تقریبا به یک سوم رسیده است.بررسی 
های آماری صید ماهیان استخوانی شیات مازندران نشان می دهد که صیادان 
در فصل سال 98-97 ، حدود هفت هزار تن انواع ماهی را به روش پره از آب 

های ساحلی دریای خزر صید کرده بودند. اگرچه طبق آمار شیات مازندران 
، صید ماهیان اســتخوانی امسال نسبت به  فصل صید گذشته حدود هزار 
تن کمتر را نشان می دهد اما به لحاظ ارزش اقتصادی صید امسال برابر با 

148میلیارد تومان تقریبا درآمدی مشابه سال گذشته است.
صیادان مازندران شیوع کرونا ، سرمای پاییزی و شرایط نامساعد جوی را 
در کنار فرسودگی تجهیزات ، افزایش فعالیت قاچاقچیان و مهم تر از همه 
مستهلک شدن ذخایر آبزیان دریای خزر به عنوان عوامل کاهشی شدن روند 

صید ماهیان استخوانی می دانند.
 کفال ، کپور و سفید سه گونه مهم ماهیان استخوانی دریای خزر هستند 
که تحت تاثیر شرایط جوی میزان صیدشان در روش پره کاهش یا افزایش 

می یابد.
روش صید پره که محلی ها آن را » پره کشی » می گویند ، به این صورت 
اســت که تورهایی با ارتفاع هفت تا 10 متر و به طول یک هزار و 200 متر 
به کمک یک قایق به صورت نیم دایره در فاصله مشخصی از ساحل تا 14 
متری عمق دریا پهن می شود و پس از انباشته شدن از ماهیان استخوانی به 
وسیله تراکتور به ساحل کشیده می  شود. در این روش شرایط جوی و موج 

دریا یکی از مهم ترین عوامل برای پهن کردن تور در دریا است.
طبق آمار به طور میانگین هر یک از شرکت های تعاونی در شرایط مناسب 

امواج دریا تا سه مرحله تور کشی در روز انجام می دهند.

پرونده صید ماهیان دریایی مازندران با کاهش ۲۸ بسته شد
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شماره : 1070

پیرمردهایی با عصای جادویی در لیگ قهرمانان آسیا
هر کــدام از تیم های حاضــر در لیگ 
قهرمانان آسیا بازیکنان پا به سن گذاشته ای 
در اختیار دارند تا تیم هایشان را هدایت کنند 
و در مواقع حســاس به دادشان برسند. در 
این گزارش به بررسی مسن ترین بازیکنان 
حاضر در لیگ قهرمانان آسیا پرداخته ایم. 
تجربه یکی از پارامترهای مهم برای رسیدن 
به موفقیت در هر زمینه ای اســت. به قول 
معروف پاره کردن چند پیراهن بیشتر باعث 
می شود که شــما دچار اشتباهات تکراری 
نشوید و در مواقع حساس بتوانید تصمیمات 
درستی بگیرید. تجربه در فوتبال هم مانند 
مقوله های دیگر نقش مهمی ایفا می کند و 
به طوری که تمام تیم ها حتی اگر بخواهند 
جوان گرایی کنند، در پست های حساس که 
نیاز به رهبری دارد، از بازیکنان کهنه کار و 
باتجربه اســتفاده می کنند تا آن ها بتوانند 
جوان ترها را در داخل زمین هدایت کنند.

لیگ قهرمانان آسیا در منطقه غرب قاره از 
امروز )چهارشنبه( آغاز می شود و به همین 
بهانه، به ســراغ بررسی بازیکنان 34 سال 
به باای تیم های حاضــر در این رقابت ها 
رفته ایم. همانطور که پیش تر عنوان شــد، 
اغلب این بازیکنان با توجه به نقش مهمی 
که در تیم هایشان دارند، بازیکنانی نام آشنا 
در آسیا و در برخی موارد در جهان فوتبال 
هستند که هرکدام وزنه ای برای تیم هایشان 

محسوب می شوند.

 رودریگو تاباتا/ 4۰ سال
مسن ترین نام این لیست، بازیکن قطری 
- برزیلی السد با 40 سال سن است که به 
خاطر ســابقه طوانی ای که در آسیا دارد، 
نامی آشنا برای آسیایی هاست. جالب است 
بدانید با وجود این که ژاوی فقط در نیمی 
از بازی های السد از تاباتا در ترکیب ابتدایی 
استفاده کرده، این بازیکن توانسته آمار 14 
گل و 3 پاس گل را به ثبت برســاند تا این 
هافبک تهاجمی یکــی از مهره های اصلی 
ژاوی باشد.سانتوس برزیل، بشیکتاش ترکیه 
و الریان قطر، تیم های مطرحی هستند که 

تاباتا سابقه بازی در آن ها را دارد.

 سید جال حسینی/ 3۹ سال
کاپیتان پرســپولیس کــه پس از یک 
فصل افت نســبی دوباره به شرایط خوب 
گذشته اش بازگشته تقریبا از ابتدا در تمام 
بازی های تیمش حضور داشــته که حاصل 
19 بازی این بازیکن برای پرســپولیس، 4 

گل هم بوده است.

 برد جونز/ 3۹ سال
دروازه بان شماره یک النصر که یکی دیگر 
از کهنه کاران این لیســت را نیمکت نشین 
کرده، سابقه بازی در فاینورد و لیورپول را 

دارد و تجربه باایی دارد. او امسال توانسته 
در 5 بازی از لیگ حرفه ای عربستان دروازه 

تیمش را بسته نگه دارد.

 اسماعیل مطر/ 38 سال
مهاجم مطرح و ریزنقش اماراتی ها که با 
توجه به سرعت باایی که دارد خصوصا در 
دوران جوانی اش بای جان مدافعان آســیا 
بوده در 20 بازی ایــن فصل برای الوحده 
امارات بــه میدان رفته که حاصلش 7 گل 
و 8 پاس گل بوده اســت.نکته جالب توجه 
درباره مطر این است که او از تیم های پایه 
عضو الوحده بوده و به جز برهه کوتاهی که 
به السد قطر پیوسته، باقی دوران فوتبالش 

را برای این تیم به میدان رفته است.

 لوسیانو پریرا/ 37 سال
شــیمبا بــا فــواد و ســپاهان حضور 
درخشانی در دوره های لیگ قهرمانان آسیا 
داشته و درخشش در دیدار پلی آف امسال 
مقابل العین هم ادامه دار بود و او مقابل این 
تیم اماراتی دبل کرد. او در تمام بازی های 
ایــن فصل فواد به عنوان کاپیتان این تیم 

به میدان رفته است.

 ماجد ناصر/ 37 سال
دروازه بان شماره یک تیم شباب ااهلی 
امــارات در 20 بازی این فصــل که برای 
تیمش به میدان رفته توانســته در 8 بازی 

دروازه تیمش را بسته نگه دارد.

 یاسر المسیلم/ 37 سال
کاپیتان اول ااهلی و دروازه بان ســابق 
تیم ملی عربســتان امسال فقط در 4 بازی 
برای تیمش به میدان رفته که حاصلش 2 

کلین شیت برای تیمش بوده است.

 سانتی کاسورا/ 36 سال
هافبک مطرح اسپانیایی که پس از احیا 
در ویارئال تا فصل گذشته هم برای تیم ملی 
اسپانیا به میدان می رفت، اصلی ترین مهره 
ژاوی در الســد است. او در ترکیب ابتدایی 
الســد در بیش از 90 درصد بازی ها بوده و 
حاصل این بازی ها 15 گل و 12 پاس گل 

بوده است.
کاســورا به جز ویارئال برای آرسنال و 

مااگا هم به میدان رفته است.

 مسعود شجاعی/ 36 سال
دیگــر بازیکن الیگایی این فهرســت، 
کاپیتــان تراکتــور اســت کــه امســال 
ســرمربی گری را هم تجربه کرده اســت. 
شــجاعی در نیمی از دقایق بازی تراکتور 
حضور داشته و حاصل آن 3 پاس گل بوده 
است. کاپیتان سابق تیم ملی تجربه حضور 
در اوساسونا، اس پالماس و آاک آتن را دارد.

 احمد عبدالستار/ 36 سال
این بازیکن، دروازه بان تیم الوحدت اردن است.

 ظفر پولونوف/ 36 سال
این مهاجم کهنه کار ازبکستانی در این 
فصل لیگ ازبکستان که به تازگی آغاز شده 
دقایق کوتاهی فرصت بازی برای AGMK پیدا 
کرده که به عنــوان یار تعویضی در دقایق 

پایانی بوده است.

 گومیس/ 3۵ سال
مهاجم مطرح فرانسوی الهال در نیمی 
از گل های این تیــم در فصل جاری لیگ 

حرفه ای عربســتان تاثیر مستقیم داشته و 
در 24 بازی توانسته 18 گل به ثمر برساند 
و 4 پاس گل بدهد. او به همراه جووینکو از 
اصلی ترین مهره های الهال در قهرمانی دو 
فصل قبل این تیم در لیگ قهرمانان آســیا 
بود. الهال در فصل قبل لیگ قهرمانان به 
خاطر تعداد بــاای کرونایی های این تیم، 
با تصمیــم AFC از گردونه رقابت ها حذف 
شد.گومیس سابقه بازی در مارسی، لیون، 

گااتاسرای و سوانسی را دارد.

 ولید عباس/ 3۵ سال
مدافع کهنه کار شباب ااهلی امارات در 14 
بازی این فصل برای تیمش به میدان رفته است.

 محمد موسی/ 3۵ سال
این مدافع کهنه کار الدحیل قطر در نیمی 
از بازی هــای این فصل تیمــش به میدان 
رفتــه و زوج مهدی بن عطیه، مدافع مطرح 

مراکشی الدحیل بوده است.

 وصام کاظم/ 3۵ سال
کاظم، هافبک مسن تیم الشرطه عراق 

است.

 سباستین جووینکو/ 34 سال
مهاجم مطرح ایتالیایی الهال امســال 
نتوانســته درخشــش خودش در این تیم 
عربســتانی را داشته باشــد و فقط در 40 
درصد بازی های تیمش حضور داشته است. 
او در دقایقی که برای الهال به میدان رفته 
توانسته 3 پاس گل به هم تیمی هایش بدهد.

جووینکو که روزی میــراث دار پیراهن 
شماره 10 دلپیرو در یونتوس بوده، ملقب 

به مورچه اتمی است.

 نورالدین آمرابات/ 34 سال
وینگر مطرح مراکشی در اغلب بازی های 
النصر به عنوان یار اصلی به میدان رفته که 
حاصل آن 4 گل و یک پاس گل بوده است. 
آمرابات ســابقه بازی در تیم های واتفورد، 
لگانــس، مااگا، گااتاســرای و آیندهوون 

را دارد.

 اشکان دژاگه/ 34 سال
یکی دیگر از بازیکنان مطرح این لیست، 
وینگر مطرح تراکتور است که در 70 درصد 
دقایق بازی های این فصل تیمش به میدان 
رفته و توانسته 2 گل به ثمر برساند و 3 پاس 
گل به هم تیمی هایش بدهد. دژاگه ســابقه 
قهرمانی بوندسلیگا با ولفسبورگ و حضور 
در لیگ برتر انگلیس با پیراهن فوام را دارد.

 ولیتون/ 34 سال
برزیلی چارچوب شناس الشارجه امارات 
در 21 بازی این فصل تیمش به میدان رفته 
که حاصــل آن 13 گل و 5 پاس گل بوده 
اســت. شــاید اگر ولیتون که سابقه بازی 
در اســپارتاک مسکو و ســلتاویگو را دارد 
خیلی زود به تیم های عربی نمی پیوســت، 
می توانست اسم و رسم بیشتری در جهان 
فوتبــال برای خودش دســت و پا کند. به 
هر حال او را در این ســن و سال هم نباید 

دست کم گرفت.

 عبداه معیوف/ 34 سال
دروازه بان الهال عربستان در 13 بازی 
این فصل برای تیمش به میدان رفته که در 

6 بازی توانسته کلین شیت کند.

 ولید عبداه/ 34 سال
دروازه بان نام آشــنای عربستانی که با 
حضور برد جونز استرالیایی در النصر شانس 

کمی برای حضور در میدان دارد.

 تورسونوف/ 34 سال
وینگــر مطرح ازبکســتانی که کاپیتان 
AGMK این کشــور است در تمام بازی های 

این فصل به میدان رفته است.

 محمد آبشک/ 34 سال
آبشک یکی از مهره های اصلی فواد به 
شــمار می رود ولی با این که سابقه زیادی 
در لیگ برتــر دارد، تجربه زیادی در لیگ 

قهرمانان آسیا ندارد.

 مهند عسیری/ 34 سال
مهاجم مسن ااهلی عربستان بیشتر به 
عنوان یار تعویضــی در دقایق پایانی بازی 

به میدان می آید.

  تمجید ریو فردیناند و جو کول از مهدی طارمی
هر دو کارشناس ورزشی دیدار پورتو و چلسی به تمجید از مهدی طارمی 

ستاره ایرانی پورتو پرداختند.
بــه نقل از دیلی میــل، مهدی طارمی که به عنــوان بازیکن تعویضی به 
زمیــن بازی آمد توانســت با قیچی برگردان زیبا دروازه چلســی را باز کند 
و تیمــش را برنده دیدار با این تیم کند ولی بــا توجه به نتیجه بازی رفت، 

یاران طارمی حذف شدند.
ریوفردیناند گفت: طارمی تاش بسیار خوب و قابل تقدیری در این صحنه 
داشــت و توپی که مواج بود خیلی خوب روی پای او نشست. البته این توپ 

به ســاق پای او برخورد کرد ولی مهم نیست.
جو کول نیز گفت: اصا مهم نیســت توپ به پای او نخورد و به ساق پای 
طارمی اصابت کرد. این تاش ستودنی است که بین این همه بازیکن در دقیقه 
90 توانست بلند شود و ضربه بزند. مهم این بود که توپ به تور دروازه رسید.

مهدی طارمی در این فصل 12 گل برای پورتو به ثمر رســانده و این گل 
می تواند زیباترین گل این بازیکن 29 ســاله ایرانی باشد.

 مهمترین جایزه فردی تاریخ فوتبال ایران در انتظار طارمی
مهاجم گلزن ایرانی حاا امیدوار است مهمترین جایزه فردی تاریخ فوتبال 
ایران یعنی جایزه پوشــکاش را در مراسم برترین های سال به دست بیاورد.

 فصــل اول حضور مهــدی طارمی در پورتو به خوبــی در حال به پایان 
رســیدن اســت و این بازیکن ارزش های باای خود را در این فصل نشــان 
داد و چه بســا اگر پنالتی های تیمش را نیز به ثمر می رساند، شمار گلهای 

خود را بااتر نیز می برد.
زدن دو گل در لیگ قهرمانان برابر یوونتوس و چلســی و شمار دورقمی 
گلهای او در این فصل برای پورتو در لیگ، حاا طارمی را به یکی از بهترین 
مهاجم های آســیایی شــاغل در اروپا تبدیل کرده اســت. با این حال شاید 

مهمترین اتفاق برای او در این فصل هنوز رخ نداده اســت.
جایزه پوشــکاش هر ساله به زننده زیباترین گل سال تعلق دارد. فیفا 10 
نامزد زیباترین گل ســال را انتخاب می کند و هواداران فوتبال با رای خود 
برنده جایزه پوشکاش را معرفی می کنند. کریس رونالدو، نیمار، ایبراهیموویچ، 
خامس رودریگز و اولیور ژیرو بازیکنان مطرحی هستند که پیش از این موفق 

به کسب این جایزه شده اند.
ســال قبل سون هیونگ مین کره ای توانست به این مهم دست یابد.

با توجه به حضور گسترده هواداران فوتبال ایران در شبکه های مجازی، در 
صورتی که گل زیبای قیچی برگردان طارمی در لیگ قهرمانان برابر چلســی 
در بین 10 گل برتر سال باشد، او می تواند با حمایت هواداران فوتبالدوست 
ایرانی به مهمترین جایزه فردی تاریخ فوتبال ایران برسد و در مراسم برترین 
های فیفا، جایزه پوشکاش را به دست بیاورد.باید دید فیفا این گل را در بین 

10 گل زیبای برتر ســال قرار می دهد یا خیر.

 کنایه نکونام به اسکوچیچ
جعفر ســلمانی در بازی تیم ملی دفاع راست بازی کرد.

 دراگان اسکوچیچ در بازی تیم ملی مقابل سوریه دست به اقدام عجیبی 
زد. او در حالی که سیامک نعمتی را در اختیار داشت، تصمیم گرفت از جعفر 
ســلمانی که چپ پا اســت در دفاع راست استفاده کند. عملکرد این بازیکن 
هم باعث انتقاداتی از مربی کروات شد. حاا جواد نکونام هم به کنایه حرف 
هایی در این باره زده اســت: »صالح حردانی یکی از مدافعان راســتی است 
که می تواند به تیم ملی کمک بکند. او می تواند حداقل در لیســت تیم ملی 
باشــد و قطعا بهتر از این اســت که ما بخواهیم بازیکن چپ پا را در سمت 
راســت اســتفاده کنیم. او آینده فوتبال ایران اســت و باید هر چه زودتر به 

تیم ملی دعوت بشود.«

 پرسپولیس توانایی قهرمانی در آسیا را دارد
 کاپیتان اسبق تیم فوتبال پرسپولیس گفت: به نظر من پرسپولیس با این 

نفرات و کادرفنی می تواند همه تیم های آســیایی را شکست دهد.
»محمد پنجعلی« در مورد حضور تیم پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا 
اظهار کرد:  این تیم با شــرایط خوبی وارد مرحله گروهی این مسابقات شده 
و امیدوارم مانند ســال گذشته بتواند نتایج بسیار خوبی کسب کند. البته با 
این تفاوت که امســال قهرمان آسیا شود. به نظر من این تیم با این نفرات و 

کادرفنی می تواند همه تیم های آســیایی را شکست دهد.
وی در خصوص پیروزی تیم پرســپولیس مقابل پدیده شــهر خودرو نیز 
بیــان کرد: به نظرم بازی خیلی خوبــی بود و یحیی با هوش باای خود هم 
بــازی را بــرد و هم به تیم روحیه داد. در کل بازی، توپ و میدان در اختیار 
پرسپولیس بود اما نساجی هم نشان داد تیم خوب و منسجمی است و بدون 

شک در آینده نیز بهتر خواهند شد.
کاپیتان اســبق سرخپوشــان پایتخت ادامه داد: پرسپولیس زمانی که به 
دنبال گل است هجومی کار می کند و زمانی که به گل می رسد تفکر بازی 
بسته و دفاع از دروازه خود را یاد گرفته، این تیم به نظرم در آسیا نیز حرف 
های بسیاری برای گفتن خواهد داشت و دیگر با مشکات قبلی دست و پنجه 
نرم نمی کند. پنجعلی تاکید کرد: یحیی گل محمدی ترکیب خوبی را به زمین 
فرســتاد، استفاده از عیســی آل کثیر را هوشمندانه در دستور کار قرار داده 
و با فداکاری که در مجموعه تیم اســت شــاهد بودیم پای او در این بازی به 
گلزنی هم باز شد که این نشان می دهد پرسپولیس در این روزها شخصیت 
قهرمانی را به خوبی نشــان می دهد و امیدوارم در ادامه راه نیز موفق باشد.

پیشکســوت پرســپولیس خاطر نشــان کرد: روی نیمکت نیز شــرایط 
تیــم خــوب اســت و هــر بازیکنی که بــه زمین مــی رود با جــان و دل 
بــازی مــی کنــد، دو بازیکــن ذخیــره آمدنــد و گل دوم تیــم را به ثمر 
 رســاندند. در میــان ســایر بازیکنان نیز شــرایط به همین منوال اســت و 
در پرســپولیس من، تبدیل به ما شــده که این به موفقیت تیم کمک بسیار 

می کند.

 تست کرونای استقالی ها منفی شد
در دومین تســتی که از بازیکنان استقال در عربستان به عمل آمد هیچ 

موردی ابتا به کرونا دیده نشد.
 با اعام باشــگاه استقال، با مشخص شدن دومین مرحله از تست کرونا 
اعضای تیم استقال، مشخص شد همچنان اردوی این تیم در وضعیت سفید 

قــرار دارد و هیچ مورد ابتا به کرونا در بین اعضای این تیم وجود ندارد.
اســتقال در اولیــن دیــدار از مرحلــه گروهــی لیگ قهرمانان آســیا 
 از ســاعت 45 دقیقــه بامــداد روز جمعــه به مصــاف ااهلی عربســتان

 می رود.

 
رویایی کودکی تا پیوستن به حقیقت ! 

 آمادگی ذهنی هم به اندازه آمادگی بدنی مهم است

فوتبالیســت های کمی وجود دارند که وقتی رویای 
کودکی و نوجوانی خود را از دســت رفته می بینند، باز 
هم به تاش خود ادامه می دهند. مهدی طارمی یکی از 
همین فوتبالیست هاســت؛ یکی مانند علی دایی که هر 
دو وقتی هم نسل هایشان در اروپا بازی می کردند، آن ها 

تازه در ابتدای راه فوتبالیست شدن بودند.
 تا قبل از این فوتبالیست های بزرگی با گل های زیبا 
و قیچی برگردان، هواداران فوتبال را سر ذوق آورده اند 
اما گل مهدی طارمی به چلسی فقط یک گل زیبا نیست 
بلکه این نهایت استعداد و تاش فوتبالیستی است که 
ســال ها در زیر غبار بی توجهی و جبــر جغرافیایی، به 

چشم نیامده است.
قیچــی برگردان مهدی طارمی به چلســی، یکی از 
گل هایی است که پشت سر خود، یک فیلم نامه فوق العاده 
برای کارگردان های هالیوودی دارد. جوانی که با وجود 
استعداد ذاتی خود، قادر به نمایش آن در مکان و زمان 
مناســب نیســت و در ادامه، دقیقا به دایلی که سایر 
هم نسان و دوســتانش هم علتش را نمی دانند، راهی 

مسیر پر پیچ و خم زندگی می شود.
دو سال سربازی و دوری از فوتبال، دوری از پایتخت 

و حضور در مناطق کمتر برخوردار و در ادامه، تصمیمات 
شخصی اشتباه باعث می شــود طارمی در 25 سالگی 
بیشتر شبیه بازیکنی باشد که آخرین سال های فوتبالش 

را سپری می کند!
اما او شاگرد علی دایی است که اولین گل ملی خود را 

در 24 سالگی زده و در نهایت آقای گل جهان شده است؛ 
فوتبالیستی که همیشه بیش از اینکه به خاطر نبوغش 
معروف شود، به خاطر تاش و اراده بیش از اندازه خود 

مورد تحسین همگان قرار گرفته است.
اگر طارمی یک چیز را هم از اســتاد تمام عیار خود 

یاد گرفته باشد، تاش است؛ تاش تا آخرین لحظه برای 
تحقق رویای کودکی و نوجوانی.

در واقع این یک جمله کلیشه ای است که »با تاش به 
هر چه می خواهی می رسی« یا »هیچ وقت دیر نیست« 
اما برای مهدی طارمی که اســتعداد و نبوغ رسیدن به 
رویای کودکی خود را دارد، دور از دسترس نبود و نیست 
کــه باز هم فراتر از چنین لحظــه ای را برای خودش و 

هموطنانش رقم بزند.
برای خیلی ها، خوشحالی از موفقیت طارمی توسط 
میلیون هــا ایرانی و تحســین او در قیــاس با موفقیت 
لژیونرهای آسیایی مانند »سون هیونگ مین« کره ای، 
تعبیری جز این ندارد که چقدر سقف رویای »ما« کوتاه 
است اما طارمی و موفقیتش در اروپا یا سیر رشد علیرضا 
بیرانوند، داستان غلبه بر واقعیت های دشوار زندگی است.

نه تنها در ایران، بلکه در فوتبال اروپا هم هیچ کسی 
چشم انداز روشنی برای فوتبالیستی 29 ساله در مقایسه 
با یک فوتبالیست 20 ساله ندارد اما برای مهدی طارمی 
که رویای بازی در رئال مادرید را دارد، هنوز زمان برای 
ارائــه »نهایت خودش« وجــود دارد تا برای میلیون ها 

کودک و نوجوان ایرانی الهام بخش شود.

پیشکســوت آبی پوشان گفت: همان میزان که یک 
تیم باید از نظر بدنی و فنی آمادگی داشته باشد، باید به 
لحاظ ذهنی هم آماده حضور در تورنمنت بزرگ آسیایی 
باشد. آبی پوشان تهران دیدارهای خود در فصل جدید 
لیگ قهرمانان آسیا را با رویارویی برابر ااهلی عربستان از 
اولین دقایق بامداد روز جمعه آغاز می کند و کارشناسان 
و پیشکســوتان در خصوص حضور آنها در این رقابتها 

نظرات متفاوتی دارند.
ســعید بیگی هافبک پیشــین آبی پوشان گفت: نه 
باید تیم های رقیب را برای اســتقال بزرگ کرد و آنها 
شکســت ناپذیر جلوه داد، و نه باید آنها را ضعیف نشان 
داد. در هر دو صورت تیم به مشــکل می خورد. این هنر 
کادر فنی است که بازیکنانش را از نظر روحی برای این 

مسابقات آماده کنند.
وی اضافه کرد: در چنین مسابقاتی همان مقدار که 
آمادگی فنی و بدنی مهم است، آمادگی روحی و ذهنی 
هم مهم است و بازیکنان یک تیم باید از نظر ذهنی هم 
شــرایط مناسبی داشته باشند و با فکر برنده وارد زمین 
شوند.پیشکســوت آبی پوشان تصریح کرد: هر تیمی به 

لیگ قهرمانان آسیا می رسد یعنی از تیم های برتر است و 
قطعاً تیم ها تاش می کنند تا با شرایطی بهتر از آنچه که 

در دیدارهای داخلی شان داشته و دارند در این مسابقات 
حضور داشته باشــند.بیگی در خصوص ااهلی، اولین 

حریف آسیایی آبی پوشان گفت: مطالعاتی در خصوص 
این داشــتم و متوجه شدم آنها ماه های بحرانی را پشت 
سر گذاشته اند و در لیگ عربستان دچار مشکل هستند. 

این را باید برای استقال یک شمشیر دو لبه دانست. 
ممکن اســت این شــرایط آنها را برای این دیدار با 
انگیزه تر کند و آنها بخواهند با جبران مافات در آسیا به 
بحران خود خاتمه دهند؛ و ممکن است آنها کاً روحیه 
شکننده ای برای این دیدار داشته باشند و آماده شکسته 

شدن باشند.
هافبک سابق استقال گفت: فرهاد مجیدی حاا دیگر 
یک مربی جوان و نســبتاً باتجربه است که اهمیت این 
دیدارهــا را حفظ می کند. او خودش در دوران بازیگری 
یکی از ستاره های این مسابقات بوده و این به روحیه تیمی 
استقال کمک می کند. او فصل پیش هم تا زمانی که بود 

نتایج نسبتاً خوبی با استقال در آسیا گرفت.
وی بیان داشت: با وجود اینکه گروه سوم سخت ترین 
گروه مقدماتی در غرب آسیاست، اما با توجه به داشته های 
اســتقال و تجارب بین المللی این تیم، به شــخصه به 

موفقیت آنها و صعود از گروه مقدماتی بسیار امیدوارم.
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امام جواد علیه السام:

مَن شَهِدَ أمرا فَکَرِهَهُ کانَ کَمَن 
غابَ عَنهُ ومَن غابَ عَن أمرٍ فَرَضِیَهُ 

کانَ کَمَن شَهِدَهُ؛
هر که حاضر و ناظر کاری باشد و 

آن را ناپسند دارد، مانند کسی 
است که ]آن هنگام[ غایب بوده، 

و هر که در کاری حاضر و ناظر 
نباشد، ولی بدِان راضی باشد، 

مانند کسی است که خود در آن 
حضور داشته است . 

گزیده تحف العقول، ص 63 

 دار                         23۹,87۰ 
یورو                          28۵,84۰ 
 پوند انگلیس             348,۰۰۰

 درهم امارات                 6۹,۰۰۰   
 لیر ترکیه                      3۰,۹۰۰
 سکه امامی          ۱۰۵,28۰,۰۰۰
 بهار آزادی            ۱۰3,۰۱۹,۰۰۰
 نیم سکه                6۱,8۰۰,۰۰۰

 ربع سکه              38,8۵۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی           22,4۵۰,۰۰۰
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واکنش مورینیو به صحبت های جنجالی پوگبا رو ببینید!

فناوری
 بقایای موشک »فالکون ۹« به مزرعه ای در واشنگتن برخورد 

کرد
به گفته ی مقامات، قطعه ای از بقایای موشک اسپیس ایکس که هفته ی گذشته 
از آسمان غرب  آمریکا گذشت به مزرعه ای در شرق واشنگتن برخورد کرده است.   
به نقل از اســپیس،  روزنامه ی »Tri-City Herald« گزارش داده است: پس 
از ورود بقایای موشــک اسپیس ایکس)SpaceX( به جو در تاریخ 25 مارس )5 
فروردین( اکنون یک مزرعه دار یک قطعه ی تقریبا سالم این موشک را در زمین 
شخصی اش پیدا کرده است.کایل فورمن)Kyle Foreman(، سخنگوی کانتری 
استان گرنت)Grant County( گفت: این مخزن تحت فشار کامپوزیتی که تقریبا 
1.5 متر است و برای ذخیره ی هلیم مورد استفاده قرار می گیرد حفره ای تقریبا 
10.16 سانتی متری در زمین باقی گذاشته است. هیچکس در اثر این برخورد 
آسیب ندیده است.سازمان ملی هواشناسی سیاتل گفت: این شی نورانی که به 
طور گسترده ای در تاریخ 25 مارس توسط مردم گزارش شد بقایای بخش دوم 
موشک فالکون 9 شرکت اسپیس ایکس بوده است که مانند یک ستاره ی دنباله دار 

در حال سوختن هنگام ورود به جو زمین از خود دنباله ای به جای گذاشت.
فورمن می گوید: این مزرعه دار که نمی خواســت نامش فاش شود این شی 
را کشف کرد و احتمال می داد بقایای موشک باشد و به کانتری منطقه خبر 
داد. نمایندگان در روز دوشــنبه به او پاسخ دادند و با مسئولین اسپیس ایکس 
تماس گرفتند. اسپیس ایکس تایید کرده که این بخشی از موشک فالکون است 
و آن را بازیابی کرده است.طبق گفته ی وبسایت اسپیس ایکس، موشک فالکون 
اسپیس ایکس یک موشک دو بخشی با قابلیت استفاده ی مجدد است که برای 
انتقال افراد و محموله ها به مدار زمین و فراتر از آن طراحی شده است. تاکنون 

111 پرتاب و 71 فرود انجام شده است.

 تولید الماس 6 ضلعی در آزمایشگاه!
شاید الماس ها محکم ترین مواد طبیعی شناخته  شده باشند اما محققان به 

تازگی رقبای جدیدی برای آن ها ساخته اند. 
به نقل از ایوساینس، با پرتاب صفحه های گرافیت به اندازه ی یک سکه به 
سمت یک دیوار با سرعت 24100 کیلومتر بر ساعت دانشمندان توانستند برای 
لحظاتی الماس های شش ضلعی تولید کنند که سخت و مقاوم تر از انواع طبیعی 
مکعبی آن هستند.الماس های 6ضلعی که با نام لونسدالیت)Lonsdaleite( نیز 
شناخته می شوند انواع خاصی از الماس ها هستند که در آن اتم های کربن در 
ساختاری شش ضلعی قرار می گیرند. این الماس ها زمانی که گرافیت تحت دما 
و فشار شدید قرار می گیرند ساخته می شوند. مانند محل برخورد شهاب سنگ ها. 
مدت هاست تصور می شود این نوع الماس ها از الماس های مکعبی مقاوم تر هستند.

با این حال، الماس های شش ضلعی یافت شده در محل برخورد شهاب سنگ ها 
ناخالصی زیادی دارند و دانشــمندان تاکنون با دقت ویژگی های آنها را بررسی 
نکرده اند.اکنون محققان نه تنها این الماس های شش ضلعی را ساخته اند بلکه 
سختی آن ها)مقاومت آن ها در برابر تغییر شکل هنگام فشرده یا خراشیده شدن( 

را نیز با ترکیبی از امواج صوتی و پرتو لیزر اندازه گیری کرده اند.
یوژاندرا گوپتا)Yogendra Gupta( یکی از نویسندگان این مقاله و مدیر دانشگاه 
ایالت واشنگتن در بیانیه ای گفت: الماس ماده ی بسیار منحصر به فردی است و 
نه تنها محکم ترین ماده است بلکه ویژگی ظاهری زیبایی دارد و رسانای باای 
گرماست. ما اکنون فرم شش ضلعی الماس را  ساخته ایم که به طور قابل توجهی 
سخت تر و محکم تر از انواع معمولی آن است.الماس های مکعبی معموا بیش 
از 150 کیلومتر زیر سطح زمین تشکیل می شوند در فشاری بسیار زیاد و در 
دمای باای 1500 درجه ی سانتی گراد. اما برای ساخت الماس های شش ضلعی 
محققان انرژی  باای برخورد شهاب سنگ را شبیه سازی کردند. آن ها با استفاده 
از باروت و هوای فشــرده گرافیت را با سرعت بسیار باا به سمت دیوار پرتاب 
کردند، موج ضربه ی ناشی از این برخورد به سرعت صفحات گرافیت را تبدیل به 
الماس های شش ضلعی کرد.برای اندازه گیری مقاومت و سختی الماس ها محققان 
کسری از ثانیه پیش از متاشی شدن و تبدیل این مواد معدنی به قطعات ریز ، 
امواجی صوتی منتشر کردند و با استفاده از لیزر بررسی کردند که این امواج با 

چه سرعتی از میان الماس های شش ضلعی عبور می کنند.
امواج صوتی باعث ایجاد نوســان در چگالی الماس ها شده که بر روی طول 
پرتوهای لیزر اثر می گذارد. هر چقدر یک ماده ســخت تر باشد امواج صوتی با 
سرعت بیشتری از آن عبور می کنند.نمی توان به آسانی گفت که الماس های شش 
ضلعی از الماس های معمولی محکم تر هستند زیرا برای بررسی میزان سختی 
باید مقاومت ماده در برابر خراشیده شدن بررسی شود و الماس های شش ضلعی 

به اندازه ی کافی پایدار نیستند که دانشمندان بتوانند آن ها را آزمایش کنند.
در حال حاضر دانشمندان موفق نشدند راهی برای ایجاد الماس های شش 
ضلعی با طول عمر بااتر پیدا کنند اما اگر این روش کشــف شــود. محققان 
کاربردهای زیادی برای آن پیش بینی می کنند از مته هایی با سری کاربردی تر 
گرفته تا حلقه هــای ازدواج تجملی تر.گوپتا می گوید: اگر ما روزی بتوانیم این 
الماس ها را تولید کنیم و جا دهیم احتماا تقاضای بیشتری نسبت به الماس های 

مکعبی خواهند داشت.

 رباتی که اشیای پنهان را پیدا می کند!
محققان موسسه فناوری ماساچوست)MIT( از امواج رادیویی برای کمک به 

ربات ها در یافتن اجسام پنهان استفاده می کنند. 
 به نقل از انگجت، حتما تا به حال برای شــما پیش آمده که از ترکیبی از 
حواس بینایی و امسه خود برای یافتن چیزی پنهان شده در زیر کوسن های 
مبل یا زیر مبل استفاده کرده باشید. اکنون مدتی است که محققان رباتیک نیز 

سعی دارند همین توانایی را در اختیار ربات های خود بگذارند.
در ســال 2019 تیمی از دانشمندان موسسه فناوری ماساچوست)MIT( با 
اســتفاده از ترکیبی از حسگرهای لمسی و هوش مصنوعی، یک ربات را قادر 
ساختند تا اشیا را به وسیله لمس شناسایی کند.اکنون گروه دیگری از دانشمندان 
MIT ماشینی ساخته اند که می تواند چیزهایی را پیدا کند که آنها را نمی بیند. 

این ربات موسوم به »RF Grasp« به یک دوربین روی مچ خود و یک دستگاه 
تشخیص فرکانس رادیویی)RF( برای فرمان برداری و برداشتن یک شیء مجهز 
شده است. هر چیزی که دارای برچسب RF باشد، این ربات می تواند آن را پیدا 
کند، حتی اگر در پشت چیزهای دیگر پنهان باشد.یک کاربرد بزرگ برای این 
اختراع وجود دارد. »RF Grasp« به شرکت هایی مانند »آمازون« کمک می کند 
تا انبارهای خود را اتوماســیون و ساده ســازی کنند.»آلبرتو رودریگز« یکی از 
محققانی که روی این پروژه کار کرده اســت، گفت: ادراک و برداشتن اشیا در 

صنعت امروز با هم فاصله دارند.

محققان می گویند چالش برانگیزترین جنبه توسعه »RF Grasp« ادغام بینایی 
و فرکانس رادیویی برای تصمیم گیری است. آنها این سیستم را با چگونگی واکنش 
انسان در برابر صداهای دور و چرخاندن سر به سمت منبع صدا مقایسه می کنند.

»RF Grasp« در ابتدا از RF خوان خود برای یافتن اشیا دارای برچسب استفاده 
می کند، اما هرچه به اشیا نزدیک تر شود، به اطاعاتی که از طریق دوربین خود 
برای تصمیم گیری جمع می کند، بیشــتر اتکا می کند. این ربات در مقایسه با 
رباتی که تنها دارای یک سیستم بصری است، می تواند با حدود نیمی از حرکات 
دیگر ربات ها یک شــیء را پیدا کند و در اختیار بگیرد. این ربات همچنین در 
حیــن انجام وظایف خود از توانایی منحصر به فرد تمیز کردن و خلوت کردن 

فضای کار خود برخوردار است.

 »استقامت« در حال بررسی راز سنگ عجیب یافت شده در 
مریخ!

لیزر مریخ نورد »استقامت« به دنبال کشف راز سنگ عجیبی است که در طی 
حفاری ها در مریخ یافت شده است. به نقل از اسپیس،  مریخ نورد »استقامت« ناسا 
در انتظار بالگرد »نبوغ« است تا به آن بپیوندد و اولین پرواز بر روی سیاره ای دیگر 
را انجام دهد، در همین حال دستگاه های آن سنگی سبزرنگ را بر روی سطح این 
سیاره ی سرخ مورد هدف قرار داده اند که به گفته ی پست توییتری این مریخ نورد 
»فرضیه های زیادی را ایجاد می کند« البته فرضیه ی بیگانگان جزو آن ها نیست.

در توییتی در روز چهارشنبه )31 مارس-11 فروردین( این مریخ نورد نوشت: 
آیا این سنگ بخشی از سنگ بستر محلی است که با گذر زمان تغییر شکل داده؟ 
آیا بخشی از مریخ است که مدت ها قبل طی یک برخورد به آن آمده؟ آیا این 

یک شهاب سنگ است؟ یا چیز دیگری  است؟
در این توییت نوشته شده است که ابعاد این سنگ حدود 15 سانتی متر است 
و اگر با دقت به آن نگاه کنید آثار لیزر مریخ نورد را بر روی آن می توان دید که 

برای مطالعه ی بیشتر استفاده شده است.
این لیزر بخشــی از تجهیزات »super cam« اســتقامت است. دانشمندان 
امیدوارند این لیزر اطاعات بیشتری در مورد ترکیبات سنگ های عجیب مریخ 
به ما بدهد و مشخص کند این سنگ ها در محل قرارگیری شان تشکیل شده اند 
و یا طی فرآیندهایی به این مکان ها منتقل شده اند. اگر این سنگ ها در مکانی 
که قرار دارند تشکیل نشده باشند ممکن است توسط آبی که در دهانه ی جزرو 
وجود داشته به این مکان آمده باشند و یا نتیجه ی برخورد شهاب سنگ باشند. 
مانند شهاب سنگی که در سال 2014 توسط مریخ نورد »کنجکاوی« کشف شد.

 »SuperCam« استقامت« دارای هفت تجهیزات علمی اســت و دستگاه«
در بخش  باایی مریخ نورد قرار دارد و می تواند با استفاده از لیزر سنگ هایی تا 
فاصله ی هفت متر را مورد هدف قرار دهد. هر اشعه لیزری، ابری از سنگ بخار 
شــده ایجاد می کند که ترکیبات آن به وسیله ی دوربین های »SuperCam« و 
طیف سنج ها مورد بررسی قرار می گیرد.اولین فعالیت »SuperCam« در مریخ 
در تاریــخ 2 مارس)13 فروردین( رخ داد و نام هــدف آن ماز)Máaz( بود)نام 
سرخ پوستی مریخ(. گروه »استقامت« به طور غیر رسمی محل قرارگیری این 
هدف در دهانه ی جزرو را کنیون د شی)Canyon de Chelly( که یک یادبود ملی 

در ایالت آریزونا در ایاات متحده آمریکا است نامیدند.

 تشخیص ضعف بیماران قلبی توسط ساعت های هوشمند 
ساعت های هوشمند امروزه می توانند بر فاکتورهای مهم بهداشت و سامت 
نظارت خوبی داشته باشند و بیماران مبتا به بیماری های مختلف به خصوص 
بیمارن قلبی و عروقی را در خانه نظارت کنند و این بیماران را از مراجعه مکرر 
به پزشک نجات دهند.  به نقل از انگجت، ساعت های هوشمند روی مچ کاربران 
می تواند به عنوان یک ابزار حیاتی برای نظارت پزشــکی در شرایط مختلف به 
شــکل مناسب عمل کند.اکنون محققان دانشگاه »استنفورد« در مطالعه ای با 
تأمین بودجه از جانب شرکت اپل مشخص کرده اند که ساعت های هوشمند از 
جمله ساعت هوشمند اپل موسوم به »اپل واچ« می تواند میزان ضعف و بی ثباتی، 
یا بهتر بگوییم مسافت طی شده در یک پیاده روی شش دقیقه ای را در بیماران 

قلبی و عروقی و در حالی که در خانه هستند، ارزیابی کند.
مطالعه محققان دانشگاه استنفورد نشان داد که استفاده از ساعت هوشمند 

شخصی، تقریباً به اندازه دادن آزمایش در یک کلینیک موثر است.
دانشمندان با استفاده از اپل واچ سری 3 و یک برنامه مخصوص موسوم به 
»VascTrac« این داده ها را جمع آوری کردند. البته احتمااً در آینده نزدیک به نرم 
افزار واسط نیازی نخواهد بود.سیستم عامل »WatchOS 7« شامل تست پیاده روی 
شش دقیقه ای و سایر داده های حرکتی است و کاربران می توانند عملکرد خود را 

در برنامه Health در گوشی آیفون خود در بخش تنفسی مرور کنند.
یافته ها حاکی از آن است که اپل واچ و ساعت های هوشمند دیگر می توانند 
بیماران را از سختی معاینه پزشک به منظور سنجش توانایی های عملکردی نجات 
دهند.بنابراین کاربران با استفاده از ساعت های هوشمند می توانند به راحتی در 
خانه خود قدم بزنند و در صورت وجود نشانه هایی از مشکل، به سرعت باخبر 
شوند.این مطالعه به وضوح به شرکت های سازنده ساعت های هوشمند کمک 
می کند تا به توسعه ساعت های مچی هوشمند خود به عنوان یک ابزار نظارت 
بر بهداشت و سامت افراد جامعه ادامه دهند و همچنین به این موضوع اشاره 
دارد که این فناوری در حال حاضر برای ارائه اطاعات مفید و کافی به پزشکان 

مناسب است.

 مایعی که انرژی خورشیدی را برای دو دهه ذخیره می کند
دانشمندان با تولید مایعی که می تواند انرژی خورشیدی را برای تقریباً دو 
دهه درون خود ذخیره کند، گام دیگری در راستای ذخیره طوانی مدت انرژی 

خورشیدی برداشتند. 
 به نقل از آی ای، انرژی خورشــیدی یکی از امیدوارکننده ترین جایگزین ها 
برای سوخت های فسیلی محسوب می شود. با این حال، برای پذیرش کامل این 
انرژی پایدار، هنوز چالش هایی وجود دارد که باید برطرف شــوند. یکی از این 
چالش ها عدم توانایی در ذخیره طوانی مدت انرژی خورشیدی است. ذخیره 
سازی این انرژی برای اطمینان از دسترسی به آن حتی در هنگام تابش خورشید 
بسیار حیاتی است. اکنون یک سری از مقاله های تحقیقاتی جدید در این زمینه 
امیدواری می دهند، زیرا در آنها رویکرد جدیدی برای ذخیره انرژی خورشــید 

ترسیم شده است که قادر به ذخیره این انرژی به مدت 18 سال است.
دانشمندان سوئدی در سال 2018 »سوخت گرمایی خورشیدی« را تولید 
کردند؛ مایعی خاص که طبق گزارشات می تواند انرژی گرفته شده از خورشید 

را تا 18 سال درون خود ذخیره کند و نگه دارد.

 اگر زندگی در سطح سیاره دیگری امکان پذیر باشد، ممکن است بهترین مکان 
این سیاره نزدیک وسط کهکشان راه شیری باشد؛ فقط کافی است سیاهچاله بزرگ 

را هنگام رسیدن به آنجا نادیده بگیریم. 
به نقل از نیوز، اگرچه ممکن اســت شــگفت انگیز باشد اما زمین نیز در مکان 
ایده آل زندگی در کهکشــان راه شیری قرار نگرفته است. نتایج تحقیقات جدید 
نشــان داده اســت که بهترین شانس برای  زندگی در یک سیاره یا ماه شناور در 
اطراف مرکز کهکشان است که کمترین ابرنواخترها، انفجارهای اشعه گاما و دیگر 
هیواهای فضایی طی 11 میلیارد ســال گذشــته را داشته است. چون زمین در 
لبه قرار داشــته است، احتماا یک انفجار خاص اشعه گاما باعث بدترین انقراض 

دسته جمعی در آن شده است.
زمین در واقع در لبه منطقه قرار دارد و حدود 26هزار ســال نوری از هســته 
کهکشــانی فاصله دارد و سیاهچاله مذکور در کمین آن است. مرزهای زمین در 

هنگام ظهور کهکشان امن تر بود اما بعدها اوضاع تغییر کرد.

محقق این تحقیق، ستاره شناس ریکاردو اسپینلی اظهار کرد: »ما سکونتگاه راه 
شیری )MW( را در طول تاریخ کیهانی خود در برابر رویدادهای اخترفیزیکی مخرب 
ناپایدار بالقوه، با هدف شناسایی امن ترین مکان ها و دوره های تاریخی طوانی مدت 

ارزیابی می کنیم.«
اشکال حیات فرازمینی احتماا بیشترین شانس زنده ماندن را در اقیانوس های 
زیر سطحی سیارات منجمد دارند که در ایه های تقریبا غیر قابل نفوذ سنگ و یخ 
پوشــانده شده اند. هر چیزی می تواند به چنین سیاره ای برخورد کند بدون اینکه 
موجوداتی که در اعماق این سیاره زندگی می کنند حتی این برخورد را احساس 
کنند و ممکن اســت این علت نادر بودن سیاره ای مانند زمین باشد، حال سیاره 
فرضی دیگر، در معرض پدیده های فضایی را تصور کنید؛ ما در حال حاضر در میان 
آن قرار داریم. سیاره ما در معرض تابش های مرگبار، انفجار اشعه گاما، انجماد ابرهای 
مولکولی و خطر دنباله دارها و سیارک ها قرار دارد. زندگی روی زمین تقریبا چندین 

بار نابود شده است که البته در مقایسه با مریخ هیچ چیز نیست.
اگر موجودات زنده برای مدتی در سیارات مشابه آنچه گفته شد، قرار بگیرند 
همان خطراتی که کره زمین نمی تواند از آن ها فرار کند، در آنجا نیز وجود خواهد 
داشــت. اگر ستاره ای به ابرنواختر تبدیل شود، بهترین موارد از بین می رود و هر 
چرخش ســیاره ای بی حاصل خواهد بود. اسپینلی و گروه وی برای یافتن چنین 
الگویی، نحوه تشــکیل و تکامل ستاره های کهکشان راه شیری را کشف کردند تا 
بفهمند میلیاردها سال پیش در کدام مناطق بمباران تشعشع اتفاق افتاده است. 
از درونی ترین قســمت های کهکشان تا حدود 33هزار ســال نوری خارج از آن، 
شکل گیری ستاره )و تمام پاسما و تاطم های ناشی از آن( برای حیات طوانی 

مدت هر چیزی بسیار زیاد است.
شــاید اگر ویژگی های سوسک ها را داشته باشیم، فرصتی برای زندگی بیابیم. 
سوسک ها می تواند به طور بالقوه در برابر میزان تابش تشعشعات زنده بمانند و هر 

چیز دیگری غیر از آن ها محکوم به فنا هستند.

کشف مکانی ایمن برای زندگی در کهکشان راه شیری

برج پرتاب و مهار » استارشیپ« یك گام تا راه اندازی

دستگاه تصفیه آب ابداع شده توسط محققان دانشگاه »پرینستون« که از نور 
خورشید استفاده می کند، از ماهی بادکنکی برای جذب آب الهام گرفته است. 

 به نقل از آی ای،  این دستگاه که جزئیات آن در مقاله ای در تاریخ 31 مارس)11 
فروردین( اعام شد می تواند سیستم تصفیه ی آب مقرون به صرفه و بدون نیاز به 

برقی باشد که آب آشامیدنی را برای مردم در سراسر جهان فراهم می کند.
رادنی پریســتلی)Rodney Priestley(، یکی از ســازندگان این دستگاه گفت: 
هیجان انگیزترین بخش این کار برای من این است که این دستگاه در مقیاس کوچک 
و بزرگ کاما بدون نیاز به برق کار می کند و همچنین می تواند در مکان های توسعه  
یافته که نیازمند تصفیه ی ارزان و بدون نیاز به انرژی آب هستند نیز مورد استفاده 
قرار گیرد. این دســتگاه مشابه یک اسفنج بزرگ است که آب را جذب می کند و 
آلودگی ها را باقی می گذارد. برای دریافت آب تصفیه شده از این اسفنج تنها باید 

آن را در معرض نور خورشید قرار داد.
محققان می گویند: می توان این دســتگاه را در طول غروب در آب قرار داد و 
سپس در طول روز آن را زیر نور آفتاب گذاشت تا آب تصفیه شده از آن خارج شود.

پریستلی توضیح می دهد: محققان ایده ی ساخت این دستگاه  را از ماهی بادکنکی 
الهام گرفته اند که در هنگام احساس خطر آب را به درون بدن خود می کشد و در 

هنگام رفع خطر آن را آزاد می کند.
 ماده ی هیدروژل)آب ژل( که در مرکز دستگاه مورد استفاده قرار گرفته است 
توسط شائویی شو)Xiaohui Xu( ساخته شده است. او یکی از محققان فوق دکتری 
دانشگاه پرینستون در دپارتمان مهندسی شیمی و زیست شناسی و یکی از مخترعان 

این دستگاه است. 
شو می گوید: نور خورشید رایگان است و موادی که برای ساخت این دستگاه 
مورد نیاز است ارزان قیمت و غیرسمی هستند، بنابراین این فناوری راهی مقرون 

به صرفه و سازگار با محیط زیست برای تولید آب پاک است.
نویســندگان این مقاله خاطرنشــان کردند که فناوری آن ها در رقابت با سایر 

دستگاه ها قدرتمندتر است.
ژل استفاده شده در آن می تواند آب را از  نفت و سایر مواد نفتی، فلزات سنگین 
مانند سرب و عوامل بیماری زا مانند قارچ  پاک کند. در این تحقیقات، گروه محققان 
نشان دادند که این ژل می تواند کارایی خود را بدون کاهش در قدرت عملکرد برای 

حداقل 10 دوره از جذب و انتشار آب حفظ  کند. محققان توضیح دادند: فیلترهای 
این دستگاه نسبت به روش های قدیمی تر سرعت بیشتری در تصفیه آب دارند.

از آن جا که بیشتر دستگاه های تصفیه آب خورشیدی آب را تبخیر می کنند زمان 
بیشتری نسبت به ژل جذب کننده و آزاد کننده ی آب نیاز دارند تا آب را تصفیه 
کنند. این هیدروژل براساس تغییراتی که در اثر دماهای مختلف رخ می دهد کار 
می کند. ساختار بسیار متخلخل انه زنبوری آن دارای زنجیرهای بلند مولکولی است 
که دارای اتصال عرضی هستند و یک شبکه ی درهم تنیده را تشکیل می دهند که 

شامل مناطق آب دوست و آب گریز می شود.
به عبارت دیگر در دمای اتاق این ژل می تواند مانند یک اسفنج عمل کند و آب 
را جذب کند و زمانی که دما به 33 درجه ی سانتی گراد می رسد آب را از منافذ خود 
خارج کند. این ژل در میان دو ایه ی خارجی قرار دارد که جلوی ورود مواد آلوده به 
درون آن را می گیرند. یک ماده ی تیره  رنگ به نام پولی دوپامین در ایه ی میانی قرار 
دارد که نور خورشید را به گرما تبدیل می کند حتی اگر دمای محیط زیاد نباشد.

ایه ی خارجی فیلتری از جنس ماده ی آلژینیک اســید است که جلوی ورود 
مواد بیماری زا و سایر مواد را به درون ژل می گیرد.

این گروه در حال حاضر به دنبال راه هایی هســتند که این فناوری را به طور 
گسترده در دسترس همگان قرار دهند تا زندگی افرادی را که در مناطقی با آب 

آشامیدنی کم ساکن هستند، تغییر دهند.

تولید دستگاه تصفیه آب خورشیدی با الهام از ماهی بادکنکی

کار ساخت سکوی پرتاب و مهار موشک بزرگ »استارشیپ« که این موشک 
را پیــش از پرتاب با دو بازوی غول آســای خود به خوبی ثابت نگه می دارد و در 
هنگام فرود نیز تقویت کننده موشــک را در آغوش می کشد، در تگزاس در حال 

تکمیل شدن است. 
 به نقل از آی ای، عکس های هوایی جدید نشان از پیشرفت سریع شرکت فضایی 
خصوصی »اسپیس ایکس«)SpaceX( در ساخت اولین برج پرتاب و مهار موشک 

»استارشیپ« موسوم به »برج پرتاب« در جنوب تگزاس دارد.
این شرکت قرار است دو »برج پرتاب« بسازد. این برج ها قرار است پیشران های 

»استارشیپ« را با بازوهای عظیم الجثه خود پیش و پس از پرتاب مهار کنند.
»ایان ماســک« مدیرعامل »اسپیس ایکس« ماه ها قبل از برنامه غیر متعارف 
خود برای مهار تقویت کننده استارشیپ پرده برداشت و سه ماه پس از آن گفت در 
فکر برج های مهار کننده ای است که تقویت کننده موشک را در هنگام فرود مهار 
کنند و طبق عادت همیشگی خود در جاه طلبی و جامه عمل پوشاندن به وعده ها 
و ایده های خود به تعهد خود عمل کرد و اکنون کار ساخت اولین »برج پرتاب« در 

حال اتمام است. »اسپیس ایکس« تا اواسط ماه مارس یک بنای سنگین متشکل 
از حدود 25 ســتون، هر یک با ضخامت یک متر که در عمق حداقل 30 متری 
ماسه های مرطوب تگزاس کاشته شدند، بنا کرد. این فونداسیون در بتن محصور 

شده است و پایه های عظیم آن آماده بتن ریزی بیشتر است.
کار ساخت اولین برج پرتاب »اسپیس ایکس« در حال اتمام است و مانند یک 
دژ غول پیکر از زمین سربرآورده است. این برج برای ایجاد پایه ای استثنائی و قوی 
طراحی شده است که »اسپیس ایکس« بتواند پیشران های مرحله اول »استارشیپ« 
موسوم به »سوپر هوی«)Super Heavy( را روی آن قرار دهد و سپس »استارشیپ« 

را روی آن نصب کند.
این برج پرتاب کمتر از دو کیلومتر با خلیج مکزیک در بوکاچیکا فاصله دارد. 
این منطقه هم سطح با دریا دارای بادهای شدیدی است که در ارتفاع شدیدتر هم 
می شود. عاوه بر این، سواحل جنوب تگزاس در معرض خطر مداوم بارش باران های 

شدید و سیل آسا، رعد و برق و حتی طوفان و طغیان قرار دارد. 
بنابراین نیاز به ساخت برج های پرتاب مستحکم و غول پیکر برای انجام کارهایی 
با دقت فراوان مانند پرتاب موشک و بازوهای عظیم الجثه برای مهار پیشران موشک 

در هنگام فرود است.
گفته های »ماسک« حاکی از آن است که »برج پرتاب« بوکاچیکا احتمااً 150 

تا 160 متر طول خواهد داشت.
شاید جزئیات در مورد این برج ها مبهم باشد، اما توجه روزافزون »اسپیس ایکس« 
را به گسترش امکانات پرتاب مداری بوکاچیکا نشان می دهد و حاکی از آن است که 
به زودی شاهد ساختارهای عظیم خواهیم بود که قادر به پشتیبانی از آزمایش های 

»سوپر هوی« و »استارشیپ« است.
هدف این شرکت اولین پرتاب مداری »سوپر هوی« و »استارشیپ« در اوایل 
ژوئیه سال جاری میادی است. این تاریخ دور از دسترس به نظر می رسد، اما اگر 

کارکنان این شرکت به طور شبانه روزی کار کنند، این اتفاق خواهد افتاد.


